
 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 

1(1) 

Sammanträdesdatum 

2023-08-23 
 

 

Tekniska nämnden  
 

 
Elektronisk justering 
 

Utdragsbestyrkande 

B5A8875C16347420019106898B09B6D42A9EECFCF1  

 

§ 92 Dnr TEN 2023-001541.2.4.1 

Tekniska nämndens budget 2024  

Tekniska nämndens beslut 

Budget 2024 – Planeringsunderlag för Tekniska nämnden inklusive 
investeringsbilaga samt förslag till taxor 2024 godkänns och översänds till 
Kommunstyrelsen 

Sammanfattning av ärendet 

Budget 2024 – Planeringsunderlag avseende Tekniska nämnden utgör underlag 
till Kommunfullmäktiges budget som fastställs i november. 

Tekniska nämnden har vid strategidagarna i maj månad diskuterat 
budgetprioriteringar inför år 2024 samt förslag på fokusområden. Därefter har 
underlaget lyfts som informationsärende till nämnden i juni månad.  

Budgetförslaget har behandlats i enlighet med Medbestämmandelagen (MBL) 
§19 – information samt § 11 – förhandling. Förhandlingen slutade i oenighet 
med Kommunal men i enighet med Vision. SACO valde att inte delta. 

Beslutsunderlag 

1. Budget 2024 – Planeringsunderlag, 2023-08-09 

2. Bilaga – Investeringar Tekniska nämnden, 2023-08-09 

3. Bilaga – Förslag taxor och avgifter 2024, 2023-06-14 

 

Deltar inte i beslutet 

Sverigedemokraterna deltar inte i beslutet till förmån för eget budgetförslag.  

Vänsterpartiet deltar inte i beslutet till förmån för eget budgetförslag. 

Moderaterna deltar inte i beslutet till förmån för eget budgetförslag. 

Kristdemokraterna deltar inte i beslutet till förmån för eget budgetförslag. 



Enligt beslut §92/2023 Tekniska nämnden 

 

 

 
Budget 2024 - Planeringsunderlag 

Tekniska nämnden 

  



Tekniska nämnden, Budget 2024 - Planeringsunderlag 2(47) 

Innehållsförteckning 

1 Inledning ............................................................................................ 3 

2 Möjligheter, utmaningar och risker - Omvärldsanalys ................... 3 

3 Nämndens uppdrag och ansvar ....................................................... 6 

3.1 Nämndens grunduppdrag .............................................................................. 6 

3.2 Uppdraget som arbetsgivare ......................................................................... 7 

3.3 Mänskliga rättigheter ..................................................................................... 8 

3.4 Så här följer nämnden upp sitt uppdrag och ansvar ...................................... 9 

3.5 Samarbeten för att klara nämndens uppdrag och ansvar ............................ 17 

4 Kommunfullmäktiges fokusområden ............................................ 18 

4.1 Ett Borås präglat av samarbete, hållbarhet och mänskliga rättigheter ........ 18 

4.2 Ett Borås med nära och bra service där människor bor och verkar ............. 19 

5 Resurser .......................................................................................... 20 

5.1 Väghållning, skog, parker mm ..................................................................... 20 

5.2 Ekonomiska förutsättningar ......................................................................... 20 

5.3 Verksamhet 2024 ........................................................................................ 21 

5.4 Persontransporter ........................................................................................ 33 

5.5 Ekonomiska förutsättningar ......................................................................... 33 

5.6 Verksamhet 2024 ........................................................................................ 34 

6 Investeringar ................................................................................... 36 

6.1 Sammanställning Investeringsvolymer ........................................................ 36 

6.2 Investeringar, årliga anslag ......................................................................... 37 

6.3 Investeringar som löper över flera år ........................................................... 42 

 

  



Tekniska nämnden, Budget 2024 - Planeringsunderlag 3(47) 

1 Inledning 

Tekniska nämnden vill bidra till att förenkla och förbättra boråsarnas vardag. Detta görs bland annat 
genom att skapa trivsamma utemiljöer och attraktiva mötesplatser, såväl som en väl fungerande 
infrastruktur. Nämnden svarar för många olika uppgifter såsom drift av gator och gång- och cykelvägar, 
certifierad skogsförvaltning, frågor om jakt och fiske, kalkning av försurade vattendrag, beredning av 
arbete för personer i arbetsmarknadspolitiska åtgärder samt erbjuder en hög nivå på skol- och 
färdtjänstresor. Från första januari 2023 ingår även den Kommunala Lantmäterimyndigheten i Tekniska 
nämndens organisation och ansvarsområde. 

Planeringsunderlaget för 2024 präglas till en väsentlig del av besparingsåtgärder. Förutom ett sparbeting 
från centralt håll måste nämnden hantera de prisökningar på material och tjänster som har varit de 
senaste två åren, som uppgår till cirka 20 procent. Då nämndens kostnadsmassa består till mer än 
hälften av material och tjänster blir denna kraftiga indexökning svår att hantera. 

Det finns därmed inget utrymme för nivåhöjande åtgärder varför sådana äskningar inte finns med i 
underlaget. 

Nämnden behöver dock göra satsningar utöver den ordinarie verksamheten i driften till följd av främst 
två stora stadsbyggnadsprojekt; Viskans park och Stationsområdet. För Viskans park handlar det om 
förstudiemedel avseende upprustning av befintlig allmän plats och för Stationsområdet är det en 
förstudie avseende reinvestering av Centralbron som behöver bytas ut i sin helhet. Förstudiemedel 
bokförs inte som investering. 

2 Möjligheter, utmaningar och risker - Omvärldsanalys 

Väghållning, skog, parker mm 

Borås fortsätter växa och det råder en stor efterfrågan på verksamhetsmark, kommunal service, 
bostäder och förbättrad infrastruktur. För att kunna tillgodose detta krävs att ett flertal nämnder deltar 
aktivt i den gemensamma samhällsbyggnadsprocessen. Flera pågående och planerade projekt riskerar 
dock att försenas, försämras eller fördyras till följd av en otillräcklig resurstilldelning till de nämnder 
som deltar i dessa processer. Stadens ambition, att arbeta mer strategiskt i tidiga skeenden och 
samverka för att säkerställa olika och väl underbyggda perspektiv i den samhällsbyggande processen, 
kräver dock mer av samtliga parter. 

Beslut har tagits av Kommunfullmäktige att från och med 2023 samla resurser och kompetens som 
hanterar samhällsbyggnadsprocessens tidiga planerande skeden på Samhällsbyggnadsförvaltningen. 
Denna omorganisation har för Tekniska förvaltningens del inneburit att två tjänster har flyttats över till 
Samhällsbyggnadsförvaltningen samtidigt som den Kommunala Lantmäterimyndigheten har tillförts 
Tekniska förvaltningen. Under 2024 behöver energi läggas på att implementera den nya organisationen 
för att Kommunfullmäktiges intentioner med sitt beslut ska kunna få genomslag. Tekniska nämnden 
ser att den egna organisationen behöver förstärkas både inom förvaltning och inom 
planering/projektering. 

Marknaden har under en längre tid präglats av att prisutvecklingen har varit tämligen stabil och 
förutsägbar. Mot denna bakgrund baseras vissa av våra driftavtal på att priser indexregleras årsvis. 
Under de senaste åren har den globala marknaden präglats av oro och betydande förändringar. Inom ett 
flertal branscher märks brist på både material och komponenter med produktionsstörningar och 
leveransproblem som följd, vilket bidragit till ökade priser. Därtill har kostnaderna för el och drivmedel 
ökat kraftigt. Bland annat innebär kommunens upphandlade elavtal att snittpriset är tre gånger högre 
2023 än 2022. Nämnden har inte kompenserats för denna ökning i kommunfullmäktiges budget men 
viss del av underskottet kan komma att kompenseras av staten. Utifrån gällande driftavtal genomför 
förvaltningen dialoger med interna och externa utförare kring hur den ekonomiska situationen på bästa 
sätt ska hanteras utifrån boråsarna förväntningar på servicenivå och kvalitet. 
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Borås Växer - behov av utbyggnadsplan gällande genomfart i Borås  

Invånarantalet i Borås växer, nya bostadsområden tillkommer och trafiken på gatorna i Borås har ökat 
stadigt. Kungsgatan genom Borås trafikeras numera av över 22 000 fordon per dygn och det blir ibland 
köer vid Knallelandsrondellen och andra platser. Borås Stad närmar sig inom några år ett läge där 
gatunätet inte räcker till. Strategier behövs med nya vägar som kan ta genomfartstrafiken andra vägar än 
genom centrala Borås. Strategisk trafikplanering är Kommunstyrelsens ansvar men Tekniska nämnden 
vill som väghållningsmyndighet framhålla behovet av en strategisk, väl genomtänkt utbyggnadsplan för 
att inte staden ska fyllas av fordonsköer i rusningstrafik. 

Borås Växer – Borås Stad kraftsamlar kring tre stora projekt 

De tre projekten som är aktuella för nästa år är Stationsområdet, (stadsutveckling i järnvägsstråket), 
Viskans Park och Knalleland och samordnas av Kommunstyrelsen och Mark- och 
exploateringsenheten. Projekten innebär stora utmaningar och risker, men också nödvändighet och 
stora möjligheter. Detta avsnitt i planeringsunderlaget har samordnats med Samhällsbyggnadsnämnden 
och Kommunstyrelsen avseende de tre stora projekten, och innebär att behov av medel utöver ram har 
samordnats mellan nämnderna så projektens helhetsbehov är korrekta. 

Den i särklass största utmaningen är den stora stadsomvandlingen av stationsområdet. Utifrån ett kärvt 
ekonomiskt läge inför 2024 har därför detta projekts behov för att möjliggöra framdrift prioriterats, 
tillsammans med de utredningsmedel Viskans park behöver för att inte hindra fortsatt framdrift för 
redan pågående detaljplaner. 

Inom stadsomvandlingsprocesserna, som de stora projekten utgör, finns behov av ny och förändrad 
allmän plats. Detta i en omfattning som Borås Stad inte behövt hantera tidigare, vilket ställer nya krav. 
Arbetet under år 2024 rör framförallt utredningar i tidigt skede. Detta skede är helt nödvändigt för att 
kunna utvärdera olika alternativ och tidigt lyfta genomförandefrågor och därmed fånga ekonomiska och 
tekniska aspekter. 

Tekniska förvaltningen och Samhällsbyggnadsförvaltningen föreslår gemensamt att Tekniska nämnden 
ansvarar för utredningsmedel avseende reinvesteringar i befintlig allmän plats, medan 
Kommunstyrelsen ansvarar för utredningsmedel avseende ny allmän plats. Förvaltningarna kommer ha 
en nära samverkan i arbetet. 

Framdriften för projektet Stadsutveckling i järnvägsstråket (inkl stationsområdet och Sydväst) är beroende av 
tillkommande driftsmedel under 2024 till Kommunstyrelsen, Tekniska nämnden och 
Samhällsbyggnadsnämnden. Om Borås Stad inte har möjlighet att följa Trafikverkets tidplan finns det 
en risk att berörda detaljplaner delas upp i linjeplan för järnvägen och detaljplaner för stadsutveckling. 
Detta skulle medföra dubbla planläggningsprocesser för Borås Stad och begränsad möjlighet att 
påverka linjedragningen av järnvägen och dess tillhörande anläggningar. Slutresultatet blir spår och 
perronger enligt standard och begränsade möjligheter att sedan förverkliga stadens önskade utveckling i 
stationsområdet. Fler risker är att stadsutvecklingen i nedre Norrby försenas och att man på längre sikt 
tvingas klassa ner eller stänga av Centralbron akut. 

För förverkligandet av Viskans park har det anslagits 90 mkr i investeringsmedel till Tekniska nämnden. 
Dessa medel kan inte användas för något annat än ombyggnation av befintlig allmän plats. Med andra 
ord saknas idag medel för allt som behöver ske i tidiga skeden, t ex förstudier och vissa utredningar. 
Likt ovan föreslås att Tekniska nämnden ansvarar för utredningsmedel avseende reinvesteringar i 
befintlig allmän plats, medan Kommunstyrelsen ansvarar för utredningsmedel avseende ny allmän plats. 

Utan medel för utredningar kring ny allmän plats riskerar avgörande delar av projektet Viskans Park att 
pausas helt eller delvis. Program- och detaljplanearbete längs Viskans park riskerar att inte kunna 
komma vidare mot antagande, eller att behöva gå vidare utan att säkra förutsättningarna för att Viskans 
park ska kunna verkställas. 
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Tekniska nämndens behov med anledning av Borås växer/stora projekt 

Tekniska nämndens behov av driftmedel utgör en mindre del av det totala behovet då nämndens del 
bara berör befintlig allmän plats. För Knalleland ser nämnden inte ett behov av budgetmedel utöver 
ram i dagsläget. För Stationsområdet ser nämnden ett behov utöver ram som uppgår till 1 mnkr för en 
förstudie avseende en ersättning av Centralbron. 

För Viskans park ser nämnden ett behov att tillföra 0,5 mnkr i driftmedel för kommande arkeologiska 
undersökningar, fördjupning avseende avtal- och finansieringsmodeller samt en studieresa till 
närbelägna kommuner med liknande utmaningar som Viskans park står inför. 

För att på ett effektivt sätt komma vidare avseende utveckling av allmän plats i tidiga skeden i projekten 
behöver personalresursen stärkas avseende projektering och planering av entreprenad. Alternativt kan 
konsultstöd köpas in men detta blir sannolikt dyrare. Nämnden ser ett behov att tillföra 0,8 mnkr för en 
sådan personalresurs. 

Persontransporter - behov av digitalisering 

Färdtjänstens avtal har under en lång tid varit ganska stabila när det gäller priserna för transporterna. 
Indexuppräkningen har dock nu medfört en stor kostnadsökning från och med juni månad 2022 vilket 
också påverkar budgeten 2024. I de nya avtalen som börjar gälla sommaren 2023 har årsvis uppräkning 
som tidigare var per juni månad ändrats till en mer frekvent indexuppräkning, kvartalsvis, för att bättre 
svara upp till de verkliga kostnaderna. Det är framförallt kraftigt ökade bränslepriser som har genererat 
den höga indexuppräkningen. 

Verksamheten arbetar kontinuerligt med effektivisering genom systemutveckling och digitalisering. För 
att öka kundnöjdheten för samhällsresor och bättre kunna möta kundernas krav på service är 
verksamheten i behov av ett bokningssystem för bokning/avbokning av samhällsbetalda resor i form av 
tillgänglighetsanpassad bokning via webben och genom en applikation för bokning/avbokning av 
samhällsbetalda resor. 
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3 Nämndens uppdrag och ansvar 

3.1 Nämndens grunduppdrag 

 Väghållning, skog, parker mm 

Nämndens uppdrag är att vara väghållare för kommunala gator, drift och underhåll av gator, torg, 
parker och gång- och cykelvägar, samt myndighetsutövning inom trafikområdet. Uppdraget innebär att 
boråsare och besökare ska uppleva en trygg, ren och attraktiv stad med en smidig infrastruktur. 

Vidare är nämndens uppdrag att förvalta kommunens mark genom att bedriva certifierad 
skogsförvaltning, sköta kommunens naturreservat, hantera frågor om jakt och fiske, kalkning av 
försurade vattendrag samt bereda arbete och förbereda personer att komma tillbaka till ordinarie 
arbetsmarknad i olika arbetsmarknadspolitiska åtgärder. Uppdraget innebär ett skogsbruk med en 
ekonomisk avkastning, naturvård med biologisk mångfald samt erbjuda tillgängliga och natursköna 
strövområden för boråsare såväl som för besökare. 

Lantmäterimyndighetens uppdrag är att ansvara för en effektiv och rättssäker fastighetsindelning och 
ansvarar därmed för fastighetsbildning och fastighetsregistret med tillhörande registerkarta. 
Myndigheten har även hand om adressättning och lägenhetsregistret inom kommunen. 

Persontransporter 

Nämndens uppdrag inom persontransporter är att samordna samhällsbetalda persontransporter som 
skolskjuts och färdtjänst till en bra kvalitet och på ett kostnadseffektivt sätt. Uppdraget innebär en trygg 
transport av elever till sin skola och trygga resor för personer som har rätt till färdtjänst/riksfärdtjänst. 

3.1.1 Så här genomför nämnden sitt grunduppdrag under kommande år 

Väghållning, skog, parker mm 

Tekniska nämnden genomför sitt grunduppdrag via tecknade driftavtal och upphandling av 
utförandeentreprenader. Uppdragen tilldelas interna och externa utförare efter upphandling. Den oro 
som för närvarande präglar världsmarknaden påverkar kostnader för drivmedel, byggmaterial, elavgifter 
m.m. För Tekniska nämndens verksamhet innebär kostnadsfördyringarna att kvalitetsnivån inom 
driftavtalen inte kommer att kunna upprätthållas. Planerade investeringar kan komma att påverkas till 
omfattning eller omprioriteras för senare utförande. 

Tekniska nämnden utför även grunduppdraget i egen regi med vilket gäller framförallt natur- och 
anläggningsarbeten inom arbetsmarknadsinsatser samt arbetsförberedande verksamhet i form av grön 
rehabilitering och inom de ordinarie verksamheterna Naturreservat och Skogsdrift. 

Lantmäteriavdelningens drygt 10 anställda arbetar med nybildning och ombildning av fastigheter samt 
fastighetsrättsliga uppdrag, som gränsvisning och fastighetsutredningar. I planprocessen samverkar 
avdelningen med plan- och bygglovsavdelningen genom att delta vid planmöten, lämna samråds- och 
granskningsyttrande, ge fastighetsrättsligt stöd till planhandläggarna samt upprätta 
fastighetsförteckningar. Avdelningen får även förhandsbesked och bygglov på remiss för att kunna ge 
råd angående de fastighetsrättsliga frågorna. Fastighetsägare kan även få rådgivning. 

Persontransporter 

Tekniska nämnden genomför sitt grunduppdrag via tecknade driftavtal och upphandling av transporter. 
Uppdragen tilldelas externa utförare efter upphandling. Detta avser skolskjuts, färdtjänst och 
riksfärdtjänstresor. 

Tekniska nämnden utför även grunduppdraget i egen regi med skolskjuts till elever i anpassad 
grundskola och gymnasieskola där verksamheten har egna förare och bussar som är placerade på 
Ramnaslätt. 
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3.2 Uppdraget som arbetsgivare 

Kompetensbehov analyseras och kartläggs kontinuerligt och följs upp årligen i förvaltningens 
kompetensförsörjningsplan. En god arbetsmiljö är en viktig faktor både för att begränsa sjukfrånvaron 
och för att medarbetaren skall kunna arbeta och utvecklas. Ett aktivt arbete bedrivs med tidiga samtal 
vid sjukfrånvaro för att fånga upp eventuell ohälsa kopplad till arbetet. Alla medarbetare ska vara väl 
förtrogna med sitt ansvar och sina befogenheter. Delaktiga och engagerade medarbetare som har 
inflytande på sin arbetsplats med ett tillitsbaserat ledarskap blir bättre ambassadörer för sitt arbete och 
vill stanna och utvecklas i Borås Stad. Förvaltningen visar upp verksamheten på sociala medier, deltar 
på olika mässor och är mån om att ta emot praktikanter som vill komma till förvaltningen. 

Utöver friskvårdsbidraget, som samtliga anställda i Borås stad kan erhålla för att satsa på sitt välmående, 
genomför också förvaltningen årligen en aktivitetsdag och en föreläsningsdag för samtliga anställda. 

3.2.1 Indikatorer 

Indikatorer 

Andel sjukfrånvaro av ordinarie arbetstid ska 
minska, %. 
 
Utfall 2021 
9,1 
 
Utfall 2022 
10,5 
 
Utfall 2023 
9,3 

 
 

Så nås målet för indikatorn 
Tekniska förvaltningen består av många olika yrkeskategorier. En stor andel av Tekniska förvaltningens 
anställda har en arbetsmarknadspolitisk anställning. Vissa i denna grupp har någon form av 
funktionsnedsättning som kan bidra till att sjukfrånvarotalen ligger förhållandevis högt på förvaltningen. 
Inom förvaltningen följs sjukfrånvaron upp och man arbetar ständigt med att tidigt identifiera behov av 
rehabiliterande insatser genom tidiga samtal och sätta in olika former av rehabiliteringsåtgärder.  
 
Indikatorn följs upp i följande rapporter: Tertial 1, Tertial 2 och Årsredovisningen. 

Andel anställda som nyttjar Borås Stads 
friskvårdsbidrag ska öka, % 
 
Utfall 2021 
31 
 
Utfall 2022 
47,2 
 
 

 
 

Så nås målet för indikatorn 
För att öka andelen anställda som nyttjar Borås Stads friskvårdsbidrag synliggör förvaltningen utbudet 
som finns inom Borås Stads personalförmåner enligt SAM-kalender. Utöver ordinarie personalförmåner 
ger förvaltningen samtliga anvisade inom NOA möjlighet till att simma en timma i veckan på arbetstid 
tillsammans med sin lagförman för att uppmuntra målgruppen till hälsofrämjande aktiviteter. 
 
Indikatorn följs upp i nämndens Årsredovisning. 
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3.3 Mänskliga rättigheter 

Mänskliga rättigheter gäller för varje människa. Det är staten som ska skydda människor och se till att de får sina 
rättigheter. Regeringen har det största ansvaret. Men myndigheter, kommuner och landsting har också ansvar. 

En grundläggande princip är att lekplatser utformas för alla. Lekplatsen ska vara en mötesplats med 
aktiviteter där både barn och vuxna deltar. Nämnden planerar att renovera lekplatser under 2024 vilka 
kommer vara planerade och utformade ur ett genusperspektiv samt tillgänglighetsanpassade. 

Naturreservat och rekreationsområden är till för alla. Tekniska förvaltningen har tillsammans med 
Fritids- och folkhälsoförvaltningen arbetat med att tillgänglighetsanpassa rekreations- och 
friluftsmiljöer under många års tid. Genom både kommunala och statliga projektmedel genomförs 
punktinsatser där rätt förutsättningar finns så att ännu fler besökare kan njuta av naturen. 

Kollektivtrafikens tillgänglighet är viktig för att erbjuda som många som möjligt att kunna resa hållbart. 
Tekniska nämnden kommer under 2024 att fortsätta att  tillgänglighetsanpassa busshållplatser i dialog 
med Västtrafik. 

Att kunna ta del av stadslivet och serviceutbudet i centrum är väsentligt för boende och besökare. 
Markvärme utmed gånggator och på kollektivtrafikterminaler är en kvalité som vintertid ger trygghet 
och underlättar besöken till centrum för människor med rörelsehinder av olika slag. För människor 
med parkeringstillstånd för rörelsehindrade finns 23 stycken parkeringsplatser inom Cityringen vilket 
utgör drygt 6 % av totala antalet gatuparkeringsplatserna att jämföras med nationella och regionala råd 
och riktlinjer som rekommenderar 2-5 %. 

Belysning av gator, lekplatser och parker skapar en tryggare miljö för alla. Kvinnor, i jämförelse med 
män, upplever att mörka ytor och ostädade områden är otryggare att vistas i. Att hålla staden väl 
underhållen ger större trygghet och får fler personer att vistas i det offentliga rummet. Tekniska 
nämnden har som ambition att kontinuerligt se över de delar som kan upplevas mörka och otrygga för 
stadens invånare och åtgärda otrygga platser. En god gestaltad stadsmiljö likt Posttorget och Södra 
torget bidrar till att öka tryggheten och trivseln på offentliga platser. 

Projektet Vintercyklist som genomförs under vinterperioden syftar till att få fler att välja cykeln som 
transportmedel även vintertid. Deltagarna får sina cyklar vinterutrustade, som motprestation förbinder 
sig deltagarna att cykla i en bestämd omfattning och rapportera hur vinterväghållning och trafikmiljön 
upplevs vintertid. En jämn fördelning mellan manliga och kvinnliga deltagare i olika åldrar eftersträvas. 
Projektet kommer att genomförs även 2023/2024 med samma ambition om en jämn fördelning mellan 
manliga och kvinnliga deltagare. 

Tekniska nämnden ska se till att alla elever och personer som har rätt till färdtjänst/riksfärdtjänst har 
möjlighet att resa på samma villkor som andra. Det är en mänsklig rättighet att kunna förflytta sig när 
man vill, vart man vill och så ofta man behöver. Under 2024 planerar Tekniska nämnden att öka 
servicen för vårdnadshavare och färdtjänstkunder genom att erbjuda bokning och avbokning av resor 
via tillgänglighetsanpassad applikation och webbokningssida. Detta förutsätter dock utökning av både 
nämndens investerings- och driftbudgetram. 

  



Tekniska nämnden, Budget 2024 - Planeringsunderlag 9(47) 

3.4 Så här följer nämnden upp sitt uppdrag och ansvar 

Väghållning, skog, parker mm 

Exempel på hur nämnden följer upp sitt uppdrag är genom årlig rapportering av felanmälningar, 
synpunkter och beröm från allmänheten. 

Vart tredje år genomförs den stora undersökningen "Kritik på teknik" av Sveriges kommuner och 
Regioner (SKR). Resultatet visar på nämndens utveckling och var det finns behov av insatser dessutom 
finns möjlighet till jämförelse med övriga kommuner som deltar i undersökningen. 

Årliga indikatorer som berör gatu-, park, och skogsskötsel följs upp via SCB:s Medborgarundersökning. 
SCB:s medborgarundersökning är en attitydundersökning som genomförs på uppdrag av kommuner. 
Undersökningen ger svar på hur invånarna bedömer att kommunen sköter sina verksamheter och vilket 
inflytande de anser sig ha på kommunala beslut. 

Flera andra mätningar/enkäter genomförs också, exempelvis skräpmätningar varje år, 
Kommunvelometern varje år, Cyklistvelometern vartannat år. 

Skogsförvaltningen följs upp via externrevision (FSC och PEFC) varje år. 

Parkförvaltningen följer upp stadens trädkronstäckning med två olika inventeringsmetoder. En följs 
upp vart annat år i samband med att nya ortofoton och laserdata tas fram genom flygburen 
laserscanning en metod som grundar sig på maskininlärnings-principer. Den andra metoden genomförs 
genom inventeringar på fältet vart 5:e år och förutom krontäckningsgrad tar den även fram värdet på 
stadens ekosystemtjänster. Metoden kallas för iTree och är framtagen av amerikanska 
skogsvårdsstyrelsen. 

Inom Lantmäteriet genomförs kundnöjdhetsmätningar regelbundet. 

Genom information på nämndsmöten och studiebesök i verksamhet kan nämnden ta del av det 
praktiska arbetet i de olika verksamheterna vilket också är en del av uppföljningen. 

Utöver ovan beskrivet rapporteras verksamhet och ekonomi i enlighet med ordinarie uppföljningar 
under året. 

Persontransporter 

Mätningar av kundnöjdhet och måluppfyllelse görs med regelbundenhet inom de olika verksamheterna. 
Klagomål, beröm och synpunkter registreras och redovisas. Genom studiebesök och 
verksamhetsinformation på nämndsmöten kan nämnden ta del av det praktiska arbetet i 
verksamheterna vilket också är en del av uppföljningen. 

Utöver ovan beskrivet rapporteras verksamhet och ekonomi i enlighet med ordinarie uppföljningar 
under året. 
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3.4.1 Indikatorer 

Indikatorer 

Andelen medborgare som är positiva till 
skötseln av gator och vägar ska vara högre än 
genomsnittet i riket (%) 
 
Utfall 2021 
65,3 
 
Utfall 2022 
65,3 
 
Utfall 2023 
65,3  

 

Så nås målet för indikatorn 
Målet nås genom god följsamhet avseende uppsatta drift och skötselplaner samt genom att vara 
hörsamma till önskemål som uppkommer inom gatu- och vägområdet inom ramen för avsatt 
budget. Senaste mätning gällande Borås är från 2021. Genomsnittet i riket 2022 var 65,8 % 

Andelen medborgare som är positiva till 
allmänna platser, parker, torg mm ska vara 
högre än genomsnittet i riket (%) 
 
Utfall 2021 
84,8 
 
Utfall 2022 
84,8 
 
Utfall 2023 
84,8  

 

Så nås målet för indikatorn 
Målet nås genom god följsamhet avseende uppsatta drift- och skötselplaner samt genom att vara 
hörsamma till önskemål som uppkommer kring allmänna platser, parker och torg. Senaste mätning 
gällande Borås är från 2021. Genomsnittet i riket 2022 var 80,7 % 

Andelen medborgare som är positiva till 
skötseln av naturområden ska vara högre än 
genomsnittet i riket (%) 
 
Utfall 2021 
86,7 
 
Utfall 2022 
86,7 
 
Utfall 2023 
86,7  

 

Så nås målet för indikatorn 
Målet nås genom god följsamhet avseende uppsatta drift- och skötselplaner samt genom att vara 
hörsamma till önskemål som uppkommer kring naturområden. Senaste mätning gällande Borås är från 
2021. Genomsnittet i riket 2022 var 83,8 % 
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Indikatorer 

Andelen sakägare som är nöjda eller mycket 
nöjda med handläggningen av 
lantmäteriförrättningar ska öka (%) 
 
Utfall 2021 
90,3 % 
 
Utfall 2022 
90,3 % 
 
 

 
 

Andelen kunder som är nöjda, eller i högsta 
grad nöjd med färdtjänsten ska bibehållas eller 
öka (%) 
 
Utfall 2021 
85 
 
Utfall 2022 
85 
 
Utfall 2023 
90  

 

Så nås målet för indikatorn 
Genom utveckling av tjänsten samt bibehållet gott samarbete med utförare av tjänsten. 

Andelen elever som tycker att den anpassade 
skolskjutsen är bra eller mycket bra ska 
bibehållas eller öka (%) 
 
Utfall 2021 
85 
 
Utfall 2022 
85 
 
Utfall 2023 
90  

 

Så nås målet för indikatorn 
Målet nås genom att utveckla och bibehålla ett gott samarbete mellan avdelningen, föräldrar och utförande 
enheter. 
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3.4.2 Verksamhetsmått 

3.4.2.1 Persontransporter 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Antal färdtjänsttillstånd 4 290 4 214 4 109 4 600 4 300 

Antal 
färdtjänsttillstånd/1000 
invånare 

38 37 36 41 41 

Antal färdtjänstresor 217 807 247 085 284 075 310 000 330 000 

Kostnad per resa (kr) 278 256 239 208 200 

Antal resor för elever i 
anpassad skola 

31 231 35 537 36 000 33 000 38 000 

Kostnad per resa: Värdet för budget är utifrån budgeterad nettokostnad för färdtjänst och riksfärdtjänst. Prognostiserad kostnad per resa som 
bygger på ett budgetbehov om ytterligare 10,5 mnkr än vad nämnden har i ram, uppgår till 231 kr per resa. 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Antal färdtjänsttillstånd 
under 65 år 

922 909 903 950 930 

Antal fordon för anpassad 
skolskjuts 

13 13 13 13 14 

3.4.2.2 Väghållning 

Väghållning, driftkostnader 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Kostnad kronor/invånare 
och dag 

1,52 1,63 1,66 1,7 1,75 

Vinterväghållning (kr/m²) 5,87 9,2 8,2 8 8 

Övrigt underhåll (kr/m²) 13,1 11,13 12,47 13 13 
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Huvudgator 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Huvudgator (km) 76 76 76 76 77 

Vinterväghållning (kr/m²) 19,26 25,67 25,01 21,7 21,57 

Övrigt underhåll (kr/m²) 29,88 19,68 28,94 29,97 31,28 

Lokalgator 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Lokalgator (km) 257 260 262 266 270 

Vinterväghållning (kr/m²) 2,17 5,26 3,79 5,59 5,55 

Övrigt underhåll (kr/m²) 10,5 11,23 10,58 9,72 9,84 

Vägföreningsvägar 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Vägföreningsvägar (km) 168 168 168 168 169 

Vinterväghållning (kr/m²) 3,5 5,42 4,9 4,5 4,48 

Övrigt underhåll (kr/m²) 6,93 5,73 5,37 7,28 7,92 

Beläggningsunderhåll 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Belagd volym (m²) 145 224 119 508 107 070 116 000 118 000 

Del av total yta (%) 4,4 3,6 3,2 3,4 3,5 

Kostnad (kr/m²) 113 136 178 125 170 

Trafikbelysning 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Antal lampor 19 175 19 175 20 532 20 500 20 535 

Energiförbrukning (MWh) 6 630 7 117 6 866 6 800 6 226 
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Parkering 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Antal avgiftsbelagda p-
platser inom cityringen 

368 369 369 365 365 

3.4.2.3 Arbetsmarknadspolitiska åtgärder 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Antal personer i 
arbetsmarknadsåtgärder 

63 56 61 65 65 

Dagsverken totalt 11 336 12 027 12 700 12 500 12 300 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Antal deltagare årligen i 
grön rehabilitering (st) 

53 61 68 70 70 

Antal personer i 
arbetsmarknadspolitiska 
åtgärder som varje år går 
till en extern anställning 
eller till en längre 
utbildning (st) 

3 1 4 3 3 

3.4.2.4 Skogsdrift 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Förvaltad produktiv 
skogsmarksareal (ha) 

9 500 9 500 9 500 10 766 10 766 

Avverkad volym totalt (m³ 
fub) 

35 600 35 100 27 100 39 000 31 700 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Intäkt kr per avverkad m³ 
fub 

529 554 629 616 700 
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Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Avverkningskostnad för 
föryngringsavverkning 
(kr/m3 fub) 

 106 115 117 128 

Avverkningskostnad för 
gallring (kr/m3 fub) 

 283 320 370 410 

Avverkningskostnad för 
naturvårdande skötsel 
(kr/m3 fub) 

  290 240 265 

3.4.2.5 Naturvård 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Spriden kalkmängd (ton) 
totalt 

2 298 2 317 2 207 2 260 2 213 

Förvaltade spår- och leder 
(km) 

106 107 114 115 119 

Total förvaltad areal 
naturreservat (ha) 

1 401 1 414 1 414 1 446 1 446 

Naturvårdsbete (ha) 83 88 92 88 97 

3.4.2.6 Park 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Total parkareal (ha) 1 095 1 106 1 109 1 107 1 103 

Parkyta per capita 
(m²/capita) 

96,5 97 97,2 97,1 96,4 

Total planterad yta (m²) 65 700 64 900 65 000 66 000 65 000 

varav perenna 
planteringar (m²) 

4 960 5 000 4 700 5 500 4 800 

Total parkkostnad (kr/m²) 2,51 2,58 2,74 3,03 3,26 

Parkkostnad per capita 
(kr/capita) 

242 250 267 294 315 

Antal lekplatser på allmän 
platsmark 

163 163 161 161 161 
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Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Blomsterlökar (st) 44 000 78 000 34 125 75 000 35 000 

Vårblommor (st) 25 000 22 500 23 300 30 000 25 000 

Sommarblommor (st) 32 650 32 000 20 000 40 000 35 000 

Kulturparker (ha) 158,3 159,6 162,2 160,1 159,5 

Naturparker (ha) 936,9 946,3 946,6 946,3 943,9 

3.4.2.7 Lantmäteri 

Mått som följs upp av Kommunfullmäktige 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Avslutade förrättningar 
(fastighetsbildning) 

183 162 181 150 169 

Ärendebalans 31/12 89 129 111 100 95 

Mått som följs upp av Nämnden 

Verksamhetsmått 
Årsutfall 

2020 
Årsutfall 

2021 
Årsutfall 

2022 

Budget 

 2023 

Budget 

 2024 

Handläggningstid 
nybyggnationer, andel (%) 
beslut inom 16 veckor 
från komplett ansökan. 

 85 77 90 90 

Nöjd målgrupp, andel (%) 
kunder som är nöjda eller 
mycket nöjda. 

 92 93 90 90 

Rättssäkerhet, antal 
anmärkningar från 
tillsynsmyndighet. 

 0 0 0 0 

Kötid enkla ärenden, 
månader 

 9 3 1 1 

Kötid komplicerade 
ärenden, månader 

 18 8 3 6 
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3.5 Samarbeten för att klara nämndens uppdrag och ansvar 

Väghållning, skog, parker mm 

Tekniska nämnden deltar med sin expertis i framtagande av detaljplaner och andra planer, samt 
kommunövergripande styrdokument. 

I frågor om uppfräschning och förnyelse av allmänna platser samarbetar nämnden ofta med 
näringslivet, speciellt fastighetsägare, för att få en bra helhet. 

Borås Stad tillämpar beställar/utförarmodellen. Tekniska nämnden är till största delen beställare. 
Samtliga driftentreprenörer åt Tekniska nämnden är viktiga samarbetspartners och kärnverksamheterna 
kan inte bedrivas utan dem. Samtidigt är en viktig egenskap med modellen som idé och princip att den 
medger flexibilitet, i så måtto att beställaren inte nödvändigtvis behöver anlita en och samma utförare. 

Som utförare av arbetsmarknadsinsatser är Tekniska nämnden beroende av ett väl fungerande 
samarbete med Arbetsförmedlingen och Arbetslivsnämnden. Beställarna finns bland annat på Fritids- 
och Folkhälsonämnden, Kommunstyrelsen, Lokalförsörjningsnämnden, Grund- och 
förskolenämnderna och Sjuhärads samordningsförbund. 

Tekniska nämnden har framgångsrikt sökt och fått beviljat statsanslag för olika projekt inom 
exempelvis hållbart resande och naturvård. Möjligheter till extern finansiering av projekt kan leda till en 
ökad nöjdhet hos invånarna utan höjt kommunalt skattetryck. Skogsdriften är självfinansierad och 
bidrar med ett nettoöverskott vilket är positivt ur aspekten god ekonomisk hushållning. 
Skogshushållning och nettot för skogsdriften förutsätter samarbete med virkesköpande parter. 

Lantmäteriavdelningen är en myndighet som utför de arbeten som kommer in genom ansökningar för 
myndighetsutövning eller uppdrag. Myndigheten påkallar inte förrättningar från sin sida. De 
beställningar som kommer in till myndigheten utförs i egen regi. Vid enstaka tillfällen beställs värdering 
från extern aktör. De som beställer en tjänst hos Lantmäterimyndigheten är oftast en privatperson, 
privat företag eller kommun. Lantmäterimyndigheten tar betalt för nedlagd tid. Även då ärenden 
återkallas. 

Persontransporter 

Det krävs ett bra samarbete med Grundskoleförvaltningen för att få en fungerande skolskjuts för 
grundskoleeleverna då mycket är beroende av vilken skola eleven blir placerad i. 

Ett bra samarbete med de entreprenörer som utför färdtjänst, riksfärdtjänst och skolskjutsresor är 
också mycket viktigt för att verksamheten ska fungera. 
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4 Kommunfullmäktiges fokusområden 

4.1 Ett Borås präglat av samarbete, hållbarhet och mänskliga 

rättigheter 

4.1.1 Hållbara persontransporter, Mobility management, 

transportomställning för utveckling av gång- och cykelvägsnätet, 

energisparåtgärder och biologisk mångfald. 

Så här bidrar nämnden till Kommunfullmäktiges fokusområden 

Tekniska nämnden bidrar till stadens visionsområde "Omsorg om varandra och miljön" och 
fokusområdet "Ett Borås präglat av samarbete, hållbarhet och mänskliga rättigheter" på flera olika sätt. 
Nämnden är miljödiplomerad och arbetar ständigt med förbättringar i enlighet med miljöhandboken. 
Vid samtliga upphandlingar avseende persontransporter ställs krav på miljö och hållbarhet och så även 
inom den anpassade skolskjutsen. Arbete med att främja cykling i staden såsom utbyggnad av gång- och 
cykelbanor samt Mobility Management-åtgärder pågår ständigt. Utöver detta pågår ett projekt inom 
gatubelysningen gällande utbyte av belysningsarmaturer vilket kommer att bidra till en betydligt lägre 
energiförbrukning. Inom naturvård och park genomförs olika projekt för att främja den biologiska 
mångfalden och förvaltningen av kommunens skog sker långsiktigt hållbart utifrån ekonomiska, 
ekologiska och sociala hållbarhetsaspekter. Skogsförvaltningen är certifierad enligt FSC och PEFC. 

Så här följer nämnden upp att den bidrar till Kommunfullmäktiges fokusområden 

Nämndens insatser inom fokusområdet följs upp i samband med ordinarie budget och 
uppföljningsprocess. Redovisning sker dessutom i samband med informationspunkter på 
nämndsmöten, sammanställning av rapporter av olika slag såsom exempelvis miljörapport och 
uppföljning av Handlingsplan för energi och klimat samt genom att ta fram handlingsplaner och 
miljöberättelser för att realisera Borås Stads Miljöprogram. 

Samarbeten för att bidra till Kommunfullmäktiges fokusområden 

Nämndens viktigaste samarbetsarenor/partners är andra kommunala nämnder, Trafikverket, privata 
aktörer, Västtrafik, Länsstyrelsen. En god dialog och ett gott samarbete med ovan nämnda partners är 
en förutsättning för att uppnå goda resultat. 
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4.2 Ett Borås med nära och bra service där människor bor och 

verkar 

4.2.1 Attraktiv stad genom arbete med utemiljöer såsom parker, GC-vägar, 

naturvård mm 

Så här bidrar nämnden till Kommunfullmäktiges fokusområden 

Tekniska nämnden bidrar till stadens visionsområde "Ett tryggt och snyggt Borås" och fokusområdet 
"Ett Borås med nära och bra service där människor bor och verkar" på flera olika sätt. Nämnden 
arbetar med att skapa, bevara och stärka attraktiva miljöer såsom parker, torg, naturmiljöer, 
rekreationsområden, sjöar och vattendrag. Utveckling av gång-, cykel- och kollektivtrafik skapar 
möjlighet till nära och bra service. Genom att delta i projektet "Borås rent och snyggt" bidrar nämnden, 
främst genom olika kommunikationsinsatser, till en ökad vilja bland invånarna att inte skräpa ner och 
därmed skapa en mer attraktiv stad. 

Så här följer nämnden upp att den bidrar till Kommunfullmäktiges fokusområden 

Nämndens insatser inom fokusområdet följs upp i samband med ordinarie budget- och 
uppföljningsprocess. Redovisning sker löpande i samband med informationspunkter på nämndsmöten, 
sammanställning av rapporter av olika slag mm 

Samarbeten för att bidra till Kommunfullmäktiges fokusområden 

Nämndens viktigaste samarbetsarenor/partners är andra kommunala nämnder och bolag, Trafikverket, 
privata aktörer, Västtrafik m fl. En god dialog och ett gott samarbete med ovan nämnda partners är en 
förutsättning för att uppnå goda resultat. 
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5 Resurser 

5.1 Väghållning, skog, parker mm 

5.1.1 Resultat 

5.1.1.1 Ekonomiskt sammandrag (Tkr) 

Post 
Bokslut 

2022 

Budget  

2023 

Prognos 
2023 

Budget 
2024:1 

Summa intäkter 103 375 102 624 103 244 106 413 

Summa kostnader -262 901 -284 224 -290 094 -301 913 

Buffert (endast i budget) 0 -1 600 0 -1 600 

Nettokostnader -159 525 -183 200 -186 850 -197 100 

Kommunbidrag 167 521 183 200 183 200 197 100 

Resultat jämfört med kommunbidrag 7 995 0 -3 650 0 

Ackumulerat resultat 40 088 40 088 36 438 36 438 

Nettoinvesteringar 95 861 216 736 162 855 127 600 

5.2 Ekonomiska förutsättningar 

De preliminära ramarna för Tekniska nämndens driftbudget för år 2024, inom verksamhet Väghållning, 
park och skog mm uppgår till knappt 197,1 mnkr. 68 mnkr av den totala ramen avser budget för 
kapitalkostnader och resterande 129,1 mnkr är nettokostnad för drift inom väghållning, park, skog, 
administration, nämnd och Lantmäteri inklusive buffert 1,6 mnkr. 

2023 års budget uppgick ursprungligen till drygt 179 mnkr. Efter justering för ökade kapitalkostnader 
om + 4,1 mnkr samt löneökningar inom Kommunals avtalsområde med 0,2 mnkr är nämndens ram 
totalt ca 183,3 mnkr 2023 varav 56,1 mnkr kapitalkostnader och 127,2 mnkr övrig driftbudget. 

Den preliminära ramen för 2024 är därmed 13,8 mnkr högre än 2023. 

Ramförändringen är fördelad enligt nedan; 

- Ökade kapitalkostnader + 12 mnkr 

- Ökade priser, löner, hyror mm + 3,7 mnkr 

- Effektivisering - 1,9 mnkr 

Detta innebär att Tekniska nämndens ram för drift inom Väghållning, park, skog, adm mm exkluderat 
kapitalkostnader ökar med 1,8 mnkr vilket innebär en procentuell ökning med 1,4 % samtidigt som 
personalkostnader, PO-pålägg, hyror, index, avtal, IT-kostnader mm ökar i betydligt större omfattning. 
2024 innebär därmed än större behov av effektivisering och besparingar inom denna ram. Nämnden 
har i sin budgetprocess framställt ett antal åtgärder som beskrivs under stycket verksamhet nedan. 

För att möjliggöra en fortsatt utveckling inom stadsbyggnad krävs  vissa insatser som nämnden inte har 
möjlighet att inrymma i sin driftram och totalt äskar nämnden 3,6 mnkr utöver tilldelad budgetram 
inför 2024. 
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Begärda medel utöver budgetram väghållning, park mm (tkr) 

Borås växer – utökning med projektör 800 

Förstudie reinvestering Centralbron 1 000 

Nya ytor – gator 500 

Nya ytor – park 500 

Driftposter m a av investeringar - gata - bl a arkeologi 300 

Driftposter m a av investeringar - park - bl a Viskans park 500 

Summa 3 600 

 

5.3 Verksamhet 2024 

Tkr Bokslut 2022 Budget 2023 Prognos 2023 Budget 2024:1 

Parkering     

Intäkt 23 327 21 000 21 600 22 000 

Kostnad -7 555 -8 876 -8 876 -8 486 

Nettokostnad 15 772 12 124 12 724 13 514 

Beläggningsunderhåll     

Intäkt 165 0 0 0 

Kostnad -1 842 -1 800 -1 800 -1 800 

Nettokostnad -1 677 -1 800 -1 800 -1 800 

Trafikbelysning     

Intäkt 1 571 1 300 4 700 1 950 

Kostnad -19 777 -19 603 -24 103 -21 856 

Nettokostnad -18 206 -18 303 -19 403 -19 906 

Vinterväghållning     

Intäkt 0 0 0 0 

Kostnad -27 495 -28 100 -33 700 -28 100 

Nettokostnad -27 495 -28 100 -33 700 -28 100 

Övrig väghållning     

Intäkt 31 016 19 735 20 135 18 075 

Kostnad -69 754 -63 311 -61 661 -62 998 

Nettokostnad -38 738 -43 576 -41 526 -44 923 

Arbetsmarknadsinsatser     

Intäkt 7 264 6 840 6 840 7 404 

Kostnad -22 191 -23 440 -23 440 -24 259 

Nettokostnad -14 927 -16 600 -16 600 -16 855 
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Skogsdrift     

Intäkt 22 918 28 769 25 769 30 831 

Kostnad -16 670 -22 900 -19 900 -24 831 

Nettokostnad 6 248 5 869 5 869 6 000 

Mark- och fastighetsreserv     

Intäkt 272 180 305 210 

Kostnad -4 217 -2 293 -2 418 -2 454 

Nettokostnad -3 945 -2 113 -2 113 -2 244 

Naturvård     

Intäkt 5 498 4 850 3 945 5 445 

Kostnad -10 678 -10 770 -9 865 -11 515 

Nettokostnad -5 180 -5 920 -5 920 -6 070 

Parker     

Intäkt 2 183 1 720 1 720 1 980 

Kostnad -23 669 -24 736 -25 936 -24 996 

Nettokostnad -21 486 -23 016 -24 216 -23 016 

Nämnd, administration mm     

Intäkt 9 161 9 600 9 600 9 628 

Kostnad -10 832 -12 600 -12 600 -12 628 

Nettokostnad -1 671 -3 000 -3 000 -3 000 

Kapitalkostnad     

Intäkt 0 0 0 0 

Kostnad -48 221 -56 100 -56 100 -68 000 

Nettokostnad -48 221 -56 100 -56 100 -68 000 

Lantmäteriverksamhet     

Intäkt 0 8 630 8 630 8 890 

Kostnad 0 -9 695 -9 695 -9 990 

Nettokostnad 0 -1 065 -1 065 -1 100 

Buffert     

Intäkt 0 0 0 0 

Kostnad 0 -1 600 0 -1 600 

Nettokostnad 0 -1 600 0 -1 600 

Totalt     

Intäkt 103 375 102 624 103 244 106 413 

Kostnad -262 901 -285 824 -290 094 -303 513 

Nettokostnad -159 526 -183 200 -186 850 -197 100 
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Gatuavdelning 

Inom verksamhetsområdet gatu- och väghållning ligger drift- och underhållsåtgärder avseende 
barmarksunderhåll, vinterväghållning och trafikbelysning på huvudgator, lokalgator, vägföreningsvägar, 
torg samt gång- och cykelbanor. Driftbidrag och iståndsättningsbidrag ges till övriga enskilda vägar. 
Driftbidrag ges även enligt avtal till Borås flygplatsförening. Verksamhetsområdet innefattar också 
gatuprojektering, trafiksäkerhetsarbete, planering, kontroll av drift- och utförandeentreprenader samt 
övriga väghållningsåtgärder. 

Mobility management innebär att påverka människor till att resa mer hållbart och med mer yteffektiva 
färdmedel, bland annat cykel. Det arbetet inom Mobility management som bedrivs handlar om att 
genomföra ett antal aktiviteter och projekt som ska uppmuntra till hållbart resande. Kommunikation är 
en viktig aspekt för att nå ut till stadens cyklister. Syftet är att föra en dialog med invånarna kring 
cykling och på sikt få fler att vilja välja cykeln. Varje år tas en kommunikationsplan fram med årets 
kommunikationsinsatser och planerade aktiviteter. 

Att påverkansåtgärder fungerar indikeras av resultatet i Kommunvelometern som är en undersökning 
av kommunens arbete med cykelfrågor. I 2020 års undersökning placerade sig Borås på plats 21 av 40 
deltagande kommuner, i 2022 års Kommunvelometer förbättrades rankingen till en 12:e plats bland 55 
deltagande kommuner. Jämfört med 2020 har Borås främst förbättrat sina resultat inom området 
information och marknadsföring. Tekniska nämnden erhöll i 2022 års budget 0,5 mnkr för åtgärder 
inom Mobility management och nämnden föreslår även denna satsning i 2024 års budget för ett fortsatt 
arbete med påverkansåtgärder för hållbart resande i enlighet med målen i Borås Stads cykelstrategi 

Borås växer 

De åtgärder i form av ombyggnad, övertagande av ansvar för drift och underhåll av ett utökat vägnät 
som blir resultatet av ökad exploatering, klimatanpassning och nya miljökrav medför att kompetensen 
behöver stärkas i organisationen när Borås växer. För att möta behovet av kompetensförstärkning 
under 2023 föreslås förstärkning i form av en projekteringsingenjör på Gatuavdelningen till en 
kostnad på 0,8 mnkr utöver tilldelad budgetram. 

Förstudie Centralbron. Ombyggnad/nybyggnad av Centralbron har avvaktats med hänsyn till 
stationsläge för Götalandsbanan/höghastighetsbanan. Då besked om sträckningen av järnvägen genom 
Borås bestämts kommer reparation/ombyggnad av Centralbron att ingå som en del av omdaningen av 
stationsområdet. Ombyggnad/nybyggnad av Centralbron kommer att samordnas med Trafikverkets 
arbeten med spårområdet under bron. En förstudie av brons placering och utformning kommer att 
göras under 2024 vilket förslås att finansieras genom tilläggsanslag inom Tekniska nämndens 
driftbudget med 1,0 mnkr. Centralbron utgör en del av förstudien för hela områden mellan 
Magasinsgatan och Norrby Långgata som kommer att utföras av Samhällsbyggnadsnämnden. 

Väghållning – driftavtal 

Tekniska nämnden har tidigare beskrivit de kostnadsfördyringar som blivit följden av nya 
upphandlingar, indexering och tillkommande ytor inom ramen för driftavtalet. Inför 2024 kvarstår 
osäkerhet om ökade priser på bl.a drivmedel och byggmaterial till följd av det oroliga läge som präglar 
världsmarknaden. 

Från september 2020 har Tekniska nämnden ingått nya driftavtal för väghållningen. Inom centralorten 
sköts vägnätet av Borås Stads Servicekontor och i tätorterna har Terranor samma uppgift. Det index 
med vilket driftavtalen regleras med har ökat kraftigt  vilket innebär generellt sett mindre verksamhet då 
tilldelat budget inte går i takt med ökade kostnader. Inför 2024 befarar Tekniska nämnden att 
skötselnivån kommer att  behöva sänkas inom väghållningsbudgeten framförallt inom 
vinterväghållning, barmarksunderhåll och gatubelysning. Inom investeringsbudgeten kommer 
beläggningsverksamheten att drabbas hårdast genom att färre gator kommer att kunna få ny asfalt. 

Varje år redovisar Tekniska nämnden de tillkommande drift- och underhållskostnader som blir följden 
av gjorda investeringar i egen verksamhet och inom stadens exploateringsverksamhet. Då endast viss 
kompensation erhållits i tidigare budgetar räcker pengarna inte till den skötselnivå som angetts i 
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driftavtalen med entreprenörerna. Särskilt tydligt blir detta ofta för vinterväghållningen. 

Tekniska nämnden vill åter tydligt framhålla vikten av att det skapas en rutin så att med gjorda 
investeringar följer tilldelning av medel för framtida drift- och underhållsarbeten. Särskilt viktigt blir det 
då kostnadsutvecklingen för drift och underhållsarbeten är brant stigande för redan befintligt vägnät. 
Tekniska nämnden anser att det behöver införas någon form av schablonmodell liknande som i 
Linköping och Växjö som tidigare beskrivits. Inför den tillväxt som kommunen eftersträvar kommer 
detta behov att accentueras. 

Förskönande åtgärder kommer aldrig att kunna kompensera en successivt ökande urholkning av 
väghållningsbudgeten som på sikt innebär kapitalförstöring och en underhållsskuld på vägnätet och 
allmänna platser. Det blir heller inte meningsfullt att varje år redovisa tillkommande kostnader för det 
utökade skötselansvaret när staden växer. 

För 2024 tillkommer kostnader på cirka 0,5 mnkr  för nya tillkommande gator och GC-vägar som 
byggts föregående år och genererar kostnader under 2024. Då som tidigare beskrivits har kompensation 
för tillkommande ytor tidigare år getts i begränsad omfattning varför det är hög tid att börja tillämpa en 
modell för medelstilldelning för drift och underhåll vid investeringar för att inte bygga ett 
underhållsberg som på sikt innebär kapitalförstöring av gjorda investeringar. 

Markvärme är en kvalité i centrum som bidrar till att göra staden mer tillgänglig för alla människor och i 
synnerhet för personer med någon form av rörelsehinder. Dock är kostnaden för drift och underhåll så 
stor att fortsatt utbyggnad inte kan göras med mindre än att de ökade kostnaderna kompenseras i 
budget. Ombyggnaden av Södra Torget har inneburit att enbart ytorna längs bussgatan värms, en 
halvering av ytan jämfört med tidigare, i syfte att sänka driftskostnaderna. 

Idag kostar väghållningen som omfattar: markrenhållning, gatubelysning, vinterväghållning, 
asfaltsunderhåll, gröna ytor, trafikanordningar, trafiksignaler, broar och regnvattenavledning boråsarna 1 
krona och 75 öre per invånare per dag. Varje satsad miljon i extra tilldelning skulle innebära en 
kostnad på 2,4 öre/per invånare och dag. Då en förbättrad infrastruktur kommer så många boråsare till 
del är en utökning av driftbudgeten väl satsade medel för att göra invånarna ännu mer nöjda med sin 
stad. 

Beläggning 

Det kommer att finnas ett stort behov av tidigareläggning av asfaltering av gator där fiber lagts inom de 
närmaste åren som är svårt att överblicka idag. Det är viktigt att ta höjd för framtida beskrivet behov nu 
när schaktning för fiber förhoppningsvis är över i större omfattning. Innan fibergrävningarna startade 
gjorde nämnden en bedömning av standarden vägnätet för att få en anpassad Boråsmodell som grund 
för behovet av framtida beläggningsarbeten. En förnyad tillståndsbedömning behöver nu göras till sin 
helhet när fibergrävningarna är genomförda. 

Justering av index för beläggningsarbeten löper månadsvis. Nuvarande indexnivå innebär en 
indexhöjning på drygt 50 % jmf med avtalsstart beroende på kraftigt höjda priser på drivmedel och 
bitumen vilket om det blir bestående innebär en kraftig minskning av belagd yta inom 
beläggningsprogrammet.  Den ökade prisnivån förväntas prägla  2024 varför en ökad tilldelning i 
anslagna medel för investering i underhållsbeläggningar är särskilt viktigt under 2024.          Budget för 
underhållsbeläggningar finansieras numera inom investeringsbudgeten, i driftbudgeten kommer 
fortsättningsvis bara kvarstå medel för smärre reparationer och potthålslagningar. För 2024 avsätts 1,8 
mnkr för dessa arbeten. 

Tabellen visar tidigare utfall i m² av erhållna medel samt budget. 

  



Tekniska nämnden, Budget 2024 - Planeringsunderlag 25(47) 

Beläggningsunderhåll, toppbeläggningar 

  Utfall Budget 

År 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023** 2024*** 

Antal 
kvadratmeter 

139 601* 211 244* 179 846* 145 224* 119 508* 107 070 116 000 118 000 

*Även fiberåterställningsbeläggning ingår 2017- 2021.**Volymen i budget 2023 är enligt tilldelad ram. 
*** Volymen i budget 2024 enligt föreslagen budget i planeringsunderlag. 

Markrenhållning 

Sett över tid får Tekniska nämnden avsätta allt mer budgetmedel för städning av stadens gator och torg. 
Organisationen Borås Rent och Snyggt gör en värdefullt och bra insats med att driva på en förändrad 
attityd till nedskräpning hos invånarna så att skräpet hamnar på rätt ställe.  Det arbete som lagts ned 
genom åren har burit frukt - fem år i rad har Borås utsetts till årets "Håll Sverige rent- kommun". 
Under år 2015 började en ny metod för ogräsbekämpning, "heatweed", att användas. Metoden är 
miljövänlig då hetvatten används. Behandlingen behöver upprepas 3-5 gånger per växtsäsong för att bli 
effektiv. Under 2024 planerar Tekniska nämnden att utföra ogräsbekämpningen tre gånger med 
heatweed. För markrenhållning avsättes 11,8 mnkr under 2024 

Centrum i Borås har städats alla dagar året runt vilket innebär en hög skötselnivå som kan komma att 
behöva förändras med hänvisning till en otillräcklig budget. Under 2023 minskas intervallerna på prov 
till fem gånger i veckan och beroende på resultat kommer detta intervall att fortsätta under 2024. Likaså 
kan det bli aktuellt med förändrad skötselnivå längs cykelvägar, rastplats Ekås och torg utanför centrum 

Trafikbelysning 

Tekniska förvaltningen har ca 20 000 ljuspunkter och 70 mil kabel som Servicekontoret, Vattenfall 
Services och Sandhult-Sandareds Elektriska (SSEL) sköter underhållet av. Största delen av 
underhållsarbetet innefattar löpande arbeten vilket innebär felsökning och reparation av fel som 
kommit till förvaltningens kännedom. Detta innefattar kabelfel, trafikskador, utbyte av trasigt material 
och byte av enstaka slocknade ljuskällor. Planerade underhållsarbeten under 2024 är elbesiktning av 
belysningsnätet i Centrum, Villastan och på Östermalm. 

Utöver underhållsarbete innefattar driftbudgeten kostnaden för el och nätavgifter. 2023 års 
energibesparingsprojekt innebär att elkostnaden blir 1 miljon kronor lägre med budgeterat elpris. 
Samtidigt kommer nätkostnaderna öka p.g.a projektet att sätta mätning på belysningsanläggningen. Att 
medel tilldelas är av stor vikt för att förbättra upplevd trygghet och trafiksäkerhet. 

Till budget 2024 för trafikbelysning avsätts 1,6 mnkr av budgeten för att möta förväntad 
kostnadsökning vilket innebär en nettokostnadsram om 19,9 mnkr. 

Trafikanordningar mm 

Kostnaderna för trafikanordningar, framförallt för trafikskador, vägmärken, linjemålning och symboler 
har ökat under senare år. En lägre skötselnivå kan bli aktuellt inom linjemarkering och utbyte av 
vägmärken under 2024 för att möta de ekonomiska förutsättningarna. 

Torgbrunnar och fontäner 

Under 2023 planeras enbart Torgbrunnen och kanalen vid Västerlånggatan att hållas i drift. Fontänerna 
på Sjöbo torg, Hötorget och vid Röda Kvarn kommer inte att hållas igång med hänsyn till saknade 
budgetmedel. Samma besparingsåtgärd avses att göras under 2024. 
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Skadegörelse/Klotter 

Stadens tunnlar och broar utsätts ofta för klotter som måste saneras för dyra pengar. De 
bullerskyddande glaspartier som satts upp på Fristadsvägen vid Djurparken har vid ett flertal tillfällen 
utsatts för skadegörelse i stor omfattning när rutorna krossats. Vad avser konstbyggnader är bron över 
Skaraborgsvägen vid Borås Arena särskilt utsatt. Kommunfullmäktige har beslutat att klotter ska 
saneras inom 24 timmar. Detta kräver både att arbetet organiseras och samordnas inom kommunen på 
annat sätt än idag. Det krävs också en beredskap på icke ordinarie arbetstid för att åtgärder ska kunna 
utföras inom 24 timmar. Kostnaden för sanering av klotter uppgick till 0,4 mnkr under 2022. 

Dagvattenavledning 

Borås Energi och Miljö AB har från och med år 2019 infört dagvattentaxa som ska betalas av Tekniska 
nämnden. För dagvattenavledning avsätts 2,5 mnkr under 2024. 

Vinterväghållning 
Vinterkostnaderna blir allt svårare att klara då de fasta kostnaderna, som till exempel beredskap med 
jourersättning, utgör cirka hälften av hela budgeten. Vinterns härjningar glöms också fort vid snöfattiga 
vintrar då inga spår finns kvar fram i maj och man glömmer lätt alla halktillfällen som kräver insatser. 

Tekniska nämnden har sedan tidigare framfört behov av en nivåhöjning av vinterbudgeten där 
förstärkning av insatserna inom kvartersgatorna (C-gator) är högt prioriterat och där klagomålen från 
kommunmedborgarna är särskilt tydligt. 

Kostnad 
vinterväghållning 

Utfall Budget 

År 2017 2018 2019 2020 2021 2022 2023 2024 

Tkr 25 334 32 991 25 936 19 565 30 818 27 495 28 100 28 100 

Budgetutveckling Väghållning 2018-2024 

Budgetutveckling 
Väghållning (tkr) 

2018 2019 2020 2021 2022 2023 
Förslag 

2024 

Markrenhållning 10 600 10 600 11 000 10 829 11 000 11 800 11 800 

Trafikbelysning 14 500 15 500 16 600 16 700 17 770 18 303 19 906 

Beläggning 1 600 1 600 1 600 1 600 1 800 1 800 1 800 

Gröna ytor 850 850 850 850 850 1 000 1 000 

Trafikanordn med 
mera 

7 450 7 650 7 900 7 750 8 450 9 300 8 800 

Vinterväghållning 25 800 25 800 25 800 27 100 27 100 28 100 28 100 

TOTALT 56 900 60 800 62 000 64 829 66 970 71 300 73 356 
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Övriga väghållningsåtgärder 

Vattendrag 

De omfattande och kraftiga regnperioderna tycks bestå. Inte minst accentuerades detta i början av 2020 
vilket innebar att Borås och angränsande kommuner gick upp i stabsläge till följd av höga vattenstånd 
som innebar ökade kostnader för åtgärder och tillsyn av intagsbrunnar, diken och reglering av Viskan. 
Anslaget för 2024 blir 1,0 mnkr, samma nivå jämfört med 2023. 

Sidoordnad verksamhet 

Till följd av fiberdragningarna har det tidigare varit svårt att hinna med de schaktreparationer som 
anmälts för återställning. När fibergrävningarna nu avslutats i större skala kommer förhoppningsvis 
grävningarna i gatorna att återgå till ett normalläge under 2024. För att i någon mån täcka efterlagningar 
av schakter och minskad livslängd på gatunätet budgeteras ett nettoöverskott på 5 mnkr. 

Park- och skogsavdelning 

För Park och skogs verksamheter är de största riskerna 2024 risk för avsaknad av tillräckliga driftmedel 
(berör ex. parker, skogar, våtmarker, sjöar, lekplatser, naturreservat, friluftsanläggningar, park- och 
skogsbilvägar). 

Omvärldsfaktorer har lett till skenande material- och råvarupriser 2022-2023 vilket slagit igenom i 
kraftigt höjda entreprenadindex såsom skogsmaskinindex, anläggningsmaskinindex och 
trädgårdsarbetesindex. Eftersom inte driftmedel tillskjuts för att kompensera de ökade kostnaderna 
väntar betydande neddragningar i skötselnivå av våra parker och skogar 2024. 

Fler människor hittade glädjande nog ut i skogar, reservat och parker under pandemin och 
besökstrycket är fortfarande högt. Som en följd av fler besök i naturen har nedskräpning och slitage 
ökat. Det ställer högre krav på staden att utföra underhålls- och reinvesteringsarbeten samt renhållning 
för att bibehålla glädjen i mötet med naturen och i den upplevda tryggheten som väl omhändertagna 
platser medför. Trygghetsaspekten och fler besökare gör att satsningar även på nya anläggningar som 
smarta papperskorgar, rastplatser och bänkar samt belysning blir nödvändig. 

Klimatförändringar och hotet mot den biologiska mångfalden är också stora risker inför framtiden. 
Nämnden vill gärna vara med och höja ambitionen både i arbetet med klimatanpassningar i befintlig 
och tillkommande utbyggnad av allmän plats samt övrig mark som ligger under Tekniska nämndens 
förvaltningsansvar, men det kräver utökad ram. Detsamma gäller hotet mot den biologiska mångfalden 
där ett antal åtgärder har identifierats som kan bidra till att Borås Stad i större utsträckning når sina 
miljö- och klimatmål. Det finns utrymme att samtidigt förbättra förutsättningarna för biologisk 
mångfald, landskaps- och kulturmiljövård och skogsproduktion/ökad kolinlagring via en ansvarsfull 
markförvaltning men det finns flera målkonflikter som kräver prioritering och medvetna beslut. En 
ökad ambition jämfört med dagens skötselnivå kräver en ökad resurstilldelning i budget. Flera 
tillkommande och utökade drift- och investeringsuppdrag har tillkommit under senare år samtidigt som 
personalstyrkan är oförändrad vilket inte är hållbart. För att kunna svara upp till de utökade uppdragen 
behöver personalbudgeten utökas. 

Den uppskattade Natur- och anläggningsenheten växer gärna och blir större, för att det ska bli möjligt 
behöver antalet platser utökas inom enheten. För det krävs ett politiskt ställningstagande där Tekniska 
nämnden ges ett utökat uppdrag att bereda plats för fler personer i arbetsmarknadspolitiska åtgärder 
och ett utökat budgetutrymme att växa. Konceptet är en mycket lyckad satsning för staden, individerna 
och samhället. 
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Park 

Parkenhetens huvudsakliga uppgift är att sköta om och underhålla Borås parker, lekplatser, stadsnära 
skogar samt smycka centrum och tätorter med säsongsväxter och julbelysning. Borås har historiskt haft 
ett gott renommé för sina parkanläggningar. Det är parkenhetens mål att bibehålla det samt i framtiden 
bli än bättre på att utveckla stadens parker och dess innehåll. 

En grundförutsättning för att verksamheten ska klara sina mål är att skötseln av tillkommande park- 
och naturytor ger en ökad ram för verksamheten. Risken är annars stor att skötselnivån måste sänkas. 
Med ökad otrygghet och minskad nöjdhet hos invånarna som följd. Förvaltningens äskade medel för 
parkskötsel inför 2023 uppgick till 1,5 mnkr utöver budgetram men förvaltningen tilldelades slutgiltigt 
en utökad ram på drygt 0,4 mnkr för parkskötseln. Index ökade under senaste tvåårsperioden med 16,3 
% , från mars 2021 till mars 2023. Förutsättningar för 2024 ser därför sämre ut än på mycket länge. 

Kostnad parkskötsel, kr/invånare (källa: 
Kolada) 

2020 2021 2022 

Riket 545 566 - 

Sjuhärad kommunalförbund (ovägt medel) 313 325 356 

Bollebygd 514 528 683 

Borås 246 266 279 

Herrljunga 137 91 126 

Mark 205 197 212 

Svenljunga 190 209 211 

Tranemo 218 215 211 

Ulricehamn 527 582 530 

Varberg 686 737 847 

Vårgårda 92 104 106 

Kostnaden för skötsel av parkmark har de senaste åren legat på en förhållandevis jämn nivå med en 
ökning om cirka 11 kr per invånare och år mellan 2020 till 2022. Jämfört med övriga kommuner i 
Sjuhärad och riket så ligger kostnaden under medel i båda fallen, 77 kr respektive 300 kr (2021) och 
glappet ökar stadigt. Under samma period har andelen kvalitativ parkmark minskat med 3,0 ha och 
avtalet för skötsel av parkmark och gått upp med 16,3 %. Behoven att utöka ramen för driftbudgeten 
ökar för varje år som behovet inte hörsammas, med en allt större underhållsskuld, otrygghet, vandalism 
och nedskräpning som följd. Parallellt så ökar även kostnaden för att återställa skötselskulden för varje 
år som inget görs. 

Gällande skötselavtal har under året förlängts med skötselföretaget Tranemo Trädgårdstjänst (2+2 år 
kvar på avtalet) och den kommunala förvaltningen Servicekontoret (2+2 år kvar på avtalet). För att 
hålla lika god kvalité på parkverksamheten i framtiden ses behov en ramhöjning på grund av att 
följande poster har förändrats i samband med att nya skötselavtal tecknades: 

 Kommuninvånarna har vant sig vid en skötselnivå under rådande avtal och kommer att ha svårt 
att acceptera en negativ förändring och sänkt skötselstandard. 

 Nya anläggningar inom befintliga parker har tillkommit vilket ger ökade driftkostnader för 
några skötselmoment. Exempel på detta är skötsel av renoverade trappor, parkvägar och 
trädplanteringar i både park- och vägmiljöer. 

Inför att nu gällande skötselavtal förlängts har en övergripande besparing genomförts för de fasta 
kostnaderna med motsvarande indexhöjning (mars 2021 till mars 2023) på ca 16 % Det betyder i 
praktiken följande försämringar från och med april 2023 och två år framåt: 
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 Inga fontäner och vattenspel kommer att driftsättas. 

 Isbanan i Stadsparken kommer inte att driftsättas. 

 Försämrade skötselintervall av/för:              
o extensiva gräsytor. 
o skräpplockning på gräsytor 
o konstgräs- och fallytor. 
o grus- och asfaltsvägar i parkmark. 

 Slopad kontroll av staket och trappräcken i parkmark. 

 Slopad kontroll av naturmark. 

 Slopade förbättringsåtgärder av gräsytor, grusytor och siktskymmande vegetation. 

 Julbelysning kommer att påverkas negativt med minskat antal uppsatta installationer.  

 Sänkt ambitionsnivå för stadens Blomsterprogram med start 2024.  

För att täcka kostnadsökning som indexhöjningen medfört och kunna återgå till acceptabel standard för 
parkskötsel behövs ytterligare 2 mnkr utöver budgetram. Kostnader för tillkommande ytor i samband 
med att Borås växer exkluderat. 

Skog 

Borås Stad är Sveriges näst största kommunala skogsägare. Skogsenheten ansvarar för uppgiften att 
förvalta Borås Stads skogar miljöanpassat och med hög avkastning samtidigt som allmänheten erbjuds 
en bra miljö för friluftsliv. Skogsinnehavet förvaltas i egen regi, sköts enligt Grön skogsbruksplan och 
är certifierat (FSC och PEFC). Borås Stads skogsbruk är tätortsnära vilket innebär särskilt 
hänsynstagande till skogen som resurs för fritid och rekreation. Riktlinjerna för skogsförvaltning 
baseras på ambitionerna i den nationella skogspolitiken, de globala hållbarhetsmålen (Agenda 2030) 
samt Borås Stads Energi- och Klimatstrategi. 

Marknadsläget för skogsprodukter bedöms som relativt gott inför 2024. Uppgångar i virkespriset har 
skett under 2023. Efterfrågan bedöms som mycket god på både sågade trävaror, avsalumassa samt 
skogsbränsle. Höga dieselpriser leder dock till kraftiga fördyrningar av skogsentreprenaden samt 
rundvirkestransporter. 

Avsättningar av skogsmark till naturreservat och exploatering påverkar möjligheten till bibehållen 
avkastning från skogen. Om avkastningskraven är samma och arealen produktiv skogsmark minskar 
behöver kvarvarande areal brukas mer intensivt. En ökad ambition som medför ökade avsättningar eller 
anpassningar för naturvård och/eller sociala hänsyn jämfört med dagens skötselnivå kräver en ökad 
resurstilldelning genom minskat avkastningskrav i budget. 

Skogsvårdskostnaderna för föryngring och röjning ökar till följd av nya driftavtal. 

Kostnaden för skogsdrift uppgår till totalt ca 24,8 mnkr. Intäkter från främst virkes- och 
biobränsleförsäljning samt jaktarrenden uppgår till 30,8 mnkr och vilket ger en budgeterad nettointäkt 
om totalt 6 mnkr. 
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Mark- och fastighetsreserv 

I mark- och fastighetsreserven ingår övriga markförvaltningskostnader såsom akut felavhjälpande 
underhåll samt kostnader för enskild väghållning där kommunen som fastighetsägare är medlem i 
vägföreningar eller andra gemensamhetsanläggningar. 

Ett flertal åtgärder bedöms vara nödvändiga under 2024 och framåt till följd av stadens förtätning och 
byggnation på mark med olämpliga markförhållanden. Det gäller säkring av bergskärningar, 
omhändertagande av förorenade massor, skador på oreglerade dagvattenanläggningar, stödmurar och 
liknande. Kostnaderna för dessa åtgärder förväntas också att öka. För akut felavhjälpande underhåll 
bedöms driftbudgeten behöva utökas med knappt 0,8 mnkr utöver budgetram. 

Åtgärder som krävs i samband med ökad exploatering, klimatanpassning och nya miljökrav medför att 
kompetensen behöver stärkas i organisationen för omhändertagande, drift och underhåll i takt med att 
Borås växer. Kompetensförstärkning behövs i form av en markförvaltare - totalt begärdes 0,9 mnkr 
utöver budgetram 2023 vilket inte beviljades. Behovet kvarstår 2024. 

Budgeten för mark- och fastighetsreserven uppgår till totalt ca 2,2 mnkr varav 0,75 mnkr avser 
trygghetsskapande slyröjning. 

Arbetsmarknadspolitiska åtgärder 

NOA - Natur och anläggning 

Genom Natur- och anläggningsenheten tillhandahåller Borås stad arbete till personer som av olika 
orsaker står utanför den öppna arbetsmarknaden. Anställningsformerna är bland annat 
Trygghetsanställningar och Offentligt skyddat arbete (OSA). Nämnden har fått uppdraget att bereda 
arbete till 65 personer i dessa kategorier. Basen för verksamheten finns i moderna lokaler på Kyllareds 
industrihotell, Brämhult. 

Verksamheten syftar till att stärka den enskilde, och att med rutiner samt arbete leda till att personerna 
som är i verksamheten kan starta i en utbildning, eller ge sig själva arbete på den öppna 
arbetsmarknaden. Verksamheten har stora möjligheter att anpassa arbetsuppgifterna som erbjuds. Detta 
ger en bra grundförutsättning för att klara ett arbete på den öppna arbetsmarknaden. 

Det finns en vilja att öka antalet platser för anvisad personal. Om möjlighet till detta ges behöver 
enhetens budget höjas samt ett politiskt ställningstagande där Tekniska nämnden ges ett utökat uppdrag 
att bereda plats för fler personer i arbetsmarknadspolitiska åtgärder. 

NOA:s budgeterade kostnad exklusive Gröna vägen, uppgår till 21,7 mnkr, verksamheten är delvis 
finansierad med intäkter från försäljning av tjänster om ca 5,4 mnkr och nämndens budgeterade 
nettokostnad är därmed 16,3 mnkr. Budgeterade intäkter förutsätter att enheten utför 12 300 
dagsverken enligt 2023 års taxa. 

Gröna Vägen Framåt 

Tekniska nämnden bedriver grön rehabilitering och arbetsförberedande aktiviteter på uppdrag av 
Sjuhärads samordningsförbund. Verksamheten vänder sig till personer som varit sjukskrivna inom 
diagnosspannet stressrelaterad psykisk ohälsa, depression och/eller smärtproblematik. 

Uppdraget innebär att 70 personer årligen genomgår ett 20-veckors program med målsättningen att öka 
arbetsförmågan, stärka självförtroendet och komma igång med fysisk aktivitet. Deltagarna ska också 
göra en individuell handlingsplan som de ska använda för en hållbar beteendeförändring. Verksamheten 
bedrivs i Björbostugan och i den omgivande gröna miljön runt Ramshulan i naturreservatet Rya åsar. 

Arbetsträning bedrivs under ledning av tre konsulenter inom grön rehabilitering. 

Budgeterad kostnad för verksamheten Gröna vägen framåt uppgår till 2,5 mnkr varav största delen är 
finansierad genom Sjuhärads samordningsförbund och nämndens budgeterade nettokostnad är därmed 
0,55 mnkr. Då samordningsförbundet inte höjer finansieringen årligen ökar nämndens kostnad 2024 
med 0,1 mnkr. Dialog förs med Samordningsförbundet under hösten 2023 för att se över möjligheten 
till att öka finansieringen. 
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Naturvård 

Tekniska nämnden svarar för naturvårdande åtgärder, vilket i huvudsak innebär kalkning av sjöar och 
våtmarker i Borås (men även i närliggande kommuner), fiskevårdsåtgärder, särskilda åtgärder för 
rekreation samt skötsel av naturreservat. Uppdraget är att bevara och öka naturvärden samt tillgodose 
allmänhetens behov av friluftsliv. Nämnden har även ett övergripande informationsansvar för ”natur- 
och rekreationsleder” i kommunen. 

En stor del av kommunens naturvärden är knutna till odlingslandskapet. Odlingslandskap måste skötas 
för att naturvärdena ska bestå. Värdena är starkt hotade av upphörd slåtter av blomrika marker, 
igenväxning och rationalisering. 

På senare år kan man också se att invasiva arter breder ut sig på igenväxningsmarker vilket ytterligare 
tränger bort de inhemska arter vår mångfald är beroende av. 

Budgeterad kostnad totalt för Naturvård (samlat) uppgår till 11,5 mnkr varav 5,4 mnkr är bidrags- eller 
avgiftsfinansierad. I samlingsbegreppet Naturvård ingår Fiskevatten, Kalkningsverksamhet, Natur- och 
rekreationsleder, Naturreservat, Naturvård samt Invasiva arter. Nämndens budgeterade nettokostnad är 
därmed 6,1 mnkr. 

Fiskevatten 

Intresset för fiske är mycket stort. Som ansvarig för fiskefrågor är målet att utveckla och informera om 
fiskemöjligheterna i kommunen. Ett attraktivt fiske ska erbjudas alla grupper i samhället. Flera 
fiskevårdsområden sköts i egen regi eller av lokala sportfiskeklubbar. Fritt regnbågsfiske upplåts i flera 
centrala vatten för att skapa intresse för fiske och ge PR åt staden. 

Kostnaden för Fiskevatten uppgår till 1,2 mnkr varav 0,4 mnkr finansieras genom försäljning av främst 
fiskekort men även intäkt för båthyra och parkeringsintäkter för ställplatser. Nämndens budgeterade 
nettokostnad är 0,9 mnkr. 

Kalkningsverksamhet 

Målet med kalkningsåtgärderna är att vattendragen inte skall visa några försurningsskador. De skall 
också uppvisa ett godtagbart resultat i de biologiska uppföljningar som genomförs i form av elfiske och 
bottenfaunaundersökningar. Kalkningsverksamheten sker på uppdrag från Länsstyrelsen i Västra 
Götalands län. Kalkningsverksamheten finansieras till största delen med statsbidrag. Det finns en 
kalkningsplan som kommunen som huvudman ska följa. Under flera års tid har det långt in på 
pågående verksamhetsår varit osäkert hur mycket pengar Länsstyrelsen har till kalkningsverksamheten. 

Kostnaden för Kalkningsverksamhet uppgår till 4,6 mnkr varav största delen är statsbidragsfinansierad 
och nämndens budgeterade nettokostnad är 0,1 mnkr. 

Budgeten är beräknad på de kalkmängder som finns i den regionala åtgärdsplanen. Det är högst osäkert 
vilka förutsättningar som kommer att gälla för 2024. Den statliga medelstilldelningen för kalkning är 
inte tillräcklig för att genomföra åtgärderna enligt plan. Havs- och vattenmyndighetens föreskrifter följs 
inte och länsstyrelsen följer inte avtalet med kommunen. Tekniska förvaltningen har meddelat 
Länsstyrelsen i Västra Götalands län att de behöver lämna förslag på nytt avtal som kommunen måste 
acceptera för att kommunen ska fortsätta vara huvudman för kalkning. 

Natur- och rekreationsleder 

Till verksamheten hör ansvaret för driften av de spår och leder som inte förvaltas av föreningar eller av 
Fritids- och folkhälsonämnden. 

Tekniska nämnden har beviljats LONA-medel för att utveckla tillgänglighetsanpassat kanotliv i 
Bosjön/ Västersjöns sjösystem. I projektet planeras tillgänglighetsanpassad kanotuthyrning och 
tillgänglighetsanpassade rastplatser/toaletter/lägerplatser. Invigning är planerad till år 2024. 

Budgeterad kostnaden för natur- och rekreationsleder uppgår till knappt 1,2 mnkr varav 0,3 mnkr 
finansieras med statsbidrag och nämndens budgeterade nettokostnad är därmed 0,9 mnkr. 
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Naturreservat 

Budgeten för naturreservat omfattar drift och skötsel av de kommunala naturreservaten Flenstorp, 
Lindåsabäcken, Rya åsar, Storsjön, Vänga mosse, Älmås och Gåshult. Dessutom förvaltas den 
kommunägda delen av det statliga naturreservatet Torpanäset. 

Budgeterad kostnad för naturreservaten uppgår till 2,8 mnkr varav knappt 0,1 mnkr finansieras med 
statliga driftbidrag och nämndens budgeterade nettokostnad är därmed 2,7 mnkr. 

Naturvård 

Här hanteras övriga natur- och rekreationsåtgärder som inte ligger under annan verksamhet. Några 
exempel är slåtter, bete och rastplatser. 

Kostnaden för naturvård uppgår till 0,8 mnkr varav 0,2 mnkr finansieras med statliga och andra 
driftbidrag. Nämndens budgeterade nettokostnad är därmed 0,6 mnkr. 

Invasiva arter 

Tekniska nämnden fick ett ramtillskott på en miljon kronor i Borås Stads budget 2023 för bekämpning 
av invasiva växtarter. 

Tekniska nämnden har under 2022-2023 kommit igång med bekämpningen och ser att ökade 
budgetmedel krävs om ambitionsnivån ska kunna höjas 2024. 

Totalt uppgår budgeten för Invasiva arter till 1,0 mnkr. 

Lantmäteriavdelning 

Nettobudgeten för Lantmäteriavdelningen uppgår till knappt -1,1 mnkr varav intäkter 8,9 mnkr och 
kostnader 10 mnkr. Kostnaderna avser främst personalkostnader om totalt 8 mnkr, tjänster inklusive 
hyror 1,9 mnkr och material knappt 0,1 mnkr. 

Efterfrågan på lantmäteriförrättningar och övriga uppdrag förväntas vara färre än tidigare år. 
Samtliga kommunala lantmäterimyndigheter i västra Sverige har sett en minskning i inkommande 
ärenden. 

För att möta minskningen i ärendeinströmningen har en del av arbetet ställts om till att omfatta 
kvalitetsförbättring, för vilka verksamheten erhåller medel från statliga Lantmäteriet för. 
Pensionsavgångar och föräldraledighet ersätts inte med annan personal. Verksamheten har även 
tjänstledigheter som inte ersätts med annan personal för att möta en lägre ärendeinströmning. 
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5.4 Persontransporter 

5.4.1 Resultat 

5.4.1.1 Ekonomiskt sammandrag (Tkr) 

Post Bokslut 2022 Budget 2023 Prognos 2023 Budget 2024:1 

Summa intäkter 20 164 14 307 14 307 14 637 

Summa kostnader -101 042 -93 903 -103 203 -95 967 

Buffert (endast i budget) 0 -804 0 -820 

Nettokostnader -80 878 -80 400 -88 896 -82 150 

Kommunbidrag 78 400 80 400 80 400 82 150 

Resultat jämfört med 
kommunbidrag 

-2 478 0 -8 496 0 

Ackumulerat resultat 0 0 0 0 

Nettoinvesteringar 0 0 0 1 200 

5.5 Ekonomiska förutsättningar 

De preliminära ramarna för Tekniska nämndens driftbudget för år 2024, inom ramen för 
Persontransporter uppgår till knappt 82,2 mnkr inklusive buffert om 0,8 mnkr. 

2023 års budget uppgår till 80,4 mnkr. Den preliminära ramen för 2024 är därmed knappt 1,8 mnkr 
högre än 2023 vilket innebär en procentuell ökning med 2,2 % avseende priser, löner mm. 

I budgetarbetet för 2023 beskrev nämnden de ökade kostnader som uppstått med anledning av en hög 
indexuppräkning (+8,2 %) inom färdtjänsten samtidigt som resandet åter ökar. Någon kompensation 
för detta erhölls inte. Årets prognos innebär ett underskott om ca 10 mnkr och förutsättningarna för 
2024 ser inte ljusare ut även om årets indexuppräkning inte blir lika kraftig som uppräkningen 2023 
(+2,9 % på dagens pris). Nämnden kan inte bedriva denna verksamhet inom ramen för tilldelade medel 
och äskar därmed om en utökning av ramen enligt nedan. För att täcka drift- och kapitalkostnaderna 
för en app för bokning och avbokning av resa äskas också ytterligare medel. 

Begärda medel utöver budgetram Ram - Persontransporter (tkr) 

Indexuppräkning Färdtjänst (ackumulerad från 2022) 10 500 

Drift- och kapitalkostnad för app för bokning och avbokning av resa 380 

Summa 10 880 
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5.6 Verksamhet 2024 

Tkr Bokslut 2022 Budget 2023 Prognos 2023 Budget 2024:1 

Bilpool 217 0 0 0 

Skolskjuts -122 0 0 0 

Anpassad skolskjuts -13 188 -14 975 -14 275 -15 450 

Färdtjänst -65 439 -62 021 -72 021 -62 721 

Riksfärdtjänst -2 346 -2 600 -2 600 -3 159 

Buffert 0 -804 0 -820 

Summa -80 878 -80 400 -88 896 -82 150 

Bilpool 

Från och med 2023 ingår inte Bilpoolen i Tekniska nämndens ansvarsområde. Tidigare budgeterade 
intäkter och kostnader är överflyttade till Servicenämnden. 

Skolskjuts/Särskoleskjuts 

Att färdtjänst- och skolresor sker säkert och tryggt är ett angeläget ämne för Tekniska nämnden likväl 
som att alla behandlas lika när det gäller till exempel skolskjuts, oavsett var i Borås man bor. 
Skolskjutsplaneringen är flyttad till Tekniska nämnden för att centralt skapa en förenklad och 
effektivare hantering inom Borås Stad. Ett skolskjutsplaneringsprogram med kartfunktion för mätning 
av avstånd används som stöd i besluten. Denna organisation arbetar som stöd till skolorna och 
finansieras från och med 2017 av Grundskolenämnden. Sedan Tekniska nämnden tog över 
skolskjutsplaneringen har förutsättningen för likabehandling ökat. Hela kostnaden för 
skolskjutsplaneringen uppgår till knappt 3,9 mnkr och fördelas vidare till Grundskolenämnden och 
nämndens nettobudget är därmed noll kronor för denna verksamhet. 

Skolskjuts för elever i anpassad grundskola och gymnasieskola är en verksamhet som Tekniska 
nämnden driver i egen regi. Antalet elever har under många år legat ganska stabilt med i stort sett 
samma antal elever för att de senaste åren öka i elevunderlag (höst 2015 -100 elever, vår 2023 – cirka 
140 elever). Diskussioner förs om att även denna verksamhet ska finansieras via utbildningsnämnderna. 
I dag hamnar dessa kostnadsökningar inom Tekniska nämndens ram trots att nämnden inte kan 
påverka antalet beställningar som ska utföras. Nettokostnaden för verksamheten 2024 uppgår till 15,5 
mnkr. 

Färdtjänst/Riksfärdtjänst 

Idag bokar de flesta sin färdtjänstresa via förvaltningens Beställningscentral. För att underlätta för 
färdtjänstkunderna erbjuds möjligheten att själv boka sin resa via Internet. Internetbokningen startade 
2015 och det har fungerat väl för de kunder som använder systemet men inte för alla kunder då dagens 
webbokningssida inte är tillgänglighetsanpassad. Plan på att starta upp en utvecklad version av 
internetbokningen samt köpa till en applikation för bokning/avbokning pågår. 

Den totala budgeterade kostnaden för färdtjänsten uppgår till knappt 73,4 mnkr. Del av kostnaden 
finansieras med färdtjänstavgifter (10,7 mnkr) och budgeterad nettokostnad för verksamheten är 
därmed 62,7 mnkr. Verkligt behov är ca 10,5 mnkr högre dvs 73,2 mnkr. 
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Riksfärdtjänstens kostnader uppgår till 3,3 mnkr varav 0,1 mnkr finansieras med avgifter och 
nettokostnaden är därmed knappt 3,2 mnkr. 

Antalet färdtjänstresor har under 2023 återgått till mera normala nivåer jämfört med utfallet under 
pandemin. Antalet resor för 2023 budgeterades till 310 000 vilket är för lågt då resorna t.o.m. maj 2023 
hade ökat med 15 % jämfört med 2022. Budgeterad nivå, sett till antalet resor, är dock för låg med 
hänsyn till ökat antal resor och föregående års höga indexjustering. Indexuppräkningen i juni 2023 är 
dessutom ytterligare 2,9 %. Prognostiserat underskott för 2023 är ca 10 mnkr förutsatt dagens 
indexjustering och för 2024 ser behovet ut att öka med ytterligare 0,5 mnkr till totalt 10,5 mnkr 
förutsatt samma taxa för färdtjänsten 2024 som under 2023. Taxan för färdtjänst ska enligt beslut i 
kommunfullmäktige följa priserna på Västtrafiks biljetter. 

Antal färdtjänstresor över tid framgår av tabellen nedan. 

  Utfall Budget 

År 2016 2017 2018 2019 2020 2021 2023 2024 

Antal 
resor 

319 217 318 249 335 094 340 459 217 807 247 085 310 000 330 000 
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6 Investeringar 

6.1 Sammanställning Investeringsvolymer 

  
Total 

budget 
2023 

Budget 
2024 

Plan 
2025 

Plan 
2026 

Plan 2027 Plan 2028 

Investeringar årliga anslag 59 500 59 600 59 600 59 100 53 600 53 600 

Investeringar som löper över 
flera år 

157 236 69 200 77 000 75 000 55 000 45 000 

Summa 216 736 128 800 136 600 134 100 108 600 98 600 

Tekniska nämndens totala investeringsvolym år 2023, före omdisponering av anslag från 2022 uppgår 
till 124,9 mnkr. Beslut avseende omdisponeringar från 2022 ökar nämndens investeringsram med 91,8 
mnkr. Total investeringsbudget under året är därmed 216,7 mnkr varav 59,5 mnkr årliga anslag och 
157,2 mnkr investeringar som löper över flera år. Av den totala investeringsvolymen är 151,9 mnkr 
projekt inom väghållning och 64,8 mnkr avser parkinvesteringar. 

Föreslagen total investeringsbudget för 2024 uppgår till 128,8 mnkr. Budgeten förutsätter att 
kvarvarande medel från de stora pågående projekten ombudgeteras från 2023 till 2024. Kommande två 
planeringsår är budgetbehovet ca 135 mnkr årligen för att sedan minska under 2027 och 2028. 
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6.2 Investeringar, årliga anslag 

Projekt Budget 2023 Budget 2024 Plan 2025 Plan 2026 Plan 2027 Plan 2028 

VÄGHÅLLNING       

Beläggningsunderhåll 14 500 20 000 20 000 20 000 20 000 20 000 

Borås Flygplats 500 600 600 600 600 600 

Energi- och miljöeffektivisering av 
gatubelysning 

12 000 6 000 6 000 6 000 6 000 6 000 

Program för tillgänglighet 1 000 1 000 1 000 1 000 1 000 1 000 

Reinvestering gatubelysning 5 000 5 000 5 000 5 000 5 000 5 000 

Utbyggnad kabelskåp (gatubelysning) 2 000 2 500 2 500 2 000 0 0 

PARKVERKSAMHET       

Div mindre parkinvesteringar 5 000 5 000 5 000 5 000 5 000 5 000 

Grönområdesplanen 1 000 1 000 1 000 1 000 1 000 1 000 

Gåshult byggnader 500 500 500 500 0 0 

Handlingsplan för trygga fysiska miljöer 3 000 3 000 3 000 3 000 0 0 

Lekplatser/mötesplatser 10 000 10 000 10 000 10 000 10 000 10 000 

Klimatanpassningsinvesteringar 5 000 5 000 5 000 5 000 5 000 5 000 

Summa 59 500 59 600 59 600 59 100 53 600 53 600 
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Investeringsbudget år 2023 avseende de årliga anslagen uppgår till 59,5 mnkr efter utökning avseende 
energi- och miljöeffektivisering gatubelysning. 

År 2024 föreslås budgeten för investeringar avseende årliga anslag uppgå till 59,6 mnkr. Förändringar 
jämfört med den av Kommunfullmäktige beslutade budgeten för 2024 avser främst ramen för 
beläggningsunderhåll som föreslås ökas till 20 mnkr, beslutad budget 14,5 mnkr samt 
lekplatsinvesteringar som respektive år föreslås uppgå till 10 mnkr, beslutad budget 5 mnkr. 

VÄGHÅLLNING 

Beläggningsunderhåll 

Asfaltsbeläggningarna som skyddar underliggande lager i vägkroppen slits med tiden olika för gator och 
vägar beroende på trafikbelastning. När beläggningen är utsliten utan att åtgärdas blir det skador på 
vägkroppen som innebär kapitalförstöring på gjorda investeringar som i sämsta fall kan leda till att 
gatan/ vägen får byggas om från grunden. Då Borås vägnät utgör cirka 48 mil är det viktigt att åtgärder 
sätts in i tid för att undvika kapitalförstöring och stora investeringskostnader för att återställa 
gatans/vägens funktion. Att utföra reinvesteringsåtgärder i tid innebär ett vidmakthållande av gjorda 
investeringar och blir på sikt ett sätt att hålla ned kostnaderna för ett kvalitativt vägnät. God åkkomfort 
leder också till större möjlighet att välja ett hållbart resande med kollektivtrafik eller cykel. Kraftiga 
indexuppräkningar som beror på ökade priser på drivmedel och bitumen urholkar budgeten och leder 
till en minskning av andelen belagd yta. Budgeten föreslås bli 20 mnkr årligen för att komma upp till 
rimliga nivåer med hänsyn till beläggningsytan och behovsanalys. 

Borås flygplats 

Borås flygplatsförening har tagit fram en framtidsplan för Borås flygplats och har certifiering för 
närvarande till 2028. 

För 2024 planeras åtgärder enligt följande: 

 Åtgärda sättningsskador på grässtråket 

 Komplettering av tankområdet                  

 Fortsatt miljöutveckling av flygplatsen inom projektet biologisk mångfald, el-anslutning 

 Införande av flygsäkerhetssystem för molngenomgång/inflygning (GPS/EGNOS) 

 Flygplansuppställningsplats, utökning av västra plattan 

 Installation av landningshjälpmedel  (APAPI), komplettering 

För genomförande av åtgärder inom projektet föreslås att 0,6 mnkr avsätts under 2024 

Energi- och miljöeffektivisering av gatubelysning 

Borås stads gatubelysning består av 20 000 ljuspunkter och utvecklingen går fort både vad det gäller 
energieffektivitet och teknik. Dimring nattetid är idag standard och närvarostyrning som tillval börjar 
bli vanligt. Detta understryker behovet av att successivt byta ut gammal belysning. Delar av 
belysningsanläggningen kommer kontinuerligt att bestå av senaste tekniken och Tekniska nämnden kan 
vara med att driva utvecklingen av energieffektiv och driftsäker belysning framåt. För att undvika stora 
kostnader för stora armaturbyten bör det tas fram en plan för att varje år byta ut delar av 
belysningsanläggningarna. 

Enligt Borås Stads miljömål skall energianvändningen för bland annat gatubelysning minska med 15 % 
och för att nå detta behöver takten på utbytet öka de närmsta åren. Vid besiktningar har det uppdagats 
att gamla kablar genererar stora energiförluster och energiförbrukningen har varit uppemot 30 % högre 
än den installerade effekten. I budgeten för 2024 föreslås att 6 mnkr avsätts för energi- och 
miljöeffektivisering av gatubelysningen. 
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Program för tillgänglighet 

Programmets intentioner preciseras i en handlingsplan som pekar ut Tekniska nämndens roll att 
identifiera hinder i den fysiska miljön samt i samråd med företrädare för 
funktionshinderorganisationerna prioritera i vilken ordning dessa ska avhjälpas utifrån tilldelade 
budgetmedel. Investeringsbehovet är bedömt till 1 mnkr årligen. 

Reinvestering gatubelysning 

En stor del av belysningen i Borås centralort är ålderdomlig vilket komplicerar förvaltningen av dessa. 
Hälften av ljuspunkterna består av gjutjärnsstolpar med gjutna fundament och bly- eller 
oljepapperskablar, kablar som är uppemot 70 år gamla (beräknad livslängd 20-30 år). Under senare år 
har kostnaden för utbyte av dessa kablar ökat. De har med tiden blivit sköra med sämre isolation och 
energiförluster till följd och i samband med att det schaktas kring dem kan skador uppstå som senare 
orsakar kabelfel. I flera tätorter finns områden där belysningen består av trästolpar med luftledning. 

För en driftsäker och trygghetsskapande belysning krävs en plan för utbyte av kablar och stolpar och 
medel för att göra detta i större skala och på ett strukturerat sätt. Finns medel för att kunna samordna 
utbytet med beläggningsprogrammet eller andra ledningsägares arbeten finns stora vinster att göra, 
såväl ökad trygghet som minskade kostnader. Investeringsanslaget år 2024 föreslås uppgå till 5 mnkr. 

Utbyggnad av kabelskåp – mätning av gatubelysning 

När gatubelysningen en gång i tiden anlades var det nätbolagen som byggde och sedan ägde den. 
Belysningen (belysningsnätet) kopplades då in direkt i nätbolagens transformatorstationer. 
Energiförbrukningen räknas ut teoretiskt utifrån installerad effekt och antal brinntimmar, så kallad 
ackordsbelysning. Att inte mäta gatubelysningen innebär också att Tekniska nämnden inte fullt ut kan 
tillgodoräkna sig de ekonomiska besparingar som görs vid ett utbyte till LED-armaturer. LED-
belysning är generellt inställda att effektsänkas nattetid vilket inte tas hänsyn till vid beräkning. Att mäta 
gatubelysningen skulle innebära att bättre koll på belysningsanläggningen, så att man kan se var det 
finns stora förluster och på så vis reinvestera i nätet där det behövs. Projektet omfattas även av 
installation av ett digitalt styrsystem för att tända och släcka belysningen vilket kommer underlätta 
framtida underhållsarbete. Det finns också möjlighet att koppla ytterligare funktioner till styrsystemet 
om det i framtiden skulle blir aktuellt. 

För genomförande av projektet föreslogs i budget 2020 att investeringskostnaden fördelades över tre 
år. För 2020-2023 erhölls 2 mnkr årligen vilket innebär en fördubbling av genomförandetiden med 
samma tilldelning 2024-2025. Under 2020-2022 förbrukades 5 mnkr inom ramen för projektet. För det 
behov som föreligger föreslås en tilldelning under 2024-2025 på 2,5 mnkr årligen för att inte fördröja 
genomförandetid ytterligare. 
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PARKVERKSAMHET 

Diverse mindre parkinvesteringar 

Investeringsanslaget avser upprustning av trappor och parkvägar som kopplar samman eller 
tillgängliggör park- och/eller naturområden. Flertalet av de 150 befintliga trappor som Tekniska 
nämnden ansvarar för är byggda med undantag från gällande byggnormer. Förutom anslutningarnas 
dåliga standard är de även svårframkomliga på grund av bristfällig utformning. 

Anslaget avser också förbättringar och underhåll av trädplanteringar i offentlig miljö. Borås trädbestånd 
behöver utvecklas och utökas för att öka motståndskraft mot klimatförändringar och sjukdomar. Borås 
Stads Trädplan antogs av Tekniska nämnden 2021. För att planen ska kunna uppfyllas krävs 
investeringsmedel, främst för att återplantera träd. 

Renovering av mindre parkområden är eftersatt i staden. Under 2023 påbörjades ett långsiktigt 
reinvesteringsarbete för de mindre kvartersparkerna för att säkra tillgången till rekreation. Arbetet 
fortsätter enligt plan 2024. 

Realisering av mellanrummen i Viskans park: Större delen av parken kommer att finansieras av 
exploatörer eller i större investeringsprojekt. Det kommer dock finnas mindre områden längs med 
Viskans park som inte infattas av en ny detaljplan eller nybyggnation. För att de delarna av parken ska 
komma upp i samma standard som resterande delar behövs en budgetpost där mindre åtgärder kan 
genomföras för att tillse att den linjära parken blir komplett. 

Investeringsanslaget år 2024 föreslås uppgå till 5 mnkr i enlighet med beslutad budget. 

Grönområdesplan 

Grönområdesplanen avser bland annat att förstärka, nyskapa samt binda samman spridda grönområden 
i stadsbilden till sammanhängande stråk. Grönområdesplanen kan även med fördel nyttjas som stöd vid 
projektering och anläggning av nya bostadsområden för att säkerställa tillgången av grönska i staden. 

Grönområdesplanen revideras under 2023 och flera utvecklingsområden har identifierats där ökade 
satsningar för att stärka grönstrukturen behövs - Ramnasjön, Tokarpsberg, utvecklingsplan för 
stadsdelsparker, utveckla stadens resiliens mot klimatförändringar samt stärka kopplingar mellan 
befintliga grönstråk för att främja insekters naturliga rörelser. 

Grönområdesplanen revideras under 2023 och blir ett viktigt underlag för att möta ökade krav i takt 
med att Borås utvecklas och utmaningen för att nå klimatmålen blir allt högre. När planen antagits 
kommer med största sannolikhet det årliga äskade investeringsramen att behöva utökas. 

Föreslagen investeringsram uppgår till 1 mnkr under planeringsperioden vilket följer den av 
Kommunfullmäktige beslutade budgeten. 

Gåshult byggnader 

Borås Stad har köpt fastigheten Gåshult 3:3 och bildade ett nytt kommunalt naturreservat under 2022. 
Det finns boningshus och ekonomibyggnader som är nedgångna såväl utvändigt och invändigt. 
Avsikten är att byggnaderna ska ingå i reservatsdriften eftersom gårdsmiljön är av stor vikt för 
helhetsintrycket och upplevelsen av reservatet. Tekniska förvaltningen har gjort en överenskommelse 
med Lokalförsörjningsförvaltningen att ansvara för byggnadernas drift och underhåll. 

Avsikten med projektet är att iordningställa gårdsmiljön i reservatet med åtgärder för att öka 
besöksvärdet, tillgänglighetsanpassa byggnaderna, yttre och inre renoveringar av byggnaderna, 
renovering av sågen samt tillskapande av såväl toaletter som utställningslokal. 

Investeringsbehovet totalt är beräknat till 2,5 mnkr för 2022-2026 varav 0,5 mnkr årligen 2024-2026. 
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Handlingsplan för tryggare fysiska miljöer 

De senaste fem åren har önskemål om trygghetsskapande åtgärder ökat markant. Tekniska nämnden 
initierade arbetet med att ta fram ett verktyg inom uppdraget ”Trygga fysiska miljöer” inom 
Brottsförebyggande rådet (BRÅ.) 

Under våren 2022 färdigställdes arbetet Handbok för trygghet i offentlig miljö som är ett verktyg för att på ett 
strukturerat och kunskapsbaserat sätt arbeta med trygghetsfrågan på lång sikt. 

Genom en enskild budget för trygghetsskapande åtgärder kommer nämnden att kunna: 

 Förbättra områden och platser som upplevs som otrygga av invånarna, både genom 
upprustning och/eller nyprojektering. 

 Genomföra extra satsningar på trygghet inom redan pågående projekt för att på så vis öka 
utväxlingen av satsade medel. 

 Genomföra fler snabba och effektiva punktinsatser, kopplat till felanmälningar och synpunkter. 

 Diskutera och uppdatera nulägesbilden av tryggheten i Borås inom redan etablerade metoder 
och forum. 

 Upprätthålla och förbättra kontinuerliga dialoger med invånare, fastighetsägare, verksamheter 
och föreningar för att få en aktuell bild av hur de upplever tryggheten i Borås. 

För att på allvar påbörja arbetet med att öka tryggheten i enlighet med pågående arbete med 
Handlingsplanen för tryggare fysiska miljöer budgeteras 15 mnkr totalt eller 3 mnkr årligen under 
perioden 2022-2026. 

Lekplatser/mötesplatser och offentliga toaletter 

Tekniska nämnden förvaltar 161 lekplatser på allmänplats. Slitaget på en lekplats är ofta stort och för 
att upprätthålla säkra anläggningar för kommunens barn ska en lekplats vara funktionsduglig i upp till 
15 år, i enlighet med Tekniska nämndens mål. Lekredskap som inte uppfyller säkerhetskraven tas bort 
omedelbart. I dagsläget uppfyller inte nämnden målet att renovera lekplatser vid en ålder av 15 år, 
främst på grund av att antalet lekplatser är för stort i förhållande till tilldelade investeringsmedel under 
den senaste 10-årsperioden. 

Investeringsanslaget för lekplatser år 2023 uppgår till 10 mnkr vilket följer nämndens föreslagna budget. 
Inom denna ram ska även investeringar i offentliga toaletter invid lekplatser inrymmas vilket innebär en 
förändring jämfört med nämndens förslag där en egen ram för detta ändamål äskades. Även för 
kommande år 2024 och framåt föreslås en årlig budgetram om 10 mnkr varav ca 0,3 mnkr årligen för 
offentliga toaletter. 

Exempel på lekplatser av utflyktskaraktär som idag saknar en toalett är Ramnaparkens och Sjöboparkens 
lekplatser. Även Annelundsparkens toalett som nu hyrs in behöver ses över och på sikt bytas ut mot en 
platsbyggd lösning som ägs av kommunen. 

Klimatanpassningsinvesteringar 

Klimatanpassningsinvesteringar avser olika åtgärder för att motverka negativa effekter av 
klimatförändringarna. Exempel på åtgärder kan vara iordningsställande av dagvattenpark, klimatsäkring 
av park- och gångvägar, reinvestering av park- och gångvägar/grusytor efter skyfallsskador, grävning av 
dämmande vallar, återvätning av dikad skogs- eller jordbruksmark och klimatanpassade 
skogsodlingsmetoder. Årligen föreslås en budget om 5 mnkr för dessa åtgärder. 
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6.3 Investeringar som löper över flera år 

Projekt 
Godkänd 

utgift 
Utgift tom 

2022 

Total 
budget 

2023 

Budget 
2024 

Plan 2025 Plan 2026 Plan 2027 Plan 2028 
Projekt-

status 

VÄGHÅLLNING          

Attraktiv stad  47 623 5 306 2 000 5 000 5 000 5 000 5 000 3 

Div mindre gatu- och 
broarbeten 

 63 787 12 898 14 000 15 000 15 000 15 000 15 000 3 

Gång- och cykelvägar  100 097 39 875 20 000 20 000 20 000 20 000 20 000 3 

Ny kollektivtrafik  71 022 11 548 3 000 5 000 5 000 5 000 5 000 3 

Upprustning centrummiljöer  8 455 5 904 0 0 0 0 0 0 

Ny Nybro 56 000 17 126 38 873 12 000 12 000 0 0 0 2 

Parkeringsledningssystem 2 500 0 2 500 0 0 0 0 0 3 

PARKVERKSAMHET          

Fristads nya stationspark 6 000 165 5 835 0 0 0 0 0 3 

Kronängsparken 25 000 2 137 22 863 0 0 0 0 0 3 

Viskans park 90 000 1 365 11 635 17 000 20 000 30 000 10 000 0 3 

PERSONTRANSPORTER          

Bokningssystem för resor  0 0 1 200 0 0 0 0 1 

Summa 179 500 311 777 157 237 69 200 77 000 75 000 55 000 45 000  

 

Förklaring projektstatus 

0: Ej påbörjat projekt 

1: Förstudie 

2: Projektering 

3: Investeringen pågår 

4: Klart för ekonomisk slutredovisning 
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INVESTERINGAR - i sammandrag 

2023 års investeringsbudget inklusive omdisponering från föregående år uppgår till 157,2 mnkr. År 
2024 är budgeten för investeringar som löper över flera år totalt 69,2 mnkr för att sedan öka något 
kommande planeringsår. Jämfört med den av kommunfullmäktige beslutade budgeten har justeringar 
gjorts främst avseende diverse mindre gatu- och broarbeten samt projektet Ny Nybro. Ett helt nytt 
projekt avseende bokningssystem för resor föreslås för att kunna förenkla bokning och  avbokning av 
persontransportresor. Föreslagen budget för 2024 förutsätter att 2023 års kvarvarande anslag från ej 
klara investeringsprojekt ombudgeteras. 

VÄGHÅLLNING 

Attraktiv stad 

För den fortsatta förnyelsen av stadskärnan finns ett behov av att hitta en samsyn bland de aktörer som 
finns inom centrum, och att fortsätta det framgångsrika samarbetet som präglat utvecklingen av 
stadscentrum i de hittills genomförda projekten. 

Under 2024 finns behov av att genomföra en upprustning på del av Sandwalls plats då granithällarna 
blivit sönderkörda av tunga fordon vilket har fått till följd ständigt återkommande lagningar samt 
skaderisk för fotgängare från höga kanter på påkörda hällar. Åtgärder behövs också för att begränsa 
biltrafiken på platsen. 

För genomförande av planerade åtgärder under 2023 och 2024 finns 5,3 mnkr tillgängliga i 2023 års 
investeringsbudget. Tekniska nämnden bedömer att ett tillskott med 2 mnkr under 2024 behövs för 
upprustning av Sandwalls plats. 

Diverse mindre gatu- och broarbeten 

Projektet avser ombyggnads- och nyanläggningsarbeten som ur investeringssynpunkt är av mindre 
omfattning. Under 2024 planeras budgetanslaget omfatta: trafiksäkerhetsåtgärder, upprustning 
gångbanor, utbyggnad av två cirkulationsplatser vid Druveforsvägen, reinvestering av 
vägvisning/trafikskyltar samt installation av styrutrustning för markvärmecentral via fiber. 

Erforderlig budget för genomförande av beskrivna åtgärder uppgår till 14 mnkr 2024. Kommande års 
behov uppskattas till 15 mnkr. 

Gång- och cykelvägar (GC) 

Utbyggnad av GC-vägar syftar i första hand till att skapa trafiksäkra förbindelser för de oskyddade 
trafikanterna. Enligt genomförda undersökningar är cyklisterna en mycket utsatt trafikantgrupp. 
Föreslagna åtgärder innebär att framkomlighet och säkerhet för cyklister kommer att öka utmed de 
ombyggda sträckorna. Strävan skall vara att få genomgående GC-stråk av hög standard. 

Utbyggnaden av GC-vägar sker i enlighet med den av Tekniska nämnden antagna Cykelplanen för 
2022-2023. Cykelplanen innebär förutsättningar för att fler ska välja cykeln som transportmedel. Utöver 
utbyggnad av nya cykelvägar omfattas även det beslutade årliga anslaget, om 20 mnkr, av reinvestering i 
äldre befintliga gång- och cykelvägar samt parkering för cyklar. Tekniska nämnden kommer under 2023 
att besluta om fortsatt utbyggnad i Cykelplan 2024-2025 varför justeringar kan bli aktuella för förslagna 
cykelprojekt  i budget förslaget. 

Tekniska nämnden föreslår att 20 mnkr avdelas för åtgärder enligt beslutad Cykelplan under 2024. 
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Ny kollektivtrafik 

I takt med att förbättringar görs för kollektivtrafiken krävs infrastrukturåtgärder i form av investeringar, 
initiativet kommer oftast från Västtrafik. Ytterligare tillgänglighetsanpassning av hållplatser är planerade 
att genomföras under 2024. Målet är att få en mer tillgänglig kollektivtrafik vilket möjliggör ett ökat 
resande. 

Hållplatser som föreslås byggas om 2024: Borås Resecentrum läge K och L ligger på Sven 
Eriksonsplatsen och trafikeras av linjerna 2, 3, 5, 6, 8, 19, 20 och 31, Prognosgatan är belägen i 
industri- och verksamhetsområdet Viared västra och trafikeras av linje 20 där en stor del av resenärerna 
är arbetspendlare från Borås centrum samt Söderbro läge C och D som ligger på Druveforsvägen i 
direkt anslutning till Borås centrumkärna och trafikeras av linje 2 och 7. 

Tekniska nämnden föreslår att 3 mnkr avdelas för kollektivtrafikåtgärder under 2024 och 5 mnkr 
årligen därefter. 

Upprustning av centrummiljöer 

Insatser görs inom allmän platsmark. Planer med kostnadsberäkningar utarbetas för genomförande av 
miljöförbättrande åtgärder i tätorterna och stadsdelscentra. Genomförandet kommer att ske under flera 
år. Redan anslagna medel bedöms tillräckliga för att finansiera åtgärder under 2023 och att skapa 
utrymme för framtida centrumupprustningsåtgärder varför inga ytterligare medel föreslås för 2024. 

Ny Nybro 

Befintlig Nybro över Viskan har fel riktning med hänsyn till att Cityringen och korsningen med 
Västerlånggatan är otydlig till sin funktion. Genom att ändra brons riktning mot Yxhammarsgatan 
förbättras framkomligheten på Cityringen som också ger bättre förutsättningar för kollektivtrafiken att 
trafikera den mest robusta förbindelsen i city. Projektet syftar till att ersätta befintlig bro med en ny, 
kajmurar ska byggas mot Viskan och strandskoningar anläggas mot Tore G Wärenstams plats samt 
Nybroparken. Det nya gångstråket mellan Resecentrum och Kongresshus/Högskola kommer erbjuda 
besökare en attraktiv förbindelse mellan målpunkterna. Den första etappen av projektet är färdigställd. 

Godkänd utgift för projektet är 56 mnkr. Tekniska nämnden har i tidigare budgetar och uppföljningar 
aviserat att kostnaderna sannolikt kommer att bli högre. En förnyad genomgång av projektet pekar på 
att ytterligare ca 24 mnkr behöver tillföras kostnadsramen för projektet. Beräknad totalutgift är därmed 
80 mnkr. Tillkommande utgifter består dels av åtgärder som inte ingick i ursprungligt projekt i samband 
med kongresshusbygget dels beslutade Länsstyrelsen om utökad Miljökonsekvensbeskrivning (MKB) 
samt att markundersökningar som utförts givit vid handen att markförstärkningsåtgärder erfordras 
utmed strandlinjen mot Viskan. Kostnadsbedömningen är dock fortfarande osäker med hänsyn till vad 
som tidigare framhållits vad gäller kostnader för rivning av befintlig bro, tillfälliga åtgärder under 
byggnadstiden samt åtgärder enligt villkoren i domen från Mark- och miljödomstolen. Hänsyn har i 
detta sammanhang inte tagits till omvärldsfaktorer som påverkar världsmarknadspriser på drivmedel 
och byggmaterial. Byggtid för projekt beräknas bli ca 2 år från hösten 2023. 

Tekniska nämnden föreslår att ytterligare totalt 24 mnkr avdelas för utbyggnad Nybron under 2024 och 
2025 fördelat med 12 mnkr årligen. 
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PARKVERKSAMHET 

Fristads nya Stationspark 

Under hösten 2022 har projektet startat om tack vare att Borås stad och Trafikverket har tecknat ett 
avtal att reinvestera i en säker gång- och cykelpassage i befintlig vägtunnel under järnvägen. Det innebär 
i förlängningen att arbetet med Fristads nya stationspark åter kommit igång. Under hösten/vintern 
2022 kommer en ny entré till parkområdet att uppföras i samband med Trafikverkets arbete med gång- 
och cykelbanan längst med vägen till Vårgårda. 

Positivt är också att utvecklingen av resten av parken inte längre är beroende utav Trafikverkets 
tidsplan och budget för att verkställas. Parken har projekterats under 2022 och byggnationen startar 
2023. Fristads nya stationspark kommer bland annat att innehålla en större lekplats, ett utegym samt en 
större yta för skateboard, BMX och kickbike. Arbetet med att förverkliga parken beräknas pågå fram till 
och med 2024. Beslutad totalutgift för projektet är 6 mnkr och budgeten för 2023 inklusive 
omdisponeringar från 2022 uppgår till 5,8 mnkr. 2023 års budget kommer inte att förbrukas helt och 
kvarvarande medel kommer begäras omdisponerade till 2024. 

Kronängsparken 

Byggnation av Kronängsparken etapp ett har påbörjats under 2022 och kommer att fortsätta under 
2023.Projektet har försenats bland annat avseende detaljplanearbetet, markens beskaffenhet samt beslut 
om elevplatser. 

För att kunna återinviga Kronängsparken under 2024 kommer etapp 2 upp mot Billdalsgatan att starta 
direkt efter att etapp ett färdigställts. 

Etapp 3 av Kronängsparken beräknas stå klar våren 2025. Den sista etappen är främst beroende av hur 
Bostäder i Borås projekt fortgår samt utvecklingen av Norrbyhusets omvandling från förskola till 
mötesplats. 

Beslutad totalutgift för projektet är utökad till 25 mnkr i enlighet med nämndens budgetförslag och 
2023 års budget inklusive omdisponeringar från 2022 uppgår till 22,9 mnkr. 2023 års budget kommer 
inte att förbrukas helt och kvarvarande medel kommer att begäras omdisponerade till budgeten 
framöver. 

Viskans park 

I mars 2021 antogs stadsbyggnadsprogrammet Staden vid parken av ett enhälligt Kommunfullmäktige. I 
samband med att Borås firade 400 år fick den linjära parken namnet Viskans park efter en 
nomineringsprocess med efterföljande omröstning bland boråsarna. Ett genuint erkännande erhölls då 
Borås Stads stadsbyggnadsprogram Staden vid parken, som ligger till grund för Viskans park, kammade 
hem det ärofyllda priset planpriset 2022 som delas ut av Sveriges Arkitekter. 

Parken är beroende av flera fysiska delprojekt som länkas samman till en linjär park och det kommer att 
ta många år innan helheten finns på plats. Stadsbyggnadsprogrammet siktar på att parken är färdigställd 
runt 2040. 

Arbetet med att kora en vinnare i gestaltningstävlingen "Mittpunkten" har genomförts under årsskiftet 
2021/22 och i juni publicerades resultatet. Nyréns arkitekter med sitt bidrag Viskning vann att 
tillsammans med Borås stads projektansvariga gestalta och projektera Viskans parks första etapp. 
Projektet som startar vid och innefattar Hallbergsbron, löper vidare i sydlig riktning genom 
Stadsparken, över det som i dag omnämns som Mariekulle för att slutligen korsa Sven Erikssonsgatan 
och angöra Pulsens via Ansgars kulle. I höst kommer projekteringen att inledas för att under senare 
delen av 2023 övergå i en ombyggnations fas av delar av Stadsparken samt Hallbergsbron. Under den 
gångna vintern har projektet att uppföra ett nytt torg vid kvarteret Eko 10 genomförts och platsen har 
även fått ett nytt namn - Posttorget. 

Tillsammans med Pulsen Fastigheter har Borås stad under 2021 drivit en arkitekttävling för att utse ett 
team som kommer att ta fram en ny detaljplan för kvarteret runt Pulsen (Astern, Norsen och Blåklinten 
m.fl.) samt projektering och gestaltning av samma kvarter. Viskans park har varit en av hörnstenarna i 
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projektet och kommer när det står klart vara en stor tillgång till hur det utformas, upplevs och 
möjliggör säkra och trygga rörelser under dygnets alla timmar. Planerad möjlig byggnation är först 
under 2025. 

Nedan listas kända detaljplaner som är prioriterade av Samhällsbyggnadsnämnden och som angränsar 
till Viskans park inom investeringsbudgetens tidsram. Angiven tidpunkt är då respektive detaljplan 
planeras ha vunnit laga kraft för att sedan övergå i byggfas: 

 Morfeus, hyresrätter Centrum, 2023 

 Viskaholm, bostadsrätter Centrum, 2023 

 Getängen 5, 22 och 23, nya bostadskvarter i Getängen, 2024 

 Astern, Norsen och Blåklinten m.fl. kontor Centrum, 2024 

 Gässlösa, utveckling av hela stadsdelen ifrån industri till bostäder, 2025 

I april 2022 anställdes projektledaren för Viskans park vid parkenheten. Fokus för arbetet i ett tidigt 
skede har bland annat legat på introduktion, inläsning, intervjuer med berörda tjänstepersoner och att 
bekanta sig med projektet som helhet. Arbetet har mynnat ut i att identifiera vart förvaltningen kan 
rikta sina insatser för Viskans park under 2023. Följande platser/insatser prioriteras från och med juni 
2022 fram till och årsskiftet 2023/2024. 

 Mittpunkten, genom en öppen gestaltningstävling vann Nyréns arkitekter att gestalta och 
projektera delar av Mittpunkten genom Stadsparken. Under våren 2023 kommer två av totalt 
fyra etapper att gestaltas, projekteras och börja byggas. 

 Västerängsgatan, utveckling av ny entré till Rya Åsar samt kopplingen mellan naturreservatet 
och Viskans park. 

 Evedalsgatan, i samband med att byggnation av ny ishall startar kommer gatan att omdanas med 
focus på oskyddade trafikanter. Förbättrad koppling till Viskans strand och en översyn av 
möjligheterna att skapa en eller flera torg i anslutning till ishallen kommer också att genomföras 
under 2023. 

 Repslagaregatan, gestaltning och utformning i ett tidigt respektive sent skede. Uppförande av 
tillfälliga parkelement och trafiklösningar. 

 Viskaslänten, gestaltning har inletts under 2022 med tungpunkt på en skötselplan för att "ta 
fram" parkens karaktär ur det urbana skogsområdet. 

 Kyrkogårdsgatan, projektering påbörjad under 2022 och byggnation kommer att inledas under 
våren 2023 där gång- och cykelbanan breddas och förläggs till gatans norra sida med start från 
Druveforsgatan till Brodalsmotet. 

Följande detaljplaner som direkt eller indirekt har en påverkan på Viskans park har under det senaste 
året vunnit laga kraft: 

 Gässlösa 5:15, skola Gässlösa, vår 2022 - efter att skolan uppförts kommer kopplingen mellan 
Jössagatan och skogsområdet bakom skolan att iordningsställas. Planeras till 2024. 

Föreslagen sträckning för Viskans park innebär att tre större broar/överbyggnader uppförs för att 
överbrygga befintlig infrastruktur. I beräknad budget ingår inte kostnaderna för att anlägga dessa 
broar/överbyggnader. Under 2022-2023 pågår arbetet inom Tekniska förvaltningen att med hjälp av 
konsulter ta fram en grov kostnadsberäkning för det fortsatta arbetet med att förverkliga Viskans park. 

Beslutad total investeringsutgift uppgår till 90 mnkr varav 17 mnkr är budgeterade under 2024. För en 
jämn utbyggnad av parken under lång tid föreslås att det löpande genomförs en blandning av de 
komplexa, mer kostsamma åtgärderna och de enklare, mindre kostsamma och därmed snabbare 
åtgärderna. Eftersom utbyggnaden av Viskans Park kommer att ta betydligt längre tid än fem år 
kommer en komplettering av 5-årsbudget perioden framåt tillkomma. Plan för 2028 och framåt är inte 
noll. 

  



Tekniska nämnden, Budget 2024 - Planeringsunderlag 47(47) 

PERSONTRANSPORTER 

Bokningssystem för resor 

Enligt lagen om tillgänglighet till digital offentlig service ska offentliga aktörers webbplatser och 
applikationer vara tillgänglighetsanpassade. Idag har kunderna möjlighet att boka och avboka sin resa 
via systemet Youbook. Detta är ett webbaserat bokningssystem som dock inte är tillgänglighetsanpassat 
och därmed inte följer lagen då alla kunder inte kan använda det. För att öka kundnöjdheten för 
samhällsresor och bättre kunna möta kundernas krav på service är verksamheten i behov av ett 
tillgänglighetsanpassat bokningssystem för samhällsbetalda resor i form av bokning via webben och 
genom en applikation för bokning/avbokning av samhällsbetalda resor. Beräknad investeringsutgift för 
ett bokningssystem för resor uppgår till 1,2 mnkr. Enligt svar på motion "Håll koll och boka/avboka 
persontransporter" ska nämnden lyfta in detta behov i förslaget till investeringsplan 2024-2027. 



Borås 
2023-08-23 

Tekniskanämnden 
  Ärende 11. TN Budget 2024 
 
 
 
 

Protokollsanteckning 
 
 
Sverigedemokraterna väljer att avstå från att delta vid beslut. Detta ställningstagande bygger dels 

på att vi, likt tidigare år, avser lämna ett alternativt budgetförslag, dels tilläggsyrkanden till 

Kommunfullmäktige.  

 
 

För Sverigedemokraterna, 
 
 

Björn Qvarnström (SD) Patrik Johansson (SD) 
2:dre vice ordförande  Ersättare  



Från: Lennart Andreasson 
Skickat: den 23 augusti 2023 15:01 
Till: Nathalie Johansson; Magnus Palm; Håkan Torstensson 
Ämne: Protokollsanteckning 
 

Hej! 

 

Här kommer en protokollsanteckning angående Planeringsunderlaget.  

 

 

 

Protokollsanteckning till Tekniska nämndens sammanträde 2023-08-23 

 

Vänsterpartiet har tagit del av planeringsunderlaget inför budget 2024. 

Med hänvisning till vår egen budgetprocess, där vi föreslår en egen fördelning av 

kommunbidrag, avstår vi från att delta i beslutet. 

 

För Vänsterpartiet i Tekniska nämnden 

Lennart Andreasson  

 

Skickat från min iPad 
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Katarina Lindgren, 033-35 74 30 
Katarina.lindgren@boras.se 

 
Sida 

1(3) 

Datum 

2023-06-14 
  

  

 

 
 

 

 

 

 
 

 

Förslag taxor och avgifter 2024 

En översyn av Tekniska nämndens taxor har gjorts i samband med framtagning 

av planeringsunderlag för 2024. För att tydliggöra har även sammanställningen 

kompletterats med de taxor som nämnden beslutar om.  Se bilagd tabell. 

I föregående års översyn gällande taxor och avgifter inom väghållningens 

ansvarsområde innebar flera förändringar men i år lämnas taxorna oförändrade 

förutom gällande minimiavgiften för annat utnyttjande av allmän plats. 

Minimiavgiften höjs från 513 kr/dag till 600 kr/dag. Avseende felparkering så 

justeras tabellen enbart textmässigt där ordet ”Handikappsplats” byts ut mot 

”Parkeringsplats avsedd för rörelsehindrad”. För övrigt föreslås 

felparkeringsavgifterna oförändrade jämfört med tidigare taxa som fastställdes 

av kommunfullmäktige den 2020-11-25/26 och som gäller från och med 2021-

01-01. 

Avgiften för djurbegravningsplats uppräknas med index årligen + 2 % och 

för 2024 innebär det en taxa om totalt 1 173 kr. 

Taxorna för ställplatser, båthyra och fiskekort föreslås till delvis förändras 

jämfört med 2023. Taxan för ställplats med el på Rya Åsar och Hofsnäs föreslås  

höjas till 150 kr per dygn. Samtidigt föreslås en ny taxa om 100 kr per dygn för 

ställplats utan el på Hofsnäs. Förvaltningen har köpt in kanoter till den nya 

leden i Bosjön. Taxan för att hyra en kanot föreslås uppgå till 100 kr/dygn. 

Taxorna för kommunfiskekorten har varit oförändrade sedan 2009 och föreslås 

därför höjas till 250 kr för ett månadskort och 700 kr för ett årskort. En ny taxa 

för köp av fiskekort i Stora Transåssjön föreslås om 100 kr/dygn. Nämnden 

har tidigare inte beslutat om denna taxa men förvaltningen har tagit ut 80 

kr/dygn. Stora Transsåsjön är en sjö där förvaltningen planterar ut regnbåge. 

Priset för ett dagkort har inte höjts på många år och föreslagen taxa följer det 

pris som tas ut för ett dagkort i Pickesjön (som sköts av fiskeklubben FOF 

Älgen). 

Från och med 2023 ingår den kommunala Lantmäterimyndigheten i Tekniska 

nämndens organisation. Taxorna för fastighetsförteckning, gränsvisning och 

övriga uppdrag avser timpris för förrättningslantmätare, lantmäteriingenjör/-
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handläggare samt biträdande handläggare. Dessa är oförändrade 2024 jämfört 

med 2023 års taxa. 

Katarina Lindgren 

Chef för ekonomifunktionen 
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BILAGA - INVESTERINGAR 
TEKNISKA NÄMNDEN FÖRSLAG TILL BUDGET 2024 





Investeringar - Å rliga anslag 
  



Investeringsbudget 2024   
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: 

Beläggningsunderhåll 
 
Investering  20 000 tkr 
Avskrivningstid  10, 30 år 

 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

 
Problembeskrivning och mål 

 
Till följd av de explosionsartade schaktningsarbeten som nedläggande av fiber inneburit bedömer 
Tekniska nämnden att livslängden för gatubeläggningen ute i bostadsområdena förkortas 
väsentligt. Normalt erfordras ny beläggning på bostadsgator med ca 30-40 års mellanrum. Med 
den omfattning av schaktarbeten som  utförts i våra bostadsområden förväntas gatorna behöva 
läggas om mycket tidigare än normalt. Det är viktigt att Borås Stad tar höjd för detta framtida 
behov vid tilldelning i beläggningsbudgeten. 
 
Av tidigare utförda enkäter och nu senast i Sveriges kommuner och regioners ”Kritik på teknik” 
framgår tydligt att synen på standarden på såväl gatu- som GC-nät har försämrats efter 2016. Den 
naturliga förklaringen är de omfattande fibergrävningarna på vägnätet som startade 2016 och 
nådde kulmen 2017-2018. Det fanns inte resurser att möta det behov av återställningsarbeten 
som blev följden jämfört med återställningsbehovet innan fibergrävningarna startade varför en 
eftersläpning av arbetena fortfarande kvarstod fram till 2020. 
 
För att kunna göra en handlingsplan för Borås vad avser beläggningsprogrammet behövs en ny 
tillståndsbedömning göras av vägnätet när återställningsarbetena slutförts. Tekniska nämnden har 
i budget hänvisat till den generella modellen av behovsbedömningen som SKR tagit fram vilket 
visar på ett behov av ca 20 mnkr för att vidmakthålla vägnätet för undvikande av 
kapitalförstöring. Som jämförelse kan nämnas att Växjö efter tidigare förfrågan angett 14 mnkr 
som budget för beläggningsverksamheten, Linköping angav totalt 37 mnkr (30 mnkr investering, 
7 mnkr drift). Ställs  Borås vägnät i relation till Linköpings skulle budgeten motsvara ca 20 mnkr.  
I 2023 års budget finns för hela beläggningsverksamheten anslaget 14, 5 mnkr ( 12,7 mnkr 
investering, 1,8 mnkr drift). För de hinder som ledningarna i allmänplatsmark utgör vid drift, 
underhåll och nybyggnad har under 2021 avtal tecknats med Borås Energi och Miljö AB och 
Borås Elnät AB vilket för 2023 inneburit att 6 mnkr har tillförts beläggningsverksamheten. Ett 
tillskott av samma storleksordning kommer bidra till beläggningsarbetena även under 2024.  För 
att kunna vända den negativa trenden behövs i enlighet med Tekniska nämndens framställan en 
ytterligare höjning av anslagna medel för beläggningsverksamheten med 5,5 mnkr för investering 
kommande år. 
 
Justering av index för beläggningsarbeten löper månadsvis. Utgående från nuvarande indexnivå 
innebär detta en indexhöjning jämfört med när avtal tecknades på drygt 50 % beroende på kraf-
tigt höjda priser på drivmedel och bitumen vilket om det blir bestående innebär en kraftig minsk-
ning av belagd yta inom beläggningsprogrammet. Det råder därför osäkerhet inför 2024 års be-
läggningsprogram hur detta kommer att påverka omfattningen av belagd yta. Beläggningspro-
grammet under 2024 kommer också och att påverkas av att en förnyad upphandling.  

 



Asfaltsbeläggningarna som skyddar underliggande lager i vägkroppen slits med tiden olika för 
gator och vägar beroende på trafikbelastning. När beläggningen är utsliten utan att åtgärdas fås 
skador på vägkroppen som innebär kapitalförstöring på gjorda investeringar som i sämsta fall kan 
leda till att gatan/vägen får byggas om från grunden. Då Borås Stads vägnät utgör ca 48 mil är det 
viktigt att åtgärder sätts in i tid för att undvika kapitalförstöring och stora investeringskostnader 
för att återställa gatans/vägens funktion. 
 
För de oskyddade trafikanterna är standarden vad avser jämnhet på underlaget särskilt viktigt att 
beakta, varför omläggning av gång- och cykelbanor behöver göras oftare än körbanor för att 
minska olycksrisken och få fler att välja cykeln före bilen.  
 
En rekommendation från tidigare Svenska Kommunförbundet (Sveriges Kommuner och Lands-
ting, SKL) ska ca 5 % av vägnätet förnyas vad avser beläggning per år. Teorin bygger på en livs-
längd på i genomsnitt 20 år sett generellt över alla typer av gator/vägar inom kommunerna. För 
Borås har bedömts att beläggningar av gång- och cykelvägar, lokalgator och vägföreningsvägar 
klarar sig i 30 år, huvudgator 15 år och större huvudgator 5-7 år. Behovet av underhålls-
beläggningar har bedömts till i snitt 5,6 %. Detta motsvarar ett årligt behov av underhålls-
beläggningar på 190 000 m²/år. Nuvarande kostnadsnivå på underhållsbeläggningar innebär att 
begärt anslag under 2024 endast kommer att täcka ca 60 % av behovet enligt ovan. 
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Det investerade kapitalet i utbyggda gator, vägar och gång- och cykelvägar reduceras successivt 
och leder på sikt till ett större och större investeringsbehov som är mångdubbelt dyrare än att 
sätta in investeringsåtgärden i rätt tid. Ett dåligt underhållet vägnät innebär också sämre åkkom-
fort för alla trafikantkategorier och leder till ökad risk för olyckor med personskador och 
skadeståndskrav på kommunen. 
 
Alternativ 1 
Att utföra reinvesteringsåtgärden i tid innebär ett vidmakthållande av gjorda investeringar och blir 
på sikt ett sätt att hålla ned kostnaderna för ett kvalitativt vägnät. God åkkomfort leder också till 
större möjlighet att välja ett hållbart resande med kollektivtrafik eller cykel. 

 
 
Ekonomisk data 

 
Kostnaden enligt behovsanalys 20 mnkr. Investeringen ger första året en kapitalkostnad på cirka 
1 500 tkr, inklusive internränta på 2,5 %. Inga tillkommande driftkostnader. 
 
 



Investeringsbudget 2024   
 

Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Borås flygplats 
 
 
Investering  600 tkr 
Avskrivningstid  20 år 
 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
 
Borås flygplatsförening har tagit fram en framtidsplan för Borås Stads flygplats. Borås flygplats är 
en godkänd och certifierad flygplats och har certifiering för närvarande till 2028. 
 
Föreningen har lagt ned stora kostnader och mycket ideellt arbete på flygplatsen. Investeringsbi-

dragen från Borås Stad har medfört att ett antal insatser för ökad flygsäkerhet och förbättrad 

miljö kunnat göras. Bland annat har reparation av taxibanor och stationsplattor utförts, såväl som 

dränering, nya beläggningar, försegling av rullbanan samt omprofilering av terrängen och startför-

längningar i båda banändarna.  

Med anledning av nytt lagkrav genomfördes under 2018 uppsättning av staket/avspärrningar runt 

flygplatsen för att flygplatsens godkännande/certifiering skall kunna bibehållas. Därutöver har 

flygplatsföreningen bekostat och genom ideellt arbete bytt ut och uppgraderat flygplatsljusen till 

en modern, flygsäker och energieffektiv LED-belysning samt även försett startförlängningarna 

med ljusanläggning. 

En renovering och uppgradering av bränsleanläggningen för Jet-A1 har genomförts och be-

kostats av flygplatsföreningen och därefter godkänts av blåljusmyndigheternas gemensamma 

bränslegrupp. Denna åtgärd säkrar samhällsflygets tillgång till bränsle i Borås. Brandmyndighet-

ens tillstånd för all bränslehantering gäller för närvarande till 2028. 

Under 2022 gjordes stora insatser för att  utveckla flygplatsens miljöprofil: Omfattande ombygg-
nad av tankområde påbörjades, anpassning av flygplatsen till biologisk mångfald i samråd med 
Svenska Flygsportförbundet och med stöd från Borås Naturvårdsfond samt fortsatt inventering 
av möjlighet till solpanelanläggning inom området i samråd med RISE. Borås Segelflygklubb fick 
2021 Svenska Flygsportförbundets miljöpris för arbete med biologisk mångfald och inköp av se-
gelflygplan med elektrisk s k hemflygningsmotor. 

Borås flygplats utsågs 2022 av EUSPA (European Union Agency for the Space Programme) som 
deltagare i etablering av instrumentlandningsprocedurer (GPS/EGNOS) för icke instrumentflyg-
platser. Detta kommer att väsentligt förbättra flygsäkerheten och tillgängligheten för besökare. 

 
För 2024 planeras åtgärder enligt följande: 

 Åtgärda sättningsskador på grässtråket                                                                     

 Fortsatt ombyggnad och uppgradering  av tankområdet 

 Fortsatt miljöutveckling av flygplatsen inom projektet biologisk mångfald, el-anslutning 

 Införande av flygsäkerhetssystem för molngenomgång/inflygning  (GPS/EGNOS) 

 Flygplansuppställningsplats, påbörja utökning av västra plattan 

 Installation av landningshjälpmedel (APAPI), komplettering banändljus       



Investeringsanslaget som har legat på samma nivå sedan 2013 behöver med anledning av ökade 

världsmarknadspriser som påverkar beläggningsarbeten och byggnadsmaterial justeras till 600 tkr 

i 2024 års budget. För att Borås flygplats ska kunna bibehålla sin status/funktion som stadens 

flygplats förutsätts att luftfartsmyndigheternas (Transportstyrelsens) och miljömyndigheternas 

krav uppfylls. 

 
 
Ekonomiska data 

För genomförande av åtgärder inom projektet föreslås att 600 tkr avsätts under 2024. 

De årliga driftkostnaderna kommer i stort sett att ligga på samma nivå som idag. Investeringen 

ger första året en kapitalkostnad på cirka 45 tkr, inklusive internränta på 2,5 %. 

  



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Energi- och 

miljöeffektivisering av gatu-
belysning 

 
Investering  6 000 tkr 
Avskrivningstid  20 år 

 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

 
Borås Stads gatubelysning består av 20 000 ljuspunkter, med en årlig energiförbrukning om ca 7 
000 MWh vilket innebär en genomsnittlig effekt på 90 W/armatur. Vid byte till LED blir den 
genomsnittliga effekten ca 40 W/armatur. 
 
En LED armatur skall kunna sitta i 15-20 år med ett endast begränsat behov av underhåll.  
2004 och 2008 gjordes två större armaturbyten då två tredjedelar av beståndet byttes ut.  
Med en beräknad livslängd på 20 år kan man förvänta sig ökade kostnader för utbyte av trasiga 
armaturer i det löpande underhållsarbetet, med en kraftig ökning inom en tioårsperiod. 
För att undvika stora kostnader för stora armaturbyten bör det tas fram en plan för att varje år 
byta ut delar av belysningsanläggningarna. 
 
I Borås stads miljömål framgår följande: 

 Etappmål 4c. Energianvändningen för lokaler, bostäder och offentlig utomhusbelysning 
ska minska med 15 procent från 2016. 

 Aktivitet: Öka arbetet med effektivisering av den offentliga utomhusbelysningen.  

 Ansvar: Tekniska nämnden, Fritid- och folkhälsonämnden och 
Lokalförsörjningsnämnden. 

 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Trasiga armaturer byts ut inom det ordinarie underhållsarbetet. Gamla kablar läcker ström 
 
Alternativ 1 
En plan tas fram för att varje år byta ut en del av belysningen successivt under förslagsvis en  
10-årsperiod. Upptäcks dåliga kablar byts dessa ut. 
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
De energibesparingar som nämnden har fått i uppdrag att genomföra genomförs ej. Borås stads 
miljömål uppfylls inte. Drift- och underhållskostnaderna ökar i takt med belysningsanläggningens 
ålder. Ingen samlad bild ges över anläggningarnas kvalité, utbytesintervall eller områden där 
belysningsarmaturerna är av samma typ. 



Alternativ 1 
Belysningen byts områdesvis och i takt med detta minskar kostnaderna för drift och underhåll. 
Bättre överblick på anläggningar samt behovet av underhåll och reinvesteringar. Större områden 
erhåller samma typ av belysning. Energiförbrukningen minskar när energisnåla LED-armaturer 
sätts upp. Borås stad genomför åtgärder för att nå de av staden beslutade miljömålen. 
 
Ekonomisk data  
 
För 2024 föreslår att 6 mnkr avdelas för energieffektivisering av gatubelysningen. Investeringen 
ger första året en kapitalkostnad på cirka 450 tkr, inklusive internränta på 2,5 %.  
 
 



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 kommunikationer Projektnamn: Program för 

tillgänglighet 
Investering  1 000 tkr 
Avskrivningstid  100, 30 år 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
 
Borås Stads program för, delaktighet och jämlikhet för personer med funktionsnedsättning syftar 
till att: 
 

-  fastställa inriktning och prioritering för Borås Stad i arbetet med att införliva 
funktionshinderperspektivet i kommunal verksamhet 

 
- konkretisera den politiska viljeinriktningen genom att föreslå åtgärder för att nå uppsatta 

mål, slå fast ansvar, tid och finansiering 
 
- uppnå ett systematiskt, kvalitetssäkert arbete som genom samverkan leder till ett tillgängligt 

samhälle. 
 
Programmets intentioner preciseras i en handlingsplan som pekar ut Tekniska nämndens roll att 
identifiera återstående hinder i den fysiska miljön samt i samråd med företrädare för 
handikappföreningarna prioritera i vilken ordning dessa ska avhjälpas utifrån tilldelade 
budgetmedel.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ  
Människor med funktionsnedsättning får fortsatta problem med framkomligheten och 
tillgängligheten i vardagen. 
 
Alternativ 1  
Med en successiv förbättring av tillgängligheten för människor med någon funktionsnedsättning 
kan dessa i en allt större utsträckning ta del av samhällets olika funktioner. Möjligheten att klara 
sig själv stärker självkänslan och bidrar till att våga ta steget att ge sig ut i staden på egen hand. 
 
Ekonomiska data 

 
Investeringsbehovet har bedömts uppgå till 1 mnkr för år 2024. Investeringen ger första året en 
kapitalkostnad på ca 53 tkr inklusive internränta på 2,5 %. 
 
 
 
 
 
 
 



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Reinvestering 

gatubelysning 
Investering  5 000 tkr 
Avskrivningstid  20 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

 
Tekniska nämnden ansvarar för cirka 20 000 ljuspunkter på gator, vägar, torg och i parker. 
Belysning är en av de viktigaste aspekterna för att få människor att känna sig trygga. Detta 
framgår både av de trygghetsvandringar som förvaltningen deltar i och i de medborgarenkäter 
som görs. Det märks också av de felanmälningar och synpunkter som kommer in; förvaltningen 
tar årligen emot tusentals felanmälningar gällande slocknad belysning. 
 
För att kunna säkerställa god funktion krävs att gatubelysningsanläggningarna håller god 
standard. En stor del av belysningen i Borås centralort är ålderdomlig vilket komplicerar 
förvaltningen och leder till upprepade driftstopp då hela kvarter släcks ner. I många stadsdelar 
har det totala beståndet av kablar och stolpar passerat sin beräknade livslängd med 20-30 år, 
uppskattningsvis cirka 6 000 stolpar och 20 mil kabel. Kabeln är av en sort som är lindad med 
papper vilka är mycket känsliga för rörelser i marken. Det syns en ökning av kabelfel där 
fiberschakterna har gått fram och efter besiktning av dessa anläggningar kan det också 
konstateras att kablarnas isolation varierar stort. 
Detta betyder att kablarna läcker ström vilket leder till energiförluster och är heller inte bra ur 
elsäkerhetssynpunkt. De många kabelfelen bidrar till driftstopp som orsakar stor irritation hos 
invånarna då tryggheten och möjligheten att röra sig fritt minskar. 
 
I flera tätorter finns områden där belysningen består av trästolpar med luftledning. Denna 
belysning bör bytas ut då tätare besiktningsintervall och ledningsröjning fördyrar underhållet. För 
att säkerställa en drift- och elsäker belysning som bidrar till ett tryggt Borås måste takten på 
reinvesteringar öka. Hittills har reinvesteringen av gatubelysningsnätet bestått av akuta åtgärder 
och samförläggning då medel finns och tillfälle ges. För en driftsäker och trygghetsskapande 
belysning krävs en plan för utbyte av kablar och stolpar och medel för att göra detta i större skala 
och på ett strukturerat sätt. Finns medel för att kunna samordna utbytet med beläggnings-
programmet eller andra ledningsägares arbeten finns stora vinster att göra, såväl ökad trygghet 
som minskade kostnader. 
 
Vid kabelfel och slocknad belysning finns inte alternativet att underlåta åtgärd på grund av 
begränsad budget. De senaste tre åren har felavhjälpande åtgärder inneburit kostnader i 
driftbudgeten på mellan 1,8 – 2,8 mnkr. För ökad driftsäkerhet och därmed trygghet behöver det 
finnas budgetmedel för ovan beskrivna förebyggande åtgärder. Den ökning av anslaget för 
reinvesteringsåtgärder från 1 mnkr per år till 5 mnkr per år som gjordes i 2022 och 2023 års 
budget är därför, med hänsyn till tidigare års utfall för felavhjälpande akutåtgärder, en 
välmotiverad investering i trygghet. 
 

 

 
 
  



Handlingsalternativ 

 
Nollalternativ 
Gamla uttjänta kablar får ligga kvar, de lagas eller byts ut i det löpande underhållsarbetet när de 
går sönder. Områden slocknar i samband med kabelfel. Gjutjärnsstolpar målas inte och rostar. 
Trästolpar drabbas av rötangrepp och rasar alternativt byts mot nya trästolpar i det löpande 
underhållsarbetet. Möjlighet till samförläggning utnyttjas inte. Energi slösas på grund av stora 
förluster i nätet. 
 
Alternativ 1 
Gammal belysning byts ut i samband med omasfaltering och vid samförläggning med andra 
aktörer. Stora besparingar görs om schakt- och återställningsarbeten samordnas/samfinansieras. 
Olägenheten för allmänheten blir mindre när samförläggning genomförs. Kabelfelen minskar och 
tryggheten ökar. 
 
Konsekvenser 

 
Alternativ 1 
Insatser innebär att fortsatt drift av gatubelysning kan ske med lägre kostnad och utan 
driftstörningar. Utbyte av äldre belysning görs till en lägre kostnad genom planerade arbeten och 
samförläggning med andra aktörer. Livslängden på belysningsanläggningen förlängs. 
Energiförbrukningen blir korrekt och elsäkerheten ökar. Kabelfelen minskar vilket är positivt för 
invånarna. Tekniska nämnden föreslår att 5 mnkr avdelas för reinvestering av gatubelysningen 
även under 2024 
 

 

 
Ekonomisk data 

 
En investering om 5 mnkr ger första året en kapitalkostnad på cirka 292 tkr, inklusive internränta 
på 2,5 %. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

  



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Utbyggnad av kabelskåp 

- gatubelysning 
Investering  12 000 tkr 
Avskrivningstid  20 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

 
När gatubelysningen en gång i tiden anlades var det nätbolagen som byggde och sedan ägde den. 
Belysningen (belysningsnätet) kopplades då in direkt i nätbolagens transformatorstationer. 
Energiförbrukningen räknas ut teoretiskt utifrån installerad effekt och antal brinntimmar, s.k. 
ackordsbelysning. Idag är det Tekniska förvaltningen som förvaltar belysningen och Borås elnät 
levererar elen på samma sätt som de levererar el till en villa. 
 
Enligt 3 kap. 10 § ellagen ska nätkoncessionshavare mäta mängden överförd el. När lagen trädde i 
kraft fanns ett tillfälligt undantag avseende väg- och gatubelysningsanläggningar som saknade 
mätning. För fem år sedan tog Borås Elnät AB upp frågan om att sätta mätning på och att flytta 
ut belysningen ur nätstationerna. Tekniska nämnden anser det vara självklart att Borås Stad ska 
följa intentionerna i ellagen. 
 
Belysningsnätet är gammalt, på sina håll upp emot 70 år. Provmätningar har visat att den faktiska 
förbrukningen på vissa håll är så stor som 30 % högre än den teoretiska Genom att mäta 
gatubelysningen får vi bättre koll på belysningsnätets skick och kan på så vis reinvestera i nätet 
där det behövs. 
Att inte mäta gatubelysningen innebär att Tekniska nämnden inte fullt ut kan tillgodose sig de 
ekonomiska besparingar som görs vid ett utbyte till LED-armaturer. LED-belysning är generellt 
inställd för att effektsänkas nattetid vilket inte tas hänsyn till i beräkningen av energi-
förbrukningen. 
Projektet omfattas även av installation av ett digitalt styrsystem för att tända och släcka 
belysningen vilket kommer underlätta framtida underhållsarbete. Det finns också möjlighet att 
koppla ytterligare funktioner till styrsystemet om det i framtiden skulle blir aktuellt. 
  
Ekonomisk data 
 
När projektet startade hade verksamheten 336 inmatningspunkter som skulle flyttas ut. . För att 
göra detta grävs en kabel från Borås elnäts station till ett nytt skåp. Hittills har ca 180 stycken 
skåp byggts om till en kostnad av ca 30 tkr/st.  
Nätkostnaderna för gatubelysningen kommer öka när man går från ackordsbelysning till att mäta 
abonnemang.   
 
För genomförande av projektet föreslogs i budget 2020 att investeringskostnaden om 12 mnkr 
fördelades över tre år men för 2020, 2021 och 2022 erhölls 2 mnkr/årligen vilket innebar en 
fördubbling av genomförandetiden med samma tilldelning 2024-2025. Under åren 2020-2022 har 
5 mnkr förbrukats inom ramen för projektet. För de behov som föreligger föreslås en tilldelning 
under 2024-2025 på 2,5 mnkr årligen för att inte fördröja genomförandetiden ytterligare. 
 
Efter 2026 kommer fortsatta utbyte att ske för  anläggningar där Vattenfall och SSEL har 
driftansvar vilket omfattar  ca 25 ackordsabonnemang. I projektet ingår även att installera 
styrutrustning för tändning och släckning av belysningen. Med detta system är det möjligt att 



trimma tänd- och släcktiderna och därmed spara energi. Driftansvariga kommer även kunna 
tända upp gatubelysningen med en app när de felsöker vilket effektiviserar underhållsarbetet. 
            
I investeringskalkylen är objektet upptaget till 2,5 mnkr för år 2024 vilket första året ger en 
kapitalkostnad på cirka 188 tkr, inklusive internränta på 2,5 %. 
 

  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker  Projektnamn: Diverse mindre parkinvesteringar 

Investering  5 000 tkr 
Avskrivningstid  20 år/50 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

Upprustning av trappor och parkvägar som kopplar samman eller tillgängliggör park- och/eller 
naturområden. Flertalet av de 150 befintliga trappor som Tekniska nämnden ansvarar för är 
byggda med undantag från gällande byggnormer. Förutom anslutningarnas dåliga standard är de 
även svårframkomliga på grund av bristfällig utformning. 

Förbättringar och underhåll av trädplanteringar i offentlig miljö. Borås trädbestånd behöver ut-
vecklas och utökas för att öka motståndskraft mot klimatförändringar och sjukdomar. Borås 
Stads Trädplan antogs av Tekniska nämnden 2021. För att planen ska kunna uppfyllas krävs inve-
steringsmedel, främst för att återplantera träd. 

Renovering av mindre parkområden är eftersatt i staden. Under 2024 planerar parkenheten för att 
starta ett långsiktigt reinvesteringsarbete för de mindre kvartersparkerna för att säkra tillgången 
till rekreation. 

Realisering av mellanrummen i Viskans park: Större delen av parken kommer att finansieras inom 
andra större investeringsprojekt och/eller av exploatörer. Det kommer dock finnas mindre områ-
den längs med Viskans park som inte infattas av en ny detaljplan eller nybyggnation. För att de 
delarna av parken ska komma upp i samma standard som resterande delar behövs en budgetpost 
där mindre åtgärder kan genomföras för tillse att den linjära parken blir komplett och ansluter öv-
riga anläggningar på ett förtjänstfullt vis.  

Föreslagen årlig investeringsram uppgår till 5 mnkr under planeringsperioden. 

Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder genomförs.  
 
Alternativ 1 
Genomförda satsningar på trappor, nya trädplanteringar, reinvesteringar i eftersatta parkområden 
och befintliga parkstråk som möter Viskans park kommer att kunna genomföras en plan.  
 
Konsekvenser 
Nollalternativ 
Trappor som är i behov av att förbättras kommer inte att åtgärdas och anslutningar till Viskans 
park kommer inte att renoveras. Parkenheten 
 
Alternativ 1 
Tidigare liggande 5 årsplan utökas till att gälla även för 2028 där ytterligare 5 mkr skjuts till 2028 
Förväntade mål och visioner kan genomföras.  
 



Ekonomisk data 
 
Årlig investeringsutgift beräknas till 5 enligt genomförd förnyad kostnadsuppskattning.  
 
Kapitalkostnaden till följd av en investering om 5 mnkr beräknas uppgå till 300 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget inte 
kalkylerad.  
  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker  Projektnamn: Grönområdesplan 

Investering  1 000 tkr 
Avskrivningstid  15 år/100 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

Grönområdesplanen avser bland annat att förstärka, nyskapa samt binda samman spridda grön-
områden i stadsbilden till sammanhängande stråk. Grönområdesplanen kan även med fördel nytt-
jas som stöd vid projektering och anläggning av nya bostadsområden för att säkerställa tillgången 
av grönska i staden. 

Förslag till delprojekt att ingå i Grönområdesplanens kommande revidering: Ramnasjön, 
Tokarpsberg, utvecklingsplan för stadsdelsparker, utveckla stadens resiliens mot klimatföränd-
ringar samt stärka kopplingar mellan befintliga grönstråk för att främja insekters naturliga rörel-
ser. 

Under 2022 och 2023 kommer Grönområdesplanen att revideras för att möta ökade krav i takt 
med att Borås utvecklas och utmaningen för att nå klimatmålen blir allt högre. När planen har re-
viderats kommer högst troligen det årliga äskade investeringsramen att höjas. 

Föreslagen årlig investeringsram uppgår till 1 mnkr under planeringsperioden. 

Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder genomförs.  
 
Alternativ 1 
Genomförda satsningar på i Ramnaparken, Tokarpsberg och utveckling av stadsdelsparker 
kommer att genomföras. Återplanteringar av alléer som påverkats av almsjukan kommer att 
genomföras.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder kommer att genomföras som stärker stadens resiliens mot klimatförändringar och 
arbetet med att förbättra och stärka grönstruktur enligt grönområdesplanen kommer att sättas på 
paus. 
 
Alternativ 1 
Borås kommer att få se förbättringar och reinvesteringar i grönområdena Ramnaparken och 
Tokarpsberg i from av nya trädplanteringar och nyanlagda parkvägar.   
 
Ekonomisk data 
 
Projektet uppskattas till 1 mnkr årligen enligt genomförd förnyad kostnadsuppskattning.  
 



Kapitalkostnaden till följd av en investering om 1 mnkr beräknas uppgå till 80 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget inte 
kalkylerad.  
  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker  Projektnamn: Gåshult byggnader 

Investering  500 tkr 
Avskrivningstid  20 år/30 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

Borås Stad har köpt fastigheten Gåshult 3:3 och bildat ett nytt kommunalt naturreservat under 
2022. Det finns boningshus och ekonomibyggnader som är nedgångna såväl utvändigt och invän-
digt. Avsikten är att byggnaderna ska ingå i reservatsdriften eftersom gårdsmiljön är av stor vikt 
för helhetsintrycket och upplevelsen av reservatet. Tekniska förvaltningen har gjort en överens-
kommelse med Lokalförsörjningsförvaltningen att ansvara för byggnadernas drift och underhåll. 

Avsikten med projektet är att iordningställa gårdsmiljön i reservatet med åtgärder för att öka be-
söksvärdet, tillgänglighetsanpassa byggnaderna, yttre och inre renoveringar av byggnaderna, reno-
vering av sågen samt tillskapande av såväl toaletter som utställningslokal. 

 
Ekonomisk data 

Investeringen beräknas för 2022-2026 till 2 500 tkr varav 500 tkr årligen 2023-2026 

Kapitalkostnaden till följd av en investering om 0,5 mnkr beräknas uppgå till 33 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget inte 
kalkylerad.  

  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker Projektnamn: Handlingsplan för trygga fysiska 
   miljöer 

Investering  3 000 tkr 
Avskrivningstid  20 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

 

De senaste fem åren har önskemål om trygghetsskapande åtgärder ökat markant. Tekniska nämn-
den initierade arbetet med att ta fram ett verktyg inom uppdraget ”Trygga fysiska miljöer” inom 
Brottsförebyggande rådet (BRÅ.) 

Under våren 2022 färdigställdes arbetet Handbok för trygghet i offentlig miljö som är ett verktyg för att 
på ett strukturerat och kunskapsbaserat sätt arbeta med trygghetsfrågan på lång sikt. 

Genom en enskild budget för trygghetsskapande åtgärder kommer nämnden att kunna: 

 Förbättra områden och platser som upplevs som otrygga av invånarna, både genom upp-
rustning och/eller nyprojektering. 

 Genomföra extra satsningar på trygghet inom redan pågående projekt för att på så vis öka 
utväxlingen av satsade medel. 

 Genomföra fler snabba och effektiva punktinsatser, kopplat till felanmälningar och syn-
punkter. 

 Diskutera och uppdatera nulägesbilden av tryggheten i Borås inom redan etablerade me-
toder och forum. 

 Upprätthålla och förbättra kontinuerliga dialoger med invånare, fastighetsägare, verksam-
heter och föreningar för att få en aktuell bild av hur de upplever tryggheten i Borås. 

För att på allvar påbörja arbetet med att öka tryggheten i enlighet med pågående arbete med 
Handlingsplanen för tryggare fysiska miljöer krävs en satsning om 15 mnkr totalt varav 3 mnkr 
årligen under perioden 2022-2026. 

Handlingsalternativ 
Nollalternativ 
Inga åtgärder genomförs.  
 
Alternativ 1 
Förvaltningen kan genomföra planerade insatser för ökad trygghet i offentlig miljö i pågående 
projekt och tillsammans med andra förvaltningar, kommunala bolag och privata aktörer.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder kommer att genomföras som förbättrar tryggheten i offentlig miljö och arbetet med 
att förankra och fördjupa kunskapen om handboken sätts på paus.  
 



Alternativ 1 
I Borås stad kommer tryggheten i den offentliga miljön att öka och förväntningar och krav som 
ställs på förvaltningen från allmänheten möts på ett bra och effektivt sätt.  
 
Ekonomisk data 
Projektet uppskattas till 3 mnkr årligen 2022-2026 enligt genomförd förnyad kostnads-
uppskattning. Kapitalkostnaden till följd av en årlig investering om 3 mnkr beräknas uppgå till 
225 tkr under det första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader 
är i dagsläget ej kalkylerad.  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker Projektnamn: Lekplatser/mötesplatser 

Investering  10 000 tkr 
Avskrivningstid  Ny 15 år/100 år 

Reinvestering 15 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

Tekniska nämnden förvaltar 160 lekplatser. Slitaget på en lekplats är ofta stort och för att upp-
rätthålla säkra anläggningar för kommunens barn ska en lekplats vara funktionsduglig i upp till 15 
år, i enlighet med Tekniska nämndens mål. Lekredskap som inte uppfyller säkerhetskraven måste 
tas bort omedelbart. I dagsläget uppfyller inte nämnden målet att renovera lekplatser vid en ålder 
av 15 år, främst på grund av att antalet lekplatser är för stort i förhållande till tilldelade investe-
ringsmedel under den senaste 10-årsperioden. 

Investerings- och upprustningsplanen för lekplatser underperioden 2022 till 2026 innefattar totalt 
58 lekplatser varav 20 st har åtgärdats under 2022 och 2023. Summan beräknades 2021 till ett to-
talt investeringsbelopp om 48,5 mnkr (20 mnkr är förbrukade under 2022-2023) varav 10 mnkr 
äskas för 2024. 

Önskemål har länge funnits för att förbättra och utöka antalet toaletter som idag finns vid sta-
dens större lekplatser, så kallade utflyktslekplatser. Exempelvis saknar både Ramnaparkens- och 
Sjöboparkens lekplatser en offentlig toalett. Även Annelundsparkens toalett som nu hyrs in behö-
ver ses över och på sikt bytas ut mot en platsbyggd lösning som ägs av kommunen. Beräknat är 
att installation av en toalett kostar mellan 250 tkr och 350 tkr. Från och med 2023 omfattas även 
lekplatsanslaget av nybyggnationer av toaletter. 

Handlingsalternativ  

 
Nollalternativ 
Ingen renovering av lekplatser och omkringliggande miljöer genomförs. Inga nya offentliga 
toaletter uppförs. 
 
Alternativ 1 
Förvaltningen kan reinvestera i 1 utflyktslekplats och 4 kvarterslekplatser och uppföra en ny 
offentlig toalett årligen i park- eller skogsmark.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder kommer att genomföras och stadens allmänna gröna ytor och rekreationsmiljöer 
kommer inte att få den standardhöjning de förtjänar och som efterfrågas. 
 
Alternativ 1 
Annelundsparkens offentliga toalett kommer att bytas ut mot en anläggning som möter 
efterfrågan och förväntningarna i samband med att utflyktslekplatsen renoveras. Byggnaden som 
kommer att uppföras ägs av staden vilket också på sikt ger en lägre driftkostnad eftersom 
nuvarande lösning bygger på att förvaltningen hyr en anläggning som uppförts på platsen.  

 



Lekplatsernas standard kommer att uppdateras och staden kan garantera en säker lekmiljö på 

ytterligare 5 av stadens 160 lekplatser.  
 
Ekonomisk data 
 
Projektet uppskattas till 10 mnkr årligen 2024-2028 enligt genomförd förnyad 
kostnadsuppskattning.  
 
Kapitalkostnaden till följd av en årlig investering om 10 mnkr beräknas uppgå till 894 tkr under 
det första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget 
inte kalkylerad.  
  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker  Projektnamn: Klimatanpassningsinvesteringar 

Investering  5 000 tkr 

Avskrivningstid  30 år 

Klimatanpassningsinvesteringar avser olika åtgärder för att motverka negativa effekter av klimat-
förändringarna. Exempel på åtgärder kan vara iordningsställande av dagvattenanläggningar i park- 
och naturmark, klimatsäkring av park- och gångvägar, reinvestering av park- och gångvägar/grus-
ytor efter skyfallsskador, anlägga våtmarker och dammar och andra fördröjande åtgärder, 
återvätning av dikad skogsmark och klimatanpassade skogsodlingsmetoder.  

Även plantering av träd, busk- och brynbestånd i park- och naturmiljöer i mindre växtkvalitéer 
men i stora antal kan ingå för att binda koldioxid, rena luft och vatten samt förbättra luftkvalitén i 
urbana och semiurbana områden. Valen av växter baseras på kunskapen om vad som krävs för 
att möta framtidens klimat.  

Årligen är nämndens budget 5 mnkr för dessa åtgärder. 

 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder genomförs.  
 
Alternativ 1 
Förvaltningen kan utföra föreslagna åtgärder.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder genomförs och stadens motståndskraft mot klimatförändringar förblir oförändrad.  
 
Alternativ 1 
Verksamheten rustar sina anläggningar för att klara av att stå emot ett förändrat klimat med 
normala kostnader för drift och underhåll som följd.  
 
Ekonomisk data 
 
Projektet uppskattas årligen till 5 mnkr enligt genomförd förnyad kostnadsuppskattning.  
 
Kapitalkostnaden till följd av en årlig investering om 5 mnkr beräknas uppgå till 292 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget inte 
kalkylerade.  
  



 

Investeringar som lo per o ver flera a r 



Investeringsbudget 2024 
 

Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Attraktiv stad 
  
 
Investering  2 000 tkr 
Avskrivningstid  100, 40, 15 år 
 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
 
För den fortsatta förnyelsen av stadskärnan finns ett behov av att hitta en samsyn bland de ak-
törer som finns inom centrum och fortsätta det framgångsrika samarbetet som präglat 
utvecklingen av stadscentrum i de hittills genomförda projekten. Upprustning har bland annat 
skett av Stora Torget, Hötorget, Sandwalls plats, Stora Brogatan, Lilla Brogatan samt 
Västerlånggatan. I visionen ”Visionen om framtidens Borås” betonas vikten av ett tryggt och 
snyggt Borås med inbjudande mötesplatser i stadens offentliga miljöer. 
 
Inför Borås stads 400 års jubileum var planeringen att iordningsställa platsbildningen Posttorget 
intill kvarteret Eko10 bakom gamla ”Postenhuset” samt omkringliggande gator. Projektet var 
tänkt att starta 2020 men till följd av att marken inte var tillgänglig på grund av 
ombyggnadsarbetena på fastigheten påbörjades gatuarbetena under 2021 med färdigställande 
under 2022. Ombyggnad av Torggatan föregicks av ledningsarbeten och blev klart hösten 2022.   
Tidigare aviserade upprustningsarbetena på Hallbergsplatsen skjuts på framtiden då utbyggnad 
aviserats såväl på kvarteret Morfeus intill Danske Bank som i kvarteret Pallas, Pallas Tower. 
 
Åtgärder enligt utredningen ”Stadstrafikens bussar genom centrum och storhållplatser” som 
beslutats av Kommunstyrelsen kan initiera ombyggnad av Allégatan kommande år. I avvaktan på 
besked om kollektivtrafiken framtida trafikering har ett samarbete inletts med Centrumfastighets-
ägarna i Borås och Swedbank i syfte att förbättra tryggheten och attraktiviteten längs Allégatan 
genom att ta fram en belysningsutredning för gatan där gatubelysning och fasadbelysning ska 
samverka i syfte att öka attraktiviteten längs gatan. Utredningen gjordes under 2022 och de 
åtgärder som blir aktuella kommer parterna svara för sina respektive delar. Framtaget förslag till  
förbättring av gatubelysningen utförs under 2023. 
 
Ombyggnad av Allégatan blir aktuellt när Nybron byggts om vilket planeras till tidigast 2026.  
  
  



Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Utveckling av centrummiljön sker sektoriellt genom varje huvudmans försorg utan någon gemen-
sam samsyn eller gemensamt måldokument. Centrumstrukturens utveckling kommer att bli svår 
att styra och få ett helhetsgrepp om. 
 
Alternativ 1 
Genom att skapa en gemensam plattform för samtliga intressenter inom centrum finns 
förutsättningar att få en kontrollerad och önskad utveckling av centrumstrukturen. Med ett 
handlingsprogram för aktuella projekt som redovisar prioritering och finansiering kan man 
tillskapa en mera målinriktad och kontinuerlig utveckling av centrummiljön än vad som tidigare 
var möjligt. Redan anslagna medel med ett tillskott av 2 mnkr under 2024 bedöms tillräckliga för 
att finansiera åtgärder under 2023 och 2024. 
 
Ekonomiska data 

 
Objektet är beräknat till 2 mnkr år 2024. Investeringen ger första året en kapitalkostnad på cirka 
106 tkr, inklusive internränta på 2,5 %.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Investeringsbudget 2024  
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Diverse mindre gatu- 

och broarbeten 
 
Investering  14 000 tkr 
Avskrivningstid  100, 70, 30, 25, 10 år 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Projektet avser ombyggnads- och nyanläggningsarbeten som ur investeringssynpunkt är av 
mindre omfattning.  
 
Problembeskrivning och mål 

 
I trafiksäkerhetsarbetet har begreppet ”Nollvisionen” fått en central och viktig betydelse. Inne-
börden i visionen, att ingen skall dödas eller skadas så svårt att man får bestående men, innebär 
ett helt nytt synsätt på transportapparaten i tätort. Vid trafiksäkerhetsarbetet måste särskild hän-
syn tas till de oskyddade trafikanterna eftersom de oftast hör till de mest sårbara i trafiksystemet 
och samtidigt saknar det skydd som personer i fordon har. 
 
Det övergripande målet inför framtiden är att skapa det trafiksäkra samhället i enlighet med noll-
visionen och i övrigt åstadkomma ett hållbart transportsystem där den negativa påverkan på 
miljön minimeras. Målet kan uppnås med åtgärder inom ramen för ”Diverse mindre gatu- och 
broarbeten” som syftar till att: 
 
- förbättra framkomligheten 
- öka trafiksäkerheten 
- förbättra överskådligheten av trafiksystemet 
- mildra effekten av miljöstörningar i form av buller och avgaser på omgivningen 
- förbättra förutsättningarna för kollektivtrafiken 
- höja kvalitén på trafikmiljön genom miljöupprustning. 
 
I egenskap av väghållare är man enligt gällande lagstiftning (Byggnadsverkslagen, BVL) skyldig att 
garantera trafikanterna full säkerhet genom att antingen underhålla broarna så att dess egenskaper 
bevaras eller begränsa tillåten last för att säkerställa lagkravet eller som en sista utväg stänga bron 
för trafik.  
 
Följande åtgärder föreslås samt i vilket syfte insatserna görs: 
 

 Trafiksäkerhetsåtgärder (1.500 tkr) 
Under år 2024 kommer det att finnas ett fortsatt behov av att öka trafiksäkerheten genom 
fartdämpning vid övergångsställen, gångpassager och korsningspunkter. Reinvestering av 
linjemarkeringar i trafikmiljön bidrar också till ökad trafiksäkerhet bl.a. i cirkulationsplatser, 
på övergångsställen och visuellt i mörker. 

 

 Reinvestering gångbanor (1.000 tkr) 
I samband med utförandet av underhållsbeläggningar finns ett behov av att rätta till låga eller 
trasiga kantstöd mot gångbanor.  
 
 

  



 Cirkulationsplatser Druveforsvägen (7.000 tkr) 
Framkomligheten längs Trandögatan har i hög grad påverkats av utvecklingen av 
handelsområdet vid ICA-Maxi. Utmed Druveforsvägen har bostäder i stor omfattning byggts 
och ytterligare byggnation planeras inom området. Gässlösavägen har ökat i betydelse i 
trafiknätet sedan riksväg 27 byggdes i ny sträckning. Detta tillsammans med stadens planer 
för utveckling av Gässlösaområdet påkallar förbättringar i trafiknätet inför framtiden. Genom 
att anlägga cirkulationsplatser i korsningarna med Trandögatan och Gässlösavägen kommer 
enligt utförda trafikanalyser framkomligheten för såväl bil- som kollektivtrafik förbättras 
påtagligt. Ur trafiksäkerhetssynpunkt kommer korsning av cykeltrafik bli tydligare och bättre.  

 

 Reinvestering vägvisning/trafikskyltar (2.000 tkr) 
Äldre skyltar för vägvisning/vägmärken behöver bytas ut för att fylla sitt syfte som 
vägledning för trafiken. Speciellt vid mörker blir synbarheten sämre på äldre skyltar som 
tappat reflexverkan med åren. Genom att avsätta en budget årligen kan ett successivt utbyte 
av äldre vägvisningsskyltar/vägmärken ske till gagn för våra trafikanter.  

 

 Markvärmecentraler, fiberanslutning (2.500 tkr) 
Styrningen av markvärmeanläggningar i centrum utförs av Borås och Energi och    
Miljö via telenätet. Då Telias markförlagda nät kommer att fasas ut behöver upp- 
koppling kunna ske på annat sätt. Borås Energi och Miljö har gjort en översyn av 
anläggningarna och för styrning av markvärmecentralerna erfordras att dessa an- 
sluts via fiber. Totalt berörs 9 markvärmecentraler av investeringen. 

                                                                                                                                                                                                                      
  
Framtida projekt: 

 

 Centralbron   
Ombyggnad/nybyggnad av Centralbron har avvaktats med hänsyn till stationsläge för 
Götalandsbanan/höghastighetsbanan . Då besked om sträckningen av järnvägen genom 
Borås bestämts  kommer reparation/ombyggnad av Centralbron att ingå som en del av 
omdaningen av stationsområdet. Ombyggnad/nybyggnad av Centralbron kommer att 
samordnas med Trafikverkets arbeten med spårområdet under bron. Nämnden planerar att 
genomföra en förstudie av brons placering och utformning under 2024 om tilläggsanslag 
beviljas inom Tekniska nämndens driftbudget. Centralbron utgör en del av en förstudie för 
hela områden mellan Magasinsgatan och Norrbylånggata som kommer att utföras av 
Samhällsbyggnadsförvaltningen.    

 
 

 Cirkulationsplats Åsvägen/Gamla Brämhultsvägen 
Vid Tekniska nämndens tidigare genomförda medborgardialog på Hässleholmen var fokus på 
trafiksäkerheten inom området. Som ett resultat av dialogen byggdes under 2017/2018 
cykelbana längs Åsvägen mellan Brämhultsvägen och Fjärdingsskolan. För att dämpa farten 
på Åsvägen diskuterades även att skapa entréer till området som på ett tydligare sätt 
uppmanar till lägre hastighet. Anläggande av en cirkulationsplats vid Gamla Brämhultsvägen 
dämpar farten och ger en tydligare signal om var bostadsområdet börjar. Nämnden planerar 
att genomföra projektet i samband med detaljplanearbete för området utmed gamla 
Brämhultsvägen.  

 
  



Konsekvenser 
 
Nollalternativ  
Om föreslagna åtgärder inte genomförs kommer dagens problem att kvarstå samt leda till 
försämrad trygghet, säkerhet och framkomlighet i takt med att trafikarbetet ökar. För broarna 
innebär uteblivna åtgärder kapitalförstöring. 
 
Alternativ 1  
Genomförande av föreslagna åtgärder innebär att trafiksystemet i dessa punkter anpassas till 
rådande förutsättningar och trafiksystemens tydlighet, säkerhet och framkomlighet förbättras. För 
broarna innebär reinvesteringen att dess konstruktion kan säkerställas och därmed undviks dyra 
reparationskostnader för framtiden. Satsningen säkerställer trafikanternas krav på komfort och 
säkerhet. 
Tekniska nämnden föreslår att 14 000 tkr avdelas för utförande av beskrivna åtgärder under 2024. 
 
Ekonomisk data 
I upprättad investeringskalkyl är för objektet upptaget 14 mnkr år 2024. Investeringen ger första 
året en kapitalkostnad på cirka 1 105 tkr, inklusive internränta på 2,5 %. Driftkostnaderna 
beräknas inte öka väsentligt. 



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Gång- och cykelvägar 
 
Investering  20 000 tkr 
Avskrivningstid  100, 30 år 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
 
Utbyggnad av gång- och cykelvägar (GC) syftar i första hand till att skapa trafiksäkra förbindelser 
för de oskyddade trafikanterna. Enligt genomförda undersökningar är cyklisterna en mycket 
utsatt trafikantgrupp.  
  
Strävan skall vara att få genomgående GC-stråk av hög standard. För ytterkommundelarna antog 
Kommunfullmäktige år 1997 en GC-plan och för centralorten antogs en GC-plan under år 2001. 
Dessa planer har tidigare legat till grund för utbyggnaden inom kommunen. Under 2016 
beslutades en ny plan för framtida utbyggnad av cykelvägnätet av Kommunfullmäktige som 
samtidigt gav Tekniska nämnden i uppdrag att besluta om framtida Cykelplaner som löper över 
två år i taget. I december 2021 beslutade Tekniska nämnden utbyggnaden av cykelvägar för åren 
2022-2023. Cykelplanen för åren 2024-2025 är under utarbetande och kommer att beslutas av 
Tekniska nämnden i slutet av 2023. Den av Kommunfullmäktige antagna Cykelstrategin för 
Borås anger: ”Kommunens mål för cykeltrafik är att cykelresornas andel ökar från tre procent till 
tolv procent år 2040. Ett delmål är att andelen till 2030 ökar till nio procent som ungefär 
motsvarar dagens riks-genomsnitt.” Ett viktigt medel för att nå målet är utbyggnad av 
cykelinfrastrukturen. 
 
Nollvisionen, som har som mål att ingen ska dödas eller skadas allvarligt i trafiken i framtiden, 
har i detta sammanhang lanserat en förändring av åtgärdsstrategin. För att nå visionens mål måste 
ett långsiktigt synsätt och en samtidig satsning på trafikanterna, fordonen och miljön prägla det 
fortsatta trafiksäkerhetsarbetet. Vid ett långsiktigt synsätt på trafiksäkerheten kommer 
systemåtgärder före punktåtgärder. 
 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ  
Föreslagna utbyggnader av GC-vägnätet genomförs ej. 
 
Alternativ 1  
 
Nedan beskrivs föreslagna åtgärder till cykelplanen för år 2024: 

1. Engelbrektsgatan/Vegagatan, delen Vedensgatan-Döbelnsgatan 
2. Fjällgatan, del 2 , delen Hällegatan-Göteborgsvägen 
3. Stenbocksgatan/Olovsholmsgatan, delen Döbelnsgatan-Brahegatan 
4. Hybergsvägen, delen Brämhult-väghållningsgräns 
5. Idrottsgatan/Erikslundsgatan, delen Ålgårdsvägen-Skaraborgsvägen 
6. Cykelöverfarter , cykelstråk Fristad och Brämhult 
7. Parkering för cyklar 
8. Reinvestering i äldre befintliga gång- /cykelvägar 

 



Konsekvenser  
 
Nollalternativ  
Om en fortsatt utbyggnad av cykelvägnätet inte verkställs kommer sannolikt olyckorna med 
cyklister inblandade att öka i takt med ökat cyklande. Ur trafiksäkerhetssynpunkt är det viktigt att 
erhålla ett sammanhängande cykelvägnät separerat från biltrafik. Tekniska nämnden med ansvar 
för trafiksäkerheten utmed det kommunala vägnätet kommer att ha svårt att svara upp mot 
målformuleringen i Nollvisionen och det mål som Kommunfullmäktige har beslutat enligt 
Cykelstrategin.  
 
Alternativ 1  
Utbyggnad och reinvestering av cykelvägnätet görs enligt den av Tekniska nämnden beslutade 
Borås Stads Cykelplan. Föreslagna åtgärder innebär att framkomligheten och säkerheten för 
cyklisterna kommer att öka utmed de ombyggda sträckorna. Utbyggnaden innebär också 
förutsättningar för att fler ska välja cykeln som transportmedel för att nå målet om att öka 
andelen cykelresor till 12 % år 2030. 

 
Tekniska nämnden föreslår att 20 000 tkr avdelas för utbyggnad av cykelvägar under 2024 
 
 
Ekonomiska data 
 
I upprättad investeringskalkyl är för objektet upptaget 20 mnkr år 2024. Investeringen ger första 
året en kapitalkostnad på cirka 1 050 tkr, inklusive internränta på 2,5 %. Drift- och 
underhållskostnaden beräknas öka med 200 tkr per år enligt nedan. 
 
Ökade driftskostnader:                               3 000 m * 3 m * 15 kr/m²,år          = 135.000 
Ökade underhållskostnader, beläggning:          (3 000 m * 3 m * 150kr/m²)/20 år  =   67.500 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Ny kollektivtrafik 

(stadstrafiken)  
Investering  3 000 tkr  
Avskrivningstid  100, 70, 30, 10 år 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
  

Borås Stad och Västtrafik har tidigare arbetat fram ett utkast till ny stadstrafik som skulle ha varit 
fullt utbyggt till år 2013. Denna har delades in i fyra etapper med start år 2010.  
 
Under åren 2010 och 2011 har i första hand mindre åtgärder utförts i form av 
hållplatsombyggnader. Under 2012 har ytterligare hållplatser iordningsställts samt två nya 
cirkulationsplatser på Sven Eriksonsgatan respektive Repslagaregatan skapats för att öka 
framkomligheten för kollektivtrafiken. Hållplats-utbyggnaden fortsatte år 2013 inom Viared. 
Under år 2015 anlades bussgata längs Åsbogatan mellan Kungsgatan och Allégatan. Ombyggnad 
av kollektivtrafikterminalen vid Södra Älvsborgs Sjukhus färdigställdes under 2017. Under 2021 
påbörjades arbetena med att flytta ut kollektivtrafikterminalen i Knalleland till Skaraborgsvägen. 
Arbetena färdigställdes våren 2022. 
 
I investeringsbudgeten 2022 erhöll Tekniska nämnden anslag för ombyggnad av bussterminalen 
på Södra Torget, arbetet var klart i maj  2023. 
 
I februari 2018 beslutade Kommunstyrelsen i enlighet med rapporten ”Stadstrafikens bussar 
genom centrum och storhållplatser” bl.a. att trafiksäkerheten och tillgängligheten ska förbättras 
på Södra Torget samt att hållplatsen vid Krokshallstorget anpassas till den utökade busstrafik 
som blivit till följd av att de regionala bussarna inte längre passerar Södra Torget. Vid behandling 
av budgeten för 2020 beslutade Kommunfullmäktige att se över tidigare utredning av framtida 
trafikering av kollektivtrafiken i Borås.  
 
Efter samråd med Västtrafik föreslås följande större utbyggnadsplaner under 2023: 
 
Efter samråd med Västtrafik föreslås följande större utbyggnadsplaner under 2024: 
 

 Fortsatt tillgänglighetsanpassning av busshållplatser 
 

För att nå målet om full tillgänglighet i kollektivtrafiken behöver ytterligare ett antal 
hållplatser byggas om. Utbyggnadsordningen prioriteras i samråd med Västtrafik. För 
hållplatsåtgärder under 2024 föreslås att medel anslås för ombyggnation för sex 
tillgänglighetsanpassade hållplatser med högt kantstöd, ledstråk och kontrastmarkeringar.  
 
Hållplatserna som föreslås bygga om : 
Borås Resecentrum läge K och L ligger på Sven Eriksonsplatsen  och trafikeras av                       
linjerna 2, 3, 5, 6, 8, 19, 20 och 31,  Prognosgatan är belägen  i industri- och verksamhetsområdet 
Viared västra och trafikeras av linje 20 där en stor del av resenärerna är arbetspendlare från Borås 
centrum samt  Söderbro läge C och D som ligger på Druveforsvägen i direkt anslutning till Borås 
centrumkärna och trafikeras av linje 2 och 7. 
  
 



Hållplatserna Borås resecentrum och Prognosgatan är inte fullt tillgänglighetsanpassade vad gäller 
kantsten, ledstråk och kontrastmarkering. Hållplats Söderbro saknar god allmänbelysning på 

hållplatsytorna. Genom att bygga om och tillgänglighetsanpassa hållplatserna samt komplettera 
med god belysning skapas tillgängliga och trygga hållplatser för samtliga resenärer. 
Tekniska nämnden föreslår att 3 000 tkr avdelas för kollektivtrafikåtgärder under 2024 
 
Framtida projekt 
 

 2024/2025: Utbyggnad av busshållplatser vid Krokshallstorget 
 
Ekonomisk data 
 
Kapitalkostnaden för de 3 mnkr som objektet upptas till för år 2024 uppgår första året till 180 tkr 
inklusive internränta på 2,5 %. Kostnaden för drift- och underhåll kommer endast att påverkas 
marginellt då befintliga ytor kommer att omdisponeras. 
 



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Upprustning av 

centrummiljöer 
 
Investering  0 tkr 
Avskrivningstid  100, 40, 15 år 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
Ursprungligen var investeringsmedlen avsedda för upprustningsåtgärder i tätorterna utanför 
centralorten. I budget år 2002 breddades möjligheten att även använda anslagna medel till 
åtgärder i stadsdelscentra i centralorten. Hittills har centrumupprustningsåtgärder gjorts i 
Sandared (tågperrong/infartsparkering), Viskafors (torg), Fristad i två etapper (torg), Sjöbo Torg 
två etapper, Dalsjöfors centrum, Trandareds Torg och Torstenssonsgatan. Under 2017/2018 
byggdes Östgötagatan på Norrby om till gågata för att öka attraktiviteten och stärka centrum-
funktionen i stadsdelen. I centralorten utfördes upprustning av Sjöbo Torg under 2019/2020.  
 
Utanför centralorten kvarstår behov av Centrumupprustning i Sandared där detaljplan föreligger 
och Sjömarken där planprogram har varit ute på samråd 
 
Handlingsalternativ 
Nollalternativ  
Om inga åtgärder vidtas kommer centrumproblemen att bestå i dålig miljö samt oklara 
förhållanden när det gäller markanvändning och parkering.  
 
Alternativ 1  
Insatser görs inom allmän platsmark. Planer med kostnadsberäkningar utarbetas för genomför-
ande av miljöförbättrande åtgärder i tätorterna och stadsdelscentra. Genomförandet kommer att 
ske under flera år.  
 
Konsekvenser 
Nollalternativ 
De brister som upplevs i centrummiljöerna som finns inom tätorterna och centralorten kommer 
att bestå med otrivsel och oklara funktionssamband i centrumstrukturen. 
 
Alternativ 1 
Genom åtgärder som syftar till att klargöra en ytas funktion och användningssätt kan en ordnad 
centrumstruktur åstadkommas med grönskande planteringar och en funktionell trafikmiljö. Här-
igenom ges förutsättningar för livskraftiga centrummiljöer som präglas av trivsel och god 
tillgänglighet till glädje och nytta för kommunens invånare. 
 
Ekonomisk data 
Under 2019/2020 utfördes upprustning Sjöbo Torg. För 2023 finns ca 5,9 mnkr tillgängliga. 
Redan anslagna medel bedöms tillräckliga för att finansiera åtgärder under 2023 och att skapa 
utrymme för framtida centrumupprustningsåtgärder varför inga ytterligare medel begärs för 2024.  
 
                       

 
 
 



Investeringsbudget 2024 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Ny Nybro, kajmurar 

mot gata/parker 

 
Investering  56 000 tkr 
Avskrivningstid  70, 25 år 

 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 
 
Cityringen kommer att spela en viktig roll i det framtida vägnätet i Borås som den innersta 
matningen till centrum. Förhoppningsvis kommer det framtida vägnätet även att innehålla yttre 
ringar för att fördela trafiken till och från centrum. 
 
Redan idag finns ett behov att förbättra kvalitén på Cityringen genom att eliminera den flaskhals 
som Nybron utgör.  
 
Befintlig Nybro över Viskan har fel riktning med hänsyn till att Cityringen och korsningen med 
Västerlånggatan är otydlig till sin funktion. Genom att ändra brons riktning mot 
Yxhammarsgatan förbättras framkomligheten på Cityringen som också ger bättre förutsättningar 
för kollektivtrafiken att trafikera den mest robusta förbindelsen i city. 
 
Nuvarande bro är utrustad med lägre murelement för att förhindra biltrafik att komma ut på 
gångbanorna då bärigheten är lägre på kanterna av bron. Det är därför också ur 
säkerhetssynpunkt till fördel att bygga en ny bro för att minimera risken för en olycka. 
 
Etapp 1 av projektet: gångstråket mellan Resecentrum och Kongresshus/Högskola samt 
ombyggnad av Robert Nilssons färdigställdes 2019 med undantag av gångbanan längs banvallen 
utmed Sven Eriksonsgatan som kommer att byggas i nästa etapp i anslutning till utbyte av 
Nybron. 
 
Under 2022 kommer projektering att utföras med upphandling kring årsskiftet 2022/2023 varpå 
byggnation följer 2023/2024. Byggtiden beräknas till ca 1,5 år. 
 
Projektering och framtagande av förfrågningsunderlag är inne i slutfasen med planerad 
upphandling hösten 2023 varpå byggnation följer. Byggtiden beräknas till ca 2 år. 
 
Godkänd utgift för projektet är 56 mnkr. Tekniska nämnden framhöll i budget 2020 att 
kostnaderna sannolikt kommer att bli högre. En förnyad genomgång av projektet pekar på att 
ytterligare ca 24 mnkr behöver tillföras kostnadsramen för projektet. Tillkommande kostnader 
består dels av åtgärder som inte ingick i ursprungligt projekt i samband med kongresshusbygget 
dels beslutade länsstyrelsen  om utökad Miljökonsekvensbeskrivning(MKB) samt att mark-
undersökningar som utförts givit vid handen att markförstärkningsåtgärder erfordras utmed 
strandlinjen mot Viskan. Kostnadsbedömningen är dock fortfarande osäker med hänsyn till vad 
som tidigare framhållits vad gäller kostnader för rivning av befintlig bro, tillfälliga åtgärder under 
byggnadstiden samt åtgärder enligt villkoren i domen från Mark- och miljödomstolen.  
 
Med hänvisning till förnyad kostnadsuppskattning av projektet bedöms totalkostnaden för 
projektet bli ca 80 mkr. Hänsyn har i detta sammanhang inte tagits till omvärldsfaktorer som 
påverkar  världsmarknadspriser på drivmedel och byggmaterial.  



 
 
 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder vidtas. 
 
Alternativ 1 
Nybron rivs och en ny bro anläggs över Viskan med riktning mot Yxhammarsgatan. 
Kajmurar byggs mot Viskan vid breddning av Sven Eriksonsgatan och strandskoningar anläggs 
mot Tore G Wärenstams park och Nybroparken. 

 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Bron får vara kvar i befintligt skick ytterligare en tid och kommer att på sikt behöva 
renoveras. Risken för biltrafik till följd av sämre bärighet på gångbanorna finns kvar.  
 
Gångstråket från Resecentrum till Kongresshus/Högskola anläggs ej varvid besökande/gående 
som tar närmaste vägen kommer att fortsätta gå på gräsremsan utmed järnvägsbanken vilket inte 
är lämpligt ur ett trafiksäkerhetsperspektiv.  Den rådande bristfälliga släntstabiliteten mot Viskan 
kommer att bestå. 

 
Alternativ 1 
Ny bro ger ökad framkomlighet på Cityringen och tydliggör funktionen med korsande trafik. 
Gångstråket mellan Resecentrum och Kongresshus/Högskola lyfts fram och erbjuder besökare 
en attraktiv och gen förbindelse. Släntstabiliteten mot Viskan säkerställs. Planen är att projektet 
utförs under 2023-2025. Ytterligare 24 mnkr behöver tillföras projektet. Osäkerheten kring 
stigande världsmarknadspriser på drivmedel och byggmaterial har inte beaktats i kalkylen. 
 
Ekonomisk data 

 
Kostnaden för hela projektet uppskattas till 80 mnkr enligt genomförd förnyad 
kostnadsuppskattning.  
 
Kapitalkostnaden till följd av hela investeringen beräknas uppgå till 3 760 tkr under det första 
året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är inte kalkylerad i 
dagsläget.  

  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker  Projektnamn: Fristads nya Stationspark 

Investering  6 000 tkr 
Avskrivningstid  15 år/100 år 

 

Under hösten 2022 har projektet startat om tack vare att Borås stad och Trafikverket har tecknat 
ett avtal att reinvestera i en säker gång- och cykelpassage i befintlig vägtunnel under järnvägen. 
Det innebär i förlängningen att arbetet med Fristads nya stationspark åter kommit igång. Under 
hösten/vintern 2022 har en ny entré till parkområdet uppförts i samband med Trafikverkets ar-
bete med gång- och cykelbanan längst med vägen till Vårgårda. 

Positivt är också att utvecklingen av resten av parken inte längre är beroende utav Trafikverkets 
tidsplan och budget för att verkställas. Parken har projekteras under hösten 2022 och våren 2023 
och byggnationen har startat med att en anslutande trappa ned från parken till gång- och cykelba-
nan färdigställs. Fristads nya stationspark kommer bland annat att innehålla en större lekplats, ett 
utegym samt en större yta för skateboard, BMX och kickbike. Arbetet med att förverkliga parken 
beräknas pågå fram till och med årsskiftet 2024/25. 

Tidigare äskade medel flyttas med till 2024. 

Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Inga åtgärder vidtas. 
 
Alternativ 1 
Stationsparken uppförs i ett nytt läge väster om spårområdet och i parken återfinns aktiveter så 
som utegym, en större lekplats, ytor för skate samt större sammanhängande planteringar och 
öppna gräsytor. Belysta parkvägar kommer också att anläggas.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Ingen park uppförs och Fristad kommer stå utan en stadsdelspark med tillhörande aktiviteter.  
 
Gångstråket mellan Fristad centrum och Folkhögskolan på Heden kommer inte att förbättras. 
 
Alternativ 1 
Fristads nya stationspark invigs under hösten 2024 innehållande planerade aktiviteter.  
 
Ekonomisk data 
 
Projektets totalutgift uppskattas till 10 mnkr enligt genomförd förnyad kostnadsuppskattning där 
kommunen står för 6 mnkr och Framtid Fristad söker bidrag och/eller sponsring för sin del 
lokalt.  
 
Kapitalkostnaden till följd av hela investeringen om 6 mnkr beräknas uppgå till 482 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget inte 
kalkylerad.   



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker  Projektnamn: Kronängsparken 

Investering  25 000 tkr 
Avskrivningstid  15 år/100 år 
 
Projektbeskrivning 

Byggstart av etapp ett för Kronängspaken skedde hösten 2022 med fokus på fotbollsplanen och 
området närmst spelytan men har sedan start dragits med förseningar. Orsaker till projektets för-
sening har bland annat varit rådande markförhållanden och Länsstyrelsens krav på sanering som 
genomförs under sommar 2023. Samt att byggnationen av områdets nya förskola har försenats 
och arbetet med att verkställa Kronängsparken har fått invänta politiskt beslut i frågan om antalet 
elevplatser.  

Etapp ett är planerad att färdigställas under 2023 med förutsättningar att först marksaneringen 
och därefter fotbollsplanen kan slutföras. Etapp två kommer att starta under våren 2024. Etapp 
tre i Kronängsparken beräknas stå klar 2025. Den tredje etappen är främst beroende av hur Bo-
städer i Borås projekt fortgår samt utvecklingen av Norrbyhusets omvandling från förskola till 
mötesplats. 

Sedan tidigare godkända investeringsutgift uppgår till 25 mnkr efter föregående års budgetäs-
kande om ytterligare 7 mkr. Ej förbrukade medel 2023 flyttas med till nästkommande år.   

Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Kronängsparkens etapp 1 och troligen också etapp 2 kan genomföras för tidigare äskade medel. 
Etapp 3 kommer inte att kunna genomföras vilket får till följd att ett eventuellt nytt hus för 
studentbostäder med förskola i bottenplan kommer att uppföras i befintlig parkmiljö. Utan att 
angränsande ytor kan uppföras och renoveras.  
 
Alternativ 1 
Kronängsparken kan genomföras enligt plan i samtliga 3 etapper och bli en del av Viskans park 
samt att Norrby blir den stadsdel där stadsbyggnadsprogrammet först förverkligas.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Kronängsparken renoveras inte och utlovade förbättringar med avseende på trygghet och 
rekreation kan inte genomföras. Viskans park som stråk genom stadsdelen Norrby kommer inte 
att byggas klart inom planerad tidsram. Etapp 1 och troligen etapp 2 kan genomföras med 
kraftiga anpassningar som följd. Etapp 3 stryks.  
 
Alternativ 1 
Kronängsparken uppförs enligt plan och Norrbyborna får den stadsdelspark som de väntat på 
och varit i behov av under årtionden.  
 
  



Ekonomisk data 
 
Totalutgiften för hela projektet uppskattas till 25 mnkr enligt genomförd förnyad 
kostnadsuppskattning.  
 
Kapitalkostnaden till följd av hela investeringen om 25 mnkr beräknas uppgå till 2 008 tkr under 
det första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget 
inte kalkylerad.  

 

  



Investeringsbudget 2024 

Program 373 Parker   Projektnamn: Viskans park 

Investering  90 000 tkr 
Avskrivningstid  15 år/100 år 
 
Projektbeskrivning 

I mars 2021 antogs stadsbyggnadsprogrammet Staden vid parken av ett enhälligt Kommunfullmäk-
tige. I samband med att Borås firade 400 år fick den linjära parken namnet Viskans park efter en 
nomineringsprocess med efterföljande omröstning bland boråsarna.  

Arbetet med att kora en vinnare i gestaltningstävlingen "Mittpunkten" genomfördes under åren 
2021-22. Nyréns arkitekter med sitt bidrag Viskning vann att tillsammans med Borås stads pro-
jektansvariga gestalta och projektera Viskans parks första etapp. Projektet som startar vid och in-
nefattar Hallbergsbron, löper vidare i sydlig riktning genom Stadsparken, över det som i dag om-
nämns som Mariekulle för att slutligen korsa Sven Erikssonsgatan och angöra Pulsens via 
Anskars kulle. Under 2023 har projektet uppfört delar av Mittpunktens dragning genom Stads-
parken, och en ombyggnation av Hallbergsbron som binder samman parken med Centrum. 

Tillsammans med Pulsen Fastigheter har Borås stad under 2021 drivit en arkitekttävling för att 
utse ett team som kommer att ta fram en ny detaljplan för kvarteret runt Pulsen (Astern, Norsen 
och Blåklinten m.fl.) samt projektering och gestaltning av samma kvarter. Viskans park har varit 
en av hörnstenarna i projektet och kommer när det står klart vara en stor tillgång till hur det ut-
formas, upplevs och möjliggör säkra och trygga rörelser under dygnets alla timmar. Planerad möj-
lig byggnation är först under 2026-27. 

Nedan listas kända detaljplaner som är prioriterade av Samhällsbyggnadsnämnden och som an-
gränsar till Viskans park inom investeringsbudgetens tidsram. Angiven tidpunkt är då respektive 
detaljplan planeras ha vunnit laga kraft för att sedan övergå i projektering- och byggfas: 

 Morfeus, hyresrätter Centrum, 2024 
 Viskaholm, bostadsrätter Centrum, 2024 
 Getängen5, 22 och 23, nya bostadskvarter i Getängen, 2025 
 Astern, Norsen och Blåklinten m.fl. kontor Centrum, 2026 
 Gässlösa, utveckling av hela stadsdelen ifrån industri till bostäder, 2027 

Följande delprojekt kommer att prioriteras för Viskans park under 2024: 

 Färdigställande av Mittpunkten, iordningställande av Hallbergsbron samt utbyggnad av 
bryggan norr om Viskan, söder om Grand hotell. 

 Utveckling och iordningställning av Viskaslänten, Göta för att koppla samman stadsdelen 
Göta med Gässlösa samt Fredriksborgskolan. 

 Pollineringsprojektet längst med Viskans park fortlöper enligt plan under 2024 och kom-
mer att färdigställas under våren 2025. 

 Evedalsgatan, i samband med att byggnation av ny ishall startar kommer gatan att omda-
nas med focus på oskyddade trafikanter, förbättrad koppling till Viskans strand, skapa 
ytor för aktiviteter kopplade till ishallen samt se över möjligheterna att skapa ett torg. 

 Utveckling av park- och bostadsområdet mellan Norrby torg och Billdalsgatan tillsam-
mans med Bostäder i Borås och föreningslivet på Norrby.  



 Västerängsgatan, utveckling av kopplingen mellan naturreservatet Rya Åsar och Viskans 
park. Fokus läggs vid att utveckla allmänplats vid Västerängsgatan och att tillgängliggöra 
Viskans kvalitéer.  

 Utvecklingen av Lundbyparks område vid Armbågavägen med focus på aktiviteter som är 
etablerade på plats och som är i behov av mer utrymme. Exempel på sådana är skate, cy-
kel, samt klättrings-aktivister. Sker i nära samarbetet med Fritid och Folkhälsa som driver 
verksamheterna i dagsläget.  

Följande detaljplaner som direkt eller indirekt har en påverkan på Viskans park har sedan tidigare 
vunnit laga kraft: 

 Gässlösa 5:15, skola Gässlösa, vår 2022 - efter att skolan uppförts kommer kopplingen 
mellan Jössagatan och skogsområdet bakom skolan att iordningsställas. Planeras till 2024. 

Föreslagen sträckning för Viskans park innebär att fyra större broar/överbyggnader uppförs för 
att överbrygga befintlig infrastruktur. I beräknad budget ingår inte kostnaderna för att anlägga 
broar/överbyggnader. Arbete pågår inom Tekniska förvaltningen att med hjälp av konsulter ta 
fram en grov kostnadsberäkning för det fortsatta arbetet med att förverkliga Viskans park. 

Investeringen beräknas för 2023-2027 till 90 mnkr. 

 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Planerade åtgärder för år 2027 kommer inte att genomföras.  
 
Alternativ 1 
Viskans park som helhet kan fortsätta enligt plan. Stadens samarbete med näringsliv och aktörer 
för att skapa det nya Borås fortgår enligt stadsbyggnadsprogrammets utpekade vision och 
riktlinjer.  
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Viskans park som projekt kan få svårt att möta de förväntningar och mål som ställs på projektet 
under sista året (2027) av femårsplanen. 
 
Alternativ 1 
Tidigare liggande 5 årsplan utökas till att gälla även för 2027 där ytterligare 5 mkr skjuts till 2027 
och 10 mkr som redan beviljats flyttas med. Förväntade mål och visioner kan genomföras.  
 
Ekonomisk data 
 
Totalutgiften för de delar som ligger under Tekniska nämndens ansvar är i dagsläget svår att 
uppskatta, sett till att projektets färdigställandetid löper längre än femårsbudgeten. Beslutad 
budget är 90 mnkr. 
 
Kapitalkostnaden till följd av investeringen om 90 mnkr beräknas uppgå till 7 230 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Eventuell ökning av driftkostnader är i dagsläget inte 
kalkylerade.  
 



 
Investeringsbudget 2024 

Program XX Persontransporter    Projektnamn: Bokningssystem för 
resor 

Investering  1 200 tkr 
Avskrivningstid  5 år 

                              

Projektbeskrivning 

 
Enligt svar på motion ”Håll koll och boka/avboka persontransporter” finns det önskemål om att 
Borås Stad ska köpa in ett tillgänglighetsanpassat system för bokning och avbokning av resor 
med tillhörande app. 
 
Enligt lagen om tillgänglighet till digital offentlig service ska offentliga aktörers webbplatser och 
applikationer vara tillgänglighetsanpassade. Idag har kunderna möjlighet att boka och avboka sin 
resa via systemet Youbook. Detta är ett webbaserat bokningssystem som dock inte är 
tillgänglighetsanpassat och därmed inte följer lagen då alla kunder inte kan använda det. För att 
öka kundnöjdheten för samhällsresor och bättre kunna möta kundernas krav på service är 
verksamheten i behov av ett tillgänglighetsanpassat bokningssystem för samhällsbetalda resor i 
form av bokning via webben och genom en applikation för bokning/avbokning 
av samhällsbetalda resor. Idag hanterar Beställningscentralen ca 410 000 bokningar/år via telefon 
varav ca 330 000 färdtjänstresor och 80 000 skolskjutsresor. De flesta bokningar/avbokningar 
görs på telefon, endas 5 % av alla bokningar/avbokningar görs på webben. Ett 
tillgänglighetsanpassat webbokningssystem med tillhörande app skulle även öka tillgängligheten 
för våra kunder att snabbt och enkelt själva kunna boka och avboka sin resa oavsett tid på 
dygnet. Förhoppningen är att samtalen in till Beställningscentralen minskar men även färre 
bomresor och att fler resor avbokas i tid då appen skickar påminnelse om bokad resa.  
 
Beräknad investeringsutgift för ett bokningssystem för resor uppgår till 1,2 mnkr. Enligt svar på 
motion "Håll koll och boka/avboka persontransporter" ska nämnden lyfta in detta behov i 
förslaget till investeringsplan 2024-2027. 

 
 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ 
Inget nytt system för bokning/avbokning av resor köps in 

 
Alternativ 1 
Nytt system för bokning/avbokning av resor köps in och implementeras 
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Fortsatt användning av icke tillgänglighetsanpassat, och därmed lagvidrigt, system för bokning 
och avbokning av resor. 
 



Alternativ 1 
Nytt tillgänglighetsanpassat system för bokning och avbokning av resor som möter kundernas 
krav på service, ökar kundnöjdheten och följer lagen om tillgänglighet till digital offentlig service. 
 
Ekonomisk data 
 
Totalutgiften för projektet uppskattas till 1,2 mnkr enligt genomförd kostnadsuppskattning.  
 
Kapitalkostnaden till följd av investeringen om 1,2 mnkr beräknas uppgå till 270 tkr under det 
första året, inklusive internränta på 2,5 %. Kalkylerad ökning av driftkostnaden med anledning av 
systemet och drift av applikationen uppgår till 110 tkr.  



(Drift)investering 2023 
 
Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Bullersaneringsplan 
 
Investering  13 500 tkr 
Avskrivningstid  - 
  
 
 
 
Projektbeskrivning 
 
Problembeskrivning och mål 

 
Den av Kommunfullmäktige antagna Bullersaneringsplanen syftar till att minska olägenheterna 
för boende inom centralorten. 
 
Nuvarande planeringsmål som anges i Bullersaneringsplanen innebär att bostäder, kontor, 
undervisningslokaler, institutioner och sjukhus inomhus ska ha en ljudnivå på högst 40 dBA 
(ekvivalentnivå). Motsvarande nivå utomhus anges till 60 dBA för bostadsnära rekreations-
områden och rekreationsområden i anslutning till skolor, institutioner och sjukhus. 
 
I enlighet med ”Miljömål för Borås” som antogs av Kommunfullmäktige i augusti år 2003 gavs 
bullerfrågorna stor vikt. Av målen framgick att antalet bullerstörda i centralorten skulle minskas 
från 14 000 personer till 10 000 personer år 2005 och till högst 5 000 personer år 2010. 
 
Genomförandet av åtgärder inom Bullersaneringsplanen kommer att ta flera år i anspråk. De 
åtgärder som omfattas av planen är byggnadstekniska åtgärder på fastigheter framförallt fönster-
byten samt bullerskydd företrädesvis bullerplank placerade vid vägen eller i tomtgräns. Då mer-
parten av åtgärderna berör fastigheter är det idag inte möjligt att ange investeringsbehovet för 
respektive år då detta beror på intresset från fastighetsägarnas sida att genomföra dessa åtgärder 
enligt den kostnadsfördelning som framgår av bullersaneringsplanen. 
 
Tilldelade medel under fyra år: 1 mnkr år 2005, 2 mnkr år 2006, 2 mnkr år 2007 och 2 mnkr år 
2008 innebär att det totalt funnits 7 mnkr tillgängligt. Kvarstående medel i budget för 2023 finns 
ca 4,9 mnkr tillgängliga. 
 
Under 2019 gjordes en förnyad bullerkartläggning som ska åtföljas av en åtgärdsplan. Arbetet 
pågår för närvarande och kan komma att påverka tidigare bedömningar i nu gällande 
Bullersaneringsplan. 
 
Tekniska förvaltningen har tidigare aviserat att arbetsinsatsen för Bullersaneringsplanen inte kan 
inrymmas inom befintlig organisation varför en extern konsult anlitats vid behov för att bedöma 
åtgärder och besvara frågor om projektet. 
 
Handlingsalternativ 
 
Nollalternativ  
Planerade åtgärder kommer inte till stånd. De av Kommunfullmäktige antagna miljömålen för 
Borås Stad kommer inte att uppnås.  
 
 



Alternativ 1  
Åtgärder utförs i enlighet med den av Miljökontoret utarbetade Bullersaneringsplanen inne-
bärande att de fastigheter utmed kommunala vägar/gator som utsätts för bullernivåer på 65 dBA 
och högre kommer att erbjudas åtgärder enligt den kostnadsfördelningsmodell som anges i 
planen. Detta innebär att drygt 300 fastigheter ges denna möjlighet. 
 
 
Konsekvenser 
 
Nollalternativ 
Möjligheten att via kommunalt bidrag väcka intresse hos ägare till bullerstörda fastigheter ges ej. 
Bullerstörningar för berörda fastigheter kommer att bestå. 

 
Alternativ 1  
Bullerstörda fastigheter enligt bullersaneringsplanen åtgärdas och boendemiljön kommer att 
förbättras i de åtgärdade fastigheterna. 
 
 
Ekonomisk data 
 
Kostnaderna för att åtgärda fastigheter med bullernivåer på 65 dBA och högre uppskattas till 
totalt 18 mnkr. I Bullersaneringsplanen har angetts en beräknad anslutning på 75 % av de 
fastighetsägare som kommer att anta erbjudandet. Detta innebär att budget för projektet till att 
börja har satts till 13,5 mnkr.  
 
Då åtgärder inte kunnat utföras i den takt som planerats äskar Tekniska nämnden inga ytterligare 
medel år 2024. Nästkommande års behov får bestämmas av fastighetsägarnas intresse och av den 
förnyade bullerkartläggningen som är under utarbetande. 
 
De årliga driftkostnaderna förväntas inte påverkas för Borås Stads vidkommande då dessa till 
största delen kommer att belasta fastighetsägarna. Driftinvesteringens totala utgift är beräknad till 
13,5 mnkr. 
 



 

 

Tekniska nämnden 

Postadress 

501 80 Borås 
Besöksadress 

Kungsgatan 57 
Hemsida 

boras.se 
E-post 

tekniska@boras.se 
Telefon 

033-35 70 00 vxl 

 

 

Katarina Lindgren 
Handläggare 
033 357430 

SKRIVELSE 
Sida 

1(2) 

Datum 

2023-08-23 
Instans 

Tekniska nämnden 
Dnr TEN 2023-00154 1.2.4.1 
 

  

 

Tekniska nämndens Budget 2024 - Planeringsunderlag 

Tekniska nämndens beslut 

Budget 2024 – Planeringsunderlag för Tekniska nämnden inklusive 

investeringsbilaga samt förslag till taxor 2024 godkänns och översänds till 

Kommunstyrelsen 

Sammanfattning  

Budget 2024 – Planeringsunderlag avseende Tekniska nämnden utgör underlag 

till Kommunfullmäktiges budget som fastställs i november. 

Tekniska nämnden har vid strategidagarna i maj månad diskuterat 

budgetprioriteringar inför år 2024 samt förslag på fokusområden. Därefter har 

underlaget lyfts som informationsärende till nämnden i juni månad.  

Budgetförslaget har behandlats i enlighet med Medbestämmandelagen (MBL) 

§19 – information samt § 11 – förhandling. Förhandlingen slutade i oenighet 

med Kommunal men i enighet med Vision. SACO valde att inte delta. 

Ärendet i sin helhet 

Tekniska nämndens totala budgetram för 2024 enligt de preliminära ramarna 

uppgår till 279,3 mnkr. Budgeten är indelad i två ramar varav ”Väghållning, 

skog, parker mm” 197,1 mnkr och ”Persontransporter” 82,2 mnkr. 

För att möta de stora kostnadsökningarna i samhället men även ökade 

ambitioner och behov med anledning av Borås växer samt uppdrag under 2024 

äskar Tekniska nämnden om tilläggsanslag för såväl Väghållning, skog, parker 

mm som för Persontransporter. Totalt äskande utöver ram uppgår till 14,5 

mnkr varav Väghållning och Park- och skog 3,6 mnkr samt Persontransporter 

10,9 mnkr. 

Föreslagen total investeringsbudget för 2024 uppgår till 128,8 mnkr varav 59,6 

avser årliga anslag och 69,2 mnkr avser investeringar som löper över flera år. 

Budgeten förutsätter att kvarvarande medel från de stora pågående projekten 

ombudgeteras från 2023 till 2024. Kommande två planeringsår är 

budgetbehovet ca 135 mnkr årligen för att sedan minska under 2027 och 2028. 

Utöver den föreslagna drift- och investeringsbudgeten omfattas 

budgetdokumentet bl a även av en omvärldsanalys samt en beskrivning av 

nämndens grunduppdrag och uppföljnings av dessa.  



Borås Stad 
  Sida 

2(2) 

 

 

Nytt för i år är nämndens prioritering av två av kommunfullmäktiges 

fokusområden ”Ett Borås präglat av samarbete, hållbarhet och mänskliga 

rättigheter” samt ”Ett Borås med nära och bra service där människor bor och 

verkar”.  

Budgeten innehåller också en rapportering kring nämndens uppdrag som 

arbetsgivare och mänskliga rättigheter. 

Utöver budgetdokumentet – Planeringsunderlaget bifogas nämndens förslag på 

taxor 2024 samt en detaljerad investeringsbilaga. 

Beslutsunderlag 

1. Budget 2024 – Planeringsunderlag, 2023-08-09 

2. Bilaga – Investeringar Tekniska nämnden, 2023-08-09 

3. Bilaga – Förslag taxor och avgifter 2024, 2023-06-14 

Samverkan 

Förhandling enligt MBL §19 den 2023-06-21. Förhandling enligt MBL §11 

2023-08-16. Arbetstagarparten framförde att verksamheten blir påverkad om 

förvaltningen inte får uppräkning på de önskade äskningarna. Arbetstagarparten 

framförde även att besparingar kan orsaka risk för tappad kompetens och att på 

sikt inte kunna fullfölja uppdraget. Om tjänster inte tillsätts innebär det en ökad 

belastning för medarbetarna, sämre arbetsmiljö, vilket riskerar att leda till 

psykosocial ohälsa. Förhandlingen slutade i oenighet med Kommunal men i 

enighet med Vision. SACO valde att inte delta på förhandlingen.  

 

Beslutet expedieras till 

1. Kommunstyrelsen, KS.diarium@boras.se 

 

 

 

Håkan Torstensson 

Ordförande 

Magnus Palm 

Förvaltningschef 

 


	Tekniska nämndens budget 2024
	Tekniska nämndens beslut
	Sammanfattning av ärendet
	Beslutsunderlag
	Deltar inte i beslutet

	Förslag taxor och avgifter 2024
	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Beläggningsunderhåll
	Investering  20 000 tkr
	Avskrivningstid  10, 30 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål
	Problembeskrivning och mål

	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1
	Ekonomisk data



	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Borås flygplats
	Investering  600 tkr
	Avskrivningstid  20 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål


	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Energi- och miljöeffektivisering av gatu-belysning
	Investering  6 000 tkr
	Avskrivningstid  20 år
	Problembeskrivning och mål


	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 kommunikationer Projektnamn: Program för tillgänglighet
	Investering  1 000 tkr
	Avskrivningstid  100, 30 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1

	Ekonomiska data

	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Reinvestering gatubelysning
	Investering  5 000 tkr
	Avskrivningstid  20 år
	Problembeskrivning och mål
	Nollalternativ
	Alternativ 1
	Alternativ 1

	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Utbyggnad av kabelskåp - gatubelysning
	Investering  12 000 tkr
	Avskrivningstid  20 år
	Problembeskrivning och mål

	Investeringsbudget 2024
	Investering  5 000 tkr
	Avskrivningstid  20 år/50 år
	Problembeskrivning och mål
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Genomförda satsningar på trappor, nya trädplanteringar, reinvesteringar i eftersatta parkområden och befintliga parkstråk som möter Viskans park kommer att kunna genomföras en plan.
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1


	Tidigare liggande 5 årsplan utökas till att gälla även för 2028 där ytterligare 5 mkr skjuts till 2028 Förväntade mål och visioner kan genomföras.
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  1 000 tkr
	Avskrivningstid  15 år/100 år
	Problembeskrivning och mål
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Genomförda satsningar på i Ramnaparken, Tokarpsberg och utveckling av stadsdelsparker kommer att genomföras. Återplanteringar av alléer som påverkats av almsjukan kommer att genomföras.
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1


	Borås kommer att få se förbättringar och reinvesteringar i grönområdena Ramnaparken och Tokarpsberg i from av nya trädplanteringar och nyanlagda parkvägar.
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  500 tkr
	Avskrivningstid  20 år/30 år
	Problembeskrivning och mål
	Ekonomisk data

	Investeringsbudget 2024
	Investering  3 000 tkr
	Avskrivningstid  20 år
	Problembeskrivning och mål
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Förvaltningen kan genomföra planerade insatser för ökad trygghet i offentlig miljö i pågående projekt och tillsammans med andra förvaltningar, kommunala bolag och privata aktörer.
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1


	I Borås stad kommer tryggheten i den offentliga miljön att öka och förväntningar och krav som ställs på förvaltningen från allmänheten möts på ett bra och effektivt sätt.
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  10 000 tkr
	Avskrivningstid  Ny 15 år/100 år
	Problembeskrivning och mål
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Förvaltningen kan reinvestera i 1 utflyktslekplats och 4 kvarterslekplatser och uppföra en ny offentlig toalett årligen i park- eller skogsmark.
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1


	Annelundsparkens offentliga toalett kommer att bytas ut mot en anläggning som möter efterfrågan och förväntningarna i samband med att utflyktslekplatsen renoveras. Byggnaden som kommer att uppföras ägs av staden vilket också på sikt ger en lägre drif...
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  5 000 tkr
	Avskrivningstid  30 år
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Förvaltningen kan utföra föreslagna åtgärder.
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1


	Verksamheten rustar sina anläggningar för att klara av att stå emot ett förändrat klimat med normala kostnader för drift och underhåll som följd.
	Ekonomisk data

	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Attraktiv stad
	Investering  2 000 tkr
	Avskrivningstid  100, 40, 15 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål

	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1

	Ekonomiska data


	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Diverse mindre gatu- och broarbeten
	Investering  14 000 tkr
	Avskrivningstid  100, 70, 30, 25, 10 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål

	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1

	Ekonomisk data


	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Gång- och cykelvägar
	Investering  20 000 tkr
	Avskrivningstid  100, 30 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål

	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1
	Nedan beskrivs föreslagna åtgärder till cykelplanen för år 2024:

	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1
	Utbyggnad och reinvestering av cykelvägnätet görs enligt den av Tekniska nämnden beslutade Borås Stads Cykelplan. Föreslagna åtgärder innebär att framkomligheten och säkerheten för cyklisterna kommer att öka utmed de ombyggda sträckorna. Utbyggnaden ...

	Ekonomiska data

	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Ny kollektivtrafik (stadstrafiken)
	Investering  3 000 tkr
	Avskrivningstid  100, 70, 30, 10 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål



	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Upprustning av centrummiljöer
	Investering  0 tkr
	Avskrivningstid  100, 40, 15 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål

	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1

	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Investeringsbudget 2024
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Ny Nybro, kajmurar mot gata/parker
	Investering  56 000 tkr
	Avskrivningstid  70, 25 år
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål

	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1
	Nybron rivs och en ny bro anläggs över Viskan med riktning mot Yxhammarsgatan.



	Kajmurar byggs mot Viskan vid breddning av Sven Eriksonsgatan och strandskoningar anläggs mot Tore G Wärenstams park och Nybroparken.
	Konsekvenser
	Nollalternativ


	Bron får vara kvar i befintligt skick ytterligare en tid och kommer att på sikt behöva
	renoveras. Risken för biltrafik till följd av sämre bärighet på gångbanorna finns kvar.
	Gångstråket från Resecentrum till Kongresshus/Högskola anläggs ej varvid besökande/gående som tar närmaste vägen kommer att fortsätta gå på gräsremsan utmed järnvägsbanken vilket inte är lämpligt ur ett trafiksäkerhetsperspektiv.  Den rådande bristfä...
	Alternativ 1
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  6 000 tkr
	Avskrivningstid  15 år/100 år
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Stationsparken uppförs i ett nytt läge väster om spårområdet och i parken återfinns aktiveter så som utegym, en större lekplats, ytor för skate samt större sammanhängande planteringar och öppna gräsytor. Belysta parkvägar kommer också att anläggas.
	Konsekvenser
	Nollalternativ


	Ingen park uppförs och Fristad kommer stå utan en stadsdelspark med tillhörande aktiviteter.
	Gångstråket mellan Fristad centrum och Folkhögskolan på Heden kommer inte att förbättras.
	Alternativ 1
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  25 000 tkr
	Avskrivningstid  15 år/100 år
	Projektbeskrivning
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Kronängsparken kan genomföras enligt plan i samtliga 3 etapper och bli en del av Viskans park samt att Norrby blir den stadsdel där stadsbyggnadsprogrammet först förverkligas.
	Konsekvenser
	Nollalternativ


	Kronängsparken renoveras inte och utlovade förbättringar med avseende på trygghet och rekreation kan inte genomföras. Viskans park som stråk genom stadsdelen Norrby kommer inte att byggas klart inom planerad tidsram. Etapp 1 och troligen etapp 2 kan ...
	Alternativ 1
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  90 000 tkr
	Avskrivningstid  15 år/100 år
	Projektbeskrivning
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Viskans park som helhet kan fortsätta enligt plan. Stadens samarbete med näringsliv och aktörer för att skapa det nya Borås fortgår enligt stadsbyggnadsprogrammets utpekade vision och riktlinjer.
	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1


	Tidigare liggande 5 årsplan utökas till att gälla även för 2027 där ytterligare 5 mkr skjuts till 2027 och 10 mkr som redan beviljats flyttas med. Förväntade mål och visioner kan genomföras.
	Ekonomisk data
	Investeringsbudget 2024
	Investering  1 200 tkr
	Avskrivningstid  5 år
	Projektbeskrivning
	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Inget nytt system för bokning/avbokning av resor köps in
	Alternativ 1

	Konsekvenser
	Nollalternativ



	Fortsatt användning av icke tillgänglighetsanpassat, och därmed lagvidrigt, system för bokning och avbokning av resor.
	Alternativ 1
	Ekonomisk data

	(Drift)investering 2023
	Program 30-39 Kommunikationer Projektnamn: Bullersaneringsplan
	Investering  13 500 tkr
	Avskrivningstid  -
	Projektbeskrivning
	Problembeskrivning och mål

	Handlingsalternativ
	Nollalternativ
	Alternativ 1

	Konsekvenser
	Nollalternativ
	Alternativ 1



	Tekniska nämndens Budget 2024 - Planeringsunderlag
	Tekniska nämndens beslut
	Sammanfattning
	Ärendet i sin helhet
	Beslutsunderlag
	Samverkan
	Beslutet expedieras till


